
CORNELIU BABA — Odihnă pe cîmp (ulei)

0 făclie de belșug
Intră-n grîu azi voievodul 
Cu-ai săi sfetnici din divan. 
Și cu seceri tot norodul 
îl salută de pe lan.
Secerile ard în soare 
Sclipind dinții lor mărunți 
Snopii-s galbeni în picioare 
Gînditori ca niște frunți. 
Voievodu-i fără spadă, 
N-are pinteni nici topuz. 
Vrea cu ochii lui să vadă 
Și s-audă-al său auz. 
Smulge spice din țărînă 
Pe cînd vînturi calde fug 
Și parc-ar purta în mină 
O făclie de belșug.
Mișcă fruntea către lume 
Scoțînd cușma lui de domn, 
Cere-o secere anume, 
Pe cînd griul copt e-n somn. 
Cu-ai săi sfetnici laolaltă, 
împart holda și pieptiș 
Toți se mișcă și tresaltă 
în puternic seceriș.
Hohote se-aud departe, 
Veselia curge rîu, 
Că nu-i seceriș de moarte, 
Ci-i un seceriș de grîu. 
Dar in iulie fierbinte 
Stînd pe piepturi de voinici 
Ține coarnele-nainte 
Bourul de pe tunici.
Cînd în jar de ziuă trează 
La umbrar de codru-adinc 
Caii inșeuați nechează 
Sunînd spade la oblînc.
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BILANȚ RODNIC 77i
Un an care a avut de înfruntat în 

primele luni, sub multiple aspecte, 
un mare șl implacabil handicap — ca
tastrofalul cutremur din 4 martie 
1977, cu tot cortegiul de distrugeri ma
teriale și suferințe umane — iată, își 
prezintă, într-un bilanț impresionant, 
roadele. Unii comentatori străini, mar
tori ai dezastrelor din acele zile — de 
proporții într-adevăr uriașe, echiva-. 
lînd pe plan material cu pierderi de 
peste 2 miliarde dolari, cu 763 unități 
productive din sectoare de bază ale 
economiei avariate, unele puțind fi 
repuse în funcțiune abia după 3—4 
luni — se arătau sceptici în posibilita
tea de a ne menține la nivelul plani
ficărilor noastre atît de temerare. 
Unit mai mult ca oricînd în jurul 
partidului, dînd încă o dată dovadă de 
capacitatea sa istorică de a depăși mo
mentele de cumpănă, poporul român, 
prin conducătorul său atît de încercat, 
de iubit și de stimat, făgăduia cu 
hotărîre nestrămutată, cu dîrzenie de-a 
dreptul legendară: „Sîntem ferm hotă- 
riți să nu schimbăm cu nimic nici 
programul de dezvoltare, nici progra
mul de ridicare a nivelului de trai al 
poporului, care va începe să fie aplicat 
din acest an“.

Sîntem în măsură acum să probăm 
forța acestui mare adevăr cu datele 
statistice din recentul Comunicat cu 
privire la îndeplinirea Planului națio
nal unic de dezvoltare economico-

(Continuare în pagina 2)
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Agricultura intr-o etapă decisivă
Cu acea clară, explicită și fermă re

velare a adevărurilor fundamentale, a 
ideilor-forță care ne luminează și tre
buie să ne lumineze munca și existența, 
caracteristice întîlnirilor prezidate de 
secretarul general al partidului, dinami
zate de prezența sa, de gîndirea sa, 
de intervențiile sale, recenta Consfătu
ire de lucru consacrată problemelor agri
culturii a pus în dezbatere cîteva aspre^ 
stringente, presante chestiuni, decisive 
pentru prezentul și viitorul acestei ra
muri, ale economiei noastre, ale bună
stării poporului. Examinarea atentă, lu
cidă și responsabilă a rezultatelor cu
cerite în primii doi ani ai cincinalului, 
a succeselor ca și a lipsurilor, și, în 
chip expres, examinarea măsurilor des
tinate integralei înfăptuiri a hotărîrilor 
Congresului al XI-lea și ale Conferinței 
Naționale a partidului privind dezvolta
rea, modernizarea, perfecționarea orga
nizării, a conducerii agriculturii, pentru 
sporirea producției agricole vegetale și 
animale, s-au constituit ca un veritabil 
moment de răscruce, de cotitură, de an
gajare îndrăzneață și fermă a noi per
spective, vizînd ceea ce secretarul ge
neral al partidului, în ampla sa cuvîn- 
tare, numea „o schimbare radicală" a 
activității acestei ramuri.

Prin profunzimea analizei, prin limpe
zimea cu care au fost relevate direcțiile 
în care trebuie acționat, prin cuprinde
rea multilaterală, largă, de perspectivă, 
a măsurilor ce se impun pentru ridica
rea pe o treaptă superioară a activității 
desfășurate în agricultura poastră so
cialistă, cuvin tarea rostită de secretarul 

general al partidului, Președintele Re
publicii, se constituie ca un prețios în
dreptar, ca o carte de căpătîi pentru 
toți lucrătorii ogoarelor, pentru toți cei 
implicați în destinele pîinii, îmbogățind 
un inestimabil tezaur —- de idei, de ex
periență, de învățăminte, de fapte — ce 
rodește înalt în holdele țării, în viața 
noastră, în bunăstarea noastră, subli
niind, o dată mai mult, rolul hotărî tor 
al partidului, al tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, în procesul revoluționar de 
transformare socialistă a agriculturii 
românești, în înfăptuirea unei politici 
agrare care să ducă la o valorificare 
plenară a potențialului creator — ma
terial și uman — al acestui pămînt. Ca 
urmare a acestei politici, agricultura 
noastră se afirmă tot mai puternic in 
viața economiei, a țării, caracterizîn- 
du-se printr-o bază materială în conti
nuă dezvoltare, cu un grad corespun
zător de mecanizare, printr-o utilizare 
pe scară largă a chimizării, a irigați
ilor, a științei și tehnicii, prin condiții 
de muncă mereu mai bune, prin largul 
acces al oamenilor cîmpiei la. o pregă
tire tot mai înaltă, în consens cu ma
rile sarcini, cu marile exigențe pe care 
partidul — și viața însăși — le pun în 
fața acestei ramuri de vitală însemnă
tate a progresului național.

Sarcinile și exigențele, așa cum au 
fost formulate la tribuna recentei 
consfătuiri, nu sînt, desigur, noi, chiar 
dacă unghiul de abordare prezihtă o 
mobilizatoare deschidere novatoare, ele 
decurg din istoricele obiective trasate de 
Congresul al XI-lea, de Conferința Na

țională a partidului, ele înseamnă, pen
tru lucrătorii ogoarelor, efortul creșterii 
substanțiale a producției, prin valorifi
carea deplină a tuturor posibilităților, 
a tuturor disponibilităților și resurselor, 
prin asimilarea și aplicarea largă a ști
inței și a tehnologiei moderne, prin pa
siunea și dăruirea muncii de zi cu zi, 
astfel încît în fiecare județ, în "fiecare 
unitate agricolă, realizările să se situe
ze la pragul maxim, la nivelul coope
rativelor și întreprinderilor de stat 
fruntașe.

„Am elaborat în amănunțime — arăta 
secretarul general al partidului — pro
grame concrete pentru toate sectoarele 
agricole, inclusiv pe plan județean, in 
cadrul tuturor unităților de stat și co
operatiste, al comunelor. Nu este nevoie 
de noi programe și noi planuri de dez
voltare a agriculturii. Ceea ce se impu
ne acum este adoptarea măsurilor prac
tice pentru realizarea în viață a pro
gramelor existente". „Aceasta presupu
ne — sublinia mai departe tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — transformarea 
intr-o nouă calitate a muncii tuturor 
oamenilor care se ocupă de agricultură, 
a organelor agricole, a organelor de 
partid, a cooperativelor și celorlalte 
unități agricole. Aceasta trebuie să se 
oglindească într-o nouă atitudine față 
de muncă a tuturor celor ce lucrează in 
agricultură, atît în întreprinderile de 
stat, cît și in cooperative, precum și a 
țăranilor cu gospodărie individuală. 
Trebuie să facem totul ca, incepînd de 
anul acesta, să obținem o schimbare ra
dicală a activității din agricultură, să 
realizăm un spor substanțial al produc-

(Continuare în pagina 3)
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Bilanț rodnic '77
(Urmare din pag. 1)
socială a Republicii Socialiste Româ
nia pe anul 1977. Cursul ferm ascen
dent al înaintării țării noastre pe 
drumul făuririi societății socialiste 
multilateral dezvoltate, linia strategică 
stabilită de Congresul al XI-lea al 
partidului prin însăși Carta politică 
și ideologică a comuniștilor, a întregii 
noastre națiuni, este urmat cu consec
vență și abnegație. Dezvoltarea econo- 
mico-socială a țării noastre — după 
cum au apreciat în recenta Ședință 
eomună Comitetul Politie Executiv al 
C.C. al P.C.R., Biroul Permanent al 
Consiliului Suprem al Dezvoltării Eco
nomice și Sociale și Consiliul de Mi
niștri al Republicii Socialiste România 
-— a fost echilibrată și s-a menținut 
în ritmuri înalte, relevîndu-se cu preg
nanță accelerarea modernizării proce
selor sale, preponderente fiind lațurile 
calitative, extinzîndu-se schimburile 
comerciale, cooperarea economică și 
tehnico-științifică pe plan extern. Cîți- 
va parametri sînt concludenți : pro
ducția industrială a crescut într-un 
ritm superior celui stabilit la Congre
sul al XI-lea, respectiv cu 12,5 la sută 
față de 1976, ceea ce se concretizează 
în realizarea prevederilor planului în-* 
tr-o proporție de 102,6 la sută și în
tr-un spor al producției de 84 miliarde 
lei; valoarea producției globale indus
triale a fost de 753,8 miliarde lei; în 
pofida unor dificultăți climaterice 
producția agricolă s-a ridicat și ea ca 
valoare la 285,8 miliarde lei ; venitul 
național a atins suma de 431,4 miliarde 
lei, adică, în comparație cu cel realizat 
în 1976 și 1975, crescînd cu 108,6 la 
sută și, respectiv, 121,6 la sută.

Dacă rezultanta tuturor acestor li
nii de forță ale dezvoltării economico- 
sociale, finalitatea cea mai de preț 
constă în permanenta ridicare a cali
tății vieții, sub diferitele ei laturi — 
de la creșterea veniturilor. bănești, a 
fondurilor destinate satisfacerii nevoi
lor social-culturale, a pensiilor și alo
cațiilor de stat pentru copii la con
dițiile de locuit, învățământ, odihnă, 
ocrotirea sănătății, asigurarea unei bune 
aprovizionări cu produse industriale 
și agroalimentare — trebuie spus că 
anul 1977 prezintă din acest punct de 
vedere procente extrem de semnifica
tive, ale căror temeiuri se află în mă
surile înscrise în Programul partidu
lui de ridicare continuă a nivelului de 
trai : veniturile bănești ale populației 
sînt mai mari cu 8,2 la sută în condi
țiile în care indicele prețurilor s-a 
menținut sub cel planificat. Venitu
rile din retribuție au sporit cu 9,6 la 
sută ca urmare a aplicării majorării 
acesteia începînd de la 1 iulie 1977, nu

Creșterea numărului de județe cu o producție globală industrială de peste 10 miliarde lei

mărul persoanelor care au beneficiat 
de această majorare ridicîndu-se pînă 
la sfârșitul anului la 3,7 milioane. 
Această etapă se va încheia, din ini
țiativa tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
la 1 iunie al acestui an, în loc de 1 
septembrie.

Tot tovarășul Nicolae Ceaușescu a 
făcut propunerea ca în vederea per
fecționării continue a relațiilor socia
liste de producție, în conformitate cu 
noua calitate de proprietari ai mijloa
celor de producție pe care o au oame
nii muncii, cu principiile de repartiție 
a venitului național, să se introducă 
sistemul participării celor ce muncesc 
la beneficiile întreprinderilor, inclusiv 
în domeniul cercetării științifice cu 
bune rezultate în aplicare. O asemenea 
măsură, potrivit aprobării Comitetului 
Politic Executiv, se va aplica și în do
meniul beneficiilor la export. Acestea, 
ca și alte modificări la Legea retribu
ției urmează să fie supuse dezbaterii 
publice.

O parcurgere atentă a Comunicatu
lui ne dezvăluie capitol de capitol rea
lizări de o importanță covîrșitoare pen
tru toate sectoarele economiei națio
nale, pentru dezvoltarea armonioasă a 
tuturor zonelor țării. Unul din obiec
tivele primordiale ale cincinalului — 
obținerea de către fiecare județ a unei 
producții globale industriale de 10 mi
liarde lei — a fost atins în încă 5 ju
dețe, numărul acestora ajungînd acum 
la 26. Desigur, la realizarea acestui 

progres, ca și a faptului că noi ju
dețe depășesc o producție globală in
dustrială de peste 20 de miliarde a 
contribuit la intrarea în funcțiune, inte
gral sau parțial, a celor 535 capacități 
de producție, din care 491 industriale 
și 44 agrozootehnice. Dincolo de muta
țiile semnificative intervenite în struc
tura producției industriale, respectiv 
creșterea ponderii unor ramuri de 
vîrf precum construcția de mașini 
și chimia de la 43,7 la sută la 45,1 la 
sută, de faptul că productivitatea 
muncii a însumat 285,8 miliarde lei în 
industria republicană, se remarcă am
plificarea laturilor calitative prin de
pășirile mari, în raport cu anul pre
cedent (de la 110 pînă la chiar 150 
la sută) în industrii de avangardă 
precum cele electrotehnice și electro
nice, mecanică fină, mașini-unelte, 
nave maritime etc. Tot în această 
perspectivă trebuie privite contribu
țiile tot mai substanțiale ale cercetă
rii științifice și dezvoltării tehnologice 
la afirmarea reală a cincinalului re
voluției tehnico-științifice, la trecerea 
de la acumulări cantitative la o nouă 
calitate, obiectiv cardinal al planului 
unic de dezvoltare pe anul în curs și 
în viitor.

Succesele mari înregistrate de dez
voltarea țării în anul 1977 au drept co
rolar pe planul perfecționării cadrului 
organizatoric de participare a maselor 
la conducerea vieții deonomice și so
ciale, al adîncirii democrației socia
liste, desfășurarea unor forumuri de 

importanța Congresului consiliilor oa
menilor muncii din industrie, con
strucții și transporturi, a Congresului 
consiliilor de conducere ale unităților 
agricole socialiste, al întregii țărănimi 
și . constituirea organismelor repre
zentative ale acestora la nivel națio
nal. Munca depusă pentru repurtarea 
acestor victorii a decurs sub semnul 
unor mari momente din istoria mai 
veche sau mai recentă a patriei — Cen
tenarul Independenței de Stat a Româ
niei, trei decenii de la proclamarea 
Republicii — culminînd cu Conferința 
Națională a partidului ale cărei docu
mente și hotărîri au dat un nou impuls 
operei grandioase configurate de cel 
de-al XI-lea Congres al P.C.R.

Analiza acestor rezultate în cadrul 
amintitei ședințe comune a Comitetului 
Politic Executiv al C.C. al P.C.R., a 
Birbului Permanent al Consiliului Su- 
prem al Dezvoltării Economice și So
ciale, a Consiliului de Miniștri, desfă
șurată sub președinția tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, a reliefat totodată, 
cu o înaltă responsabilitate față de 
destinele propășirii României, și o 
seamă de aspecte deficitare, de neajun
suri, respectiv nerealizarea unor pre
vederi de plan privind producția fizică 
industrială, inclusiv la unele sorti
mente de cea mai mare importanță 
pentru economia națională, pentru co
merțul nostru exterior, precum și neîn- 
deplinirea planului la producția agri
colă, îndeosebi la cereale. Unele din 
aceste rămîneri în urmă s-au constatat 
în domeniul investițiilor, în special în 
industria chimică, energia electrică, 
agricultură, construcția de locuințe al 
cărei plan a fost suplimentat datorită 
distrugerilor pricinuite de cutremur. 
Comitetul Politic Executiv a criticat și 
alte aspecte, unele referitoare la lipsu
rile manifestate în activitatea Ministe
rului Comerțului Exterior și Coope
rării Economice Internaționale.

Cu acea exigență comunistă proprie 
stilului de muncă statornicit de tova
rășul Nicolae Ceaușescu s-au relevat 
pe lîngă înfăptuirile de importanță cu 
adevărat națională și toate acele feno
mene care ne-ar putea împiedica să rea
lizăm marile comandamente ale saltu
lui revoluționar calitativ în acest an- 
cheie de boltă al cincinalului, în efor
tul nostru de a deveni pînă la jumă
tatea deceniului următor țară cu o 
dezvoltare economico-socială medie. 
Este și acesta încă un semn că stă în 
puterile noastre, ale tuturor oamenilor 
muncii — români, maghiari, germani 
și alte naționalități — ca sub condu
cerea clarvăzătoare a partidului comu
niștilor și gloriosului său purtător de 
steag, tovarășul Nicolae Ceaușescu, să 
făurim o Românie socialistă tot mai 
prosperă, un adevărat leagăn de civili
zație și cultură, aici, pe străvechea va
tră de la Dunăre și Carpați.

4000 de zimbete intr-o luni la orele 7, 
după două zile libere consecutiv

Luni dimineața, la întreprinderea 
de medicamente București, de pe Bu- 
levardul Ion Șulea, intrarea muncito
rilor La lucru a constituit un mo
ment deosebit de ceea ce înseamnă, 
de obicei, acest început al unei noi 
zile și săptămîni de lucru. Efectiv ceva 
aparte se întâmplase și nu era greu de 
ghicit: muncitorii reveneau la fabrică 
după două zile și jumătate de odihnă. 
Discuțiile erau animate și, oricum, 
mai bogate în evenimente decît altă 
dată. Următoarele ore pe care le-am 
petrecut printre acești oarreni, vorbind 
cu ei, dialogurile pe care le-am sur
prins, totul dovedea buna lor dispoziție. 
Elementul cel mai pregnant, aș zice 
tipic, care explica starea de spirit a 
muncitorilor a fost noutatea. într-ade- 
văr, pentru acești oameni, obișnuiți cu 
un anume ritm de lucru, de ani și ani 
de zile reducerea unei zile a consti
tuit o noutate majoră, demnă de co
mentariile fiecărui om în parte, de a- 
tenția tuturor.

— Nu-mi puteam imagina secția în 
nemișcare. Știam că schimbul doi 
lucrase în continuare după plecarea 
noastră, îmi spune operatoarea chi- 
mistă Elena Pencu, dar ce se întâm
plase după aceea, nu îndrăzneam 
să-mi imaginez. Sigur, știam că va 
veni această zi, dar, eu toate acestea, 
vă rog să mă credeți,, m-am tot gîndit 
acolp. Asta nu m-a obsedat, cum ați 
putea crede, astfel încît să nu-mi 
pot organiza acest interval de timp pe 
care l-am avut la dispoziție. Nici 
vorbă! Dar, sufletește, am continuat 
să fiu și la fabrică. Altfel, ce să vă 
spun? Mă așteptau două teze, azi una, 
mîine alta, pentru că urmez cursu
rile unui liceu seral, astfel că mi-am 
petrecut, chiar vineri după-amiază, 

4 ore în biblioteca „Liviu Rebrea- 
nu“ — asta pentru că mi-ați cerut 
detalii — și mi-am consolidat încre
derea în cunoștințele mele. Sîmbătă 
mi-am mai revăzut notițele de la alte 
cursuri, instrucțiunile privind activi
tatea din secția unde lucrez, pentru 
că mă aflu în perioada de calificare 
la locul de producție și mai am de 
trecut și aici niște hopuri.

Safta Simion, din aceeași secție, po
vestește rîzînd, rușinată de pățania ei 
și roșind toată, deși nu mai este 
un copil, are 27 de ani.

— Sîmbătă m-am sculat ca de obi
cei la orele 5 dimineața, deși nu mai 
pusesem ceasul să sune. M-am trezit 
pur și simplu din obișnuință și-mi în
cepusem pregătirile de plecare la fa
brică pînă să-mi amintesc că„de fapt, 
sînt liberă. M-a apucat un rîs, ca 
acum, de una singură, că soțul meu, 
care lucrează la C.E.T. Sud, era ple
cat, și o făcuse tiptil să mă lase să 
dorm mai mult. Cînd m-am trezit 
de-a binelea, am realizat că nu trebuie 
să merg la fabrică și, nu după mult 
timp, am adormit din nou. Spre prînz, 
după ce am făcut o curățenie strașnică, 
am pregătit masa și mi-am așteptat 
soțul, ca într-o zi de sărbătoare. Dar 
și el a fost atent. Seara m-a invitat la 
Teatrul satiric „C. Tănase" unde 
ne-am amuzat din plin la spectacolul 
„Salutări de la Vasile". Duminică 
ne-am odihnit, iar astăzi parcă am 
alt spor la treabă.

Discutând cu președinta comitetului 
sindical, Lucia Ionescu, am aflat că 
pentru a se asigura această nouă înles
nire înscrisă în programul de reduce
re a săptămînii de lucru adoptat de 
partid, a trebuit să se ia mai întîi, mă
suri pentru îndeplinirea sarcinilor de 
producție în mod exemplar. Preocu
pări,, există, de asemenea, pentru o cît 

mai plăcută petrecere a acestei zile 
libere.

— în ceea ce vă privește, cum ați 
folosit această sîmbătă?

— Tovarășe dragă, hai să fiu sin
ceră: m-am dus, pentru prima oară, 
la școală, la fiică-mea, să-i cunosc 
profesoarele, să-i văd cu ochii mei 
notele. Acum, ce să zic, va trebui să 
ne planificăm mai bine, să stăm mai 
mult printre oameni și mai puțin prin 
birouri... Revenind la problemele uzi
nei, am organizat în această sîmbătă 
o excursie pe Valea Prahovei, la care 
au participat 250 de tineri. Pentru 
următoarea zi liberă vom pune la 
punct și un spectacol. Unii nefamilișți 
au plecat din București, pe la casele 
lor.

Ion Mițrea, șef de echipă lăcătuși- 
mecanici a fost, pare-se, mai fericit 
ca alții. Lucrînd în aceeași întreprin
dere cu soția, operatoare la labora
torul de cercetări, au avut împreună... 
5 zile libere, căci, așa cum socotea 
cu umor el, „două zile jumătate cu 
două și jumătate, cît fac, pe familie, 
hai ?“

— Am mers cu un prieten, care are 
mașină personală, să-mi văd părinții, 
în comuna Patrufrați, undeva pe lîn
gă Urziceni. Tata, om la 75 de 
ani, fost ceferist, nu mă credea. 
„Cum să ai tu, mă, zi liberă? Ce-i du
minică? Hai, spune, ce drăcie ai făcut?" 
Pînă la urmă ne-am lămurit și am pe
trecut ca-n familie, cu tot ce se cere în 
astfel de situații, dar a doua zi mi-am 
adus aminte că și el și mama sînt bă
trâni, că gardul stătea cam... sucit și 
l-am reparat, le-am spart lemne să 
aibă pentru cîteva zile. Ne-am privit 
așa, ca oamenii care nu se mai văzu
seră de o jumătate de an. Păcat că 
cei doi copii, care sînt elevi la liceul 

de chimie de lîngă uzină, n-au putut 
merge și ei cu noi.

Am discutat și cu alți oameni ai 
muncii de la I.M.B., cu Anica Ortansa 
Constantin, de pildă, care din cei 28 de 
ani al săi și-a petrecut 11 în întreprin
derea aceasta și care, rememorînd eve
nimentele primei sîmbete libere, a 
remarcat că tîrguielile în magazine se 
fac mai lesne dimineața decît după- 
amiaza, iar, în altă ordine de idei, po
vestea colegelor cît de emoționat fu- 
sese fiul ei, Mihăiță, cînd a văzut e 
venind să-1 ia de la școală, în locul 
bunicii. De mult dorea să-și reco
mande colegii și prietenii cei mai 
buni mamei sale. în plus, luase în 
un 9 și un 10!

Silviu Popescu, șeful serviciului plan, 
este unul dintre acei oameni care s-au 
ocupat de pregătirea tuturor condițiilor 
necesare aplicării prevederii intrate 
acum în vigoare. întreprinderea a func
ționat doar cu sectoarele calde, cele 
două secții de sinteză, care nu se pot 
opri, și unde muncitorii își vor lua 
ziua liberă prin rotație. în celelalte 
secții, profitîndu-se de „inactivitate" 
s-au făcut lucrări de reparații, între
ținere și verificări.

— Desigur, adaugă tovarășul Silviu 
Popescu, bucuria celor aproape 4 000' 
de oameni care au beneficiat de o zi 
liberă a fost evidentă și am simțit-o 
și noi, cei de la serviciul plan, în mod 
foarte concret, înregistrînd cifrele pro
ducției realizate. Gred însă că, într-un 
viitor nu prea îndepărtat, toți cei ce 
muncesc în întreprinderea noastră voh 
face și mai mult, pentru că au simțit 
bucuria unui sfîrșit de săptămână 
prelungit, cu. totul neobișnuit pentru 
ei pînă acum și, nu mă îndoiesc, vor 
ști să și-l organizeze și mai eficient 
atît pentru rezolvarea unor probleme 
personale cît și de familie, repaosul 
cîștigat, prin muncă, adăugîndu-se 
nu doar bugetului lor de timp dar și 
unui microunivers afectiv și intelec
tual, unor activități care vor deveni 
curente, cum sînt cele sportive sau 
culturale, în fine, o viață ordonată de 
jaloanele unor noi satisfacții, posibile 
în noile condiții.

EMIL LEONARD ■

Flacăra pagina 2 ANUL XXVII - Nr. 6 (1 183) - 9 februarie 1978



PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI 3

Omagiu cirmaciului națiunii noastre
In întreaga țară, în aceste zile oa

menii muncii, români, maghiari, ger
mani și de alte naționalități, au con
tinuat să cinstească prin vibrante ma
nifestări sărbătorirea a 60 de ani de 
viață și a peste 45 de ani de activi
tate revoluționară a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al P.C.R., 
președintele Republicii Socialiste 
România, ele constituind o grandioasă 
și entuziastă sărbătoare a unității parti
dului, poporului, patriei.

Pretutindeni pe cuprinsul țării, în 
zilele care au urmat, oamenii muncii 
au organizat ample și diverse acțiuni, 
ca un omagiu adus tovarășului Nicolae 
Ceaușescu: simpozioane, montaje-mu- 
zicale, spectacole, expoziții, recitaluri 
de poezie, șezători literare dedicate 
personalității și activității sale. La Con
siliul Național pentru Știință și Teh
nologie a avut loc un simpozion oma
gial cu tema „Cercetarea științifică, 
dezvoltarea tehnologică și progresul 
tehnic în concepția tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretarul general al Parti
dului Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România". Cu a- 
cest prilej a fost inaugurată și expozi
ția „Orientări și realizări ale cerce
tării științifice și ingineriei tehnologice 
rezultate din indicațiile tovarășului 
Nicolae Ceaușescu". Timp de o săp- 
tămînă specialiști din unitățile de cer
cetare, inginerie și producție au evi
dențiat excepționala valoare științifică 
și contribuția hotărîtoare pe care con
cepția tovarășului Nicolae Ceaușescu 
a adus-o la definirea și dezvoltarea 
sensurilor sociale ale cercetării științi
fice, dezvoltării tehnologice și progre
sului tehnic din țara noastră.

Totodată, din întreaga țară au con
tinuat să sosească pe adresa Comite
tului Central, a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu mesaje de aleasă cinstire, 
devotament și adîncă recunoștință din 
partea a numeroase colective de mun
că, urări de sănătate, Viață lungă și 
fericire spre binele și prosperitatea

României socialiste, angajamente de a 
munci cu însuflețire pentru înflorirea 
scumpei noastre patrii. Ele sînt vibran
te dovezi ale stimei și prețuirii de care 
se bucură secretarul general al parti
dului, președintele republicii, o înaltă 
apreciere a activității prodigioase des
fășurate în fruntea partidului și a ță
rii. Mesajele de felicitare adresate 
tovarășului Nicolae Ceaușescu de oa
menii muncii din întreaga țară con
stituie, de asemenea, angajamente 
ferme de a transforma cantitatea în- 
tr-o nouă calitate, de a face totul pen
tru ca hotărîrile Congresului al XI- 
lea și sarcinile Conferinței Naționale 
a partidului să devină fapte, să se 
îndeplinească pentru ca România să 
pășească într-o nouă etapă a dezvol
tării sale social-istorice.

în seara zilei de 26 ianuarie, Tele
viziunea română a prezentat un re
marcabil film: O viață închinată feri
cirii poporului. Scenariul este semnat 
de Nicolae Dragoș și Dinu Săraru iar 
regia aparține lui Virgil Calotescu și 
Pantelie Țuțuleasa. în imagini sobre 
dar pline de căldură, cu un comenta
riu firesc, emoționant, acest film a re
constituit cei peste 45 de ani de acti
vitate revoluționară a secretarului ge
neral al partidului nostru care și-a 
identificat viața cu cea a poporului.

Același vibrant omagiu răzbate și 
din numeroasele poezii publicate în 
aceste zile în presa noastră. Atît poeți 
consacrați cît și oameni cu alte mese
rii au ținut să-și înaripeze versul pen
tru a cînta pe cel care se află la cîrma 
destinului nostru național.

Ziarele au publicat numeroase me
saje omagiale venite de peste hotare, 
adresate tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
o recunoaștere firească a prestigiului 
de care se bucură pe alte meridiane 
personalitatea președintelui României, 
un semn de prețuire pentru ceea ce 
înseamnă în lumea contemporană 
România.

de lucru consacrată pro-ToVarașul Nicolae Ceaușescu .vorbind la Consfătuirea 
blemelor agriculturii

intr-o etapă decisivă
Tovarășul NICOLAE CEAUȘESCU 
l-a primit pe primul ministru angolez, 
tovarășul Lopo do Nascimento

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secre
tar general al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii Socia
liste România, a primit, luni, 6 februa
rie, pe tovarășul Lopo do Nascimento, 
prim-ministru al Guvernului Republicii 
Populare Angola, care a făcut o vizită 
oficială de prietenie în țara noastră.

La întrevedere a participat tovară
șul Manea Mănescu, prim-ministru al 
guvernului.

Primul ministru angolez a transmis 
tovarășului Nicolae Ceaușescu, din 
partea tovarășului Agostinho Neto, pre
ședintele Mișcării Populare pentru Eli
berarea Angolei — Partidul Muncii, 
președintele Republicii Populare Ango
la, un mesaj prietenesc și un salut 
călduros.

Premierul Lopo do Nascimento a 
exprimat — și cu acest prilej — senti
mente de recunoștință profundă pentru 
sprijinul politic, diplomatic și material 
acordat de Partidul Comunist Român, 
de poporul român, atît luptei desfășu
rate de poporul angolez, sub .conducerea 
MPLA, pentru cîștigarea independen
ței naționale, cît și eforturilor lui actua
le de dezvoltare economică și socială 
de sine stătătoare a R.P. Angola.

Mulțumind, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a rugat să se transmită to
varășului Agostinho Neto un mesaj de 
prietenie, un salut călduros și cele mai 
bune urări de succes în întreaga sa ac
tivitate. Tovarășul Nicolae Ceaușescu 
a transmis, de asemenea, un cald salut 
conducerii partidului, guvernului ango
lez din partea Comitetului Central al 
P.C.R. Șeful statului român a arătat că 
poporul nostru urmărește cu deosebită 
simpatie și satisfacție activitatea po
porului angolez consacrată consolidării 
cuceririlor revoluționare, edificării noii 
societăți și este pe deplin solidar cu 
cauza sa dreaptă.

în timpul întrevederii s-a relevat 
cursul pozitiv și rodnic al colaborării 
dintre țările, partidele și popoarele 
noastre, pe plan politic, economic, teh
nic, cultural, în alte domenii de activi- 
tate, subliniindu-se însemnătatea hotă
rîtoare pe care au avut-o pentru evolu
ția ascendentă a relațiilor româno- 
angoleze întîlnirile și convorbirile din
tre președinții Nicolae Ceaușescu și 
Agostinho' Neto, la București sau pe 
pămîntul Africii, care au deschis noi 
orizonturi amplificării și diversificării 
acestor bune raporturi, în condițiile 
create de eliberarea Angolei.

A fost manifestată dorința ca, în 
spiritul documentelor, al înțelegerilor 
convenite cu ocazia dialogului la nivel 
înalt, relațiile de. prietenie, colaborare 
și solidaritate militantă statornicite în
tre România și Angola, între Partidul 
Comunist Român și Mișcarea Populară 
pentru Eliberarea Angolei — Partidul 
Muncii să se extindă și să se apro
fundeze continuu, în folosul și spre 
binele ambelor popoare, în interesul 
unității forțelor antiimperialiste, al 
cauzei păcii și cooperării internaționale.

în cadrul schimbului de vederi con
sacrat unor probleme actuale ale vieții 
internaționale au fost evidențiate am
plele transformări revoluționare, națio
nale și sociale, care au loc pe plan 
mondial, apreciindu-se că țările și po
poarele africane, Organizația Unității 
Africane se afirmă ca o forță dinami
că a progresului economic și social con
temporan, în lupta pentru eliminarea 
vechii politici imperialiste, de domina
ție, inechitate, forță și dictat, pentru 
dreptul popoarelor de a-și hotărî sin
gure soarta,

în acest context, s-a subliniat că, 
atașate idealurilor justiției, libertății și 
progresului social,' România și Angola 
își manifestă constant solidaritatea lor 
activă cu lupta legitimă a popoarelor 
din Zimbabwe și Namibia pentru inde
pendență, se pronunță cu hotărîre îm
potriva politicii de apartheid a regimu
lui din' Africa de Sud, pentru victoria 
deplină a cauzei drepte a popoarelor 
din Africa australă ca și a tuturor po
poarelor oprimate.

în același timp a fost reafirmată 
voința celor două țări de a întări con
lucrarea dintre ele în cadrul Organi
zației Națiunilor Unite, al mișcării de 
nealiniere, în viața internațională, de 
a-și aduce împreună contribuția la în
făptuirea securității în Europa și în 
lume, la realizarea dezarmării, rezol
varea pe cale pașnică, prin tratative, a 
litigiilor interstatale, la lichidarea fo
carelor de încordare și conflict, stator
nicirea unor relații cu adevărat demo
cratice între state, la instaurarea unei 
noi ordini economice și politice inter
naționale, bazată pe echitate, care să 
asigure lichidarea subdezvoltării și 
progresului economico-soci^l mai rapid 
al țărilor rămase în urmă, la făurirea 
unei lumi mai drepte și mai bune.

Convorbirile s-au desfășurat într-o 
atmosferă cordială, de caldă prietenie.

(Urmare din pagina 1)
(iei agricole, atît vegetale, cît și ani
maliere".

în vederea acestei schimbări radicale, 
a acestei noi calități a muncii, implicit 
a roadelor ei, a eficienței ei, se impune 
soluționarea imediată a unor probleme 
cheie, vitale pentru viitorul agriculturii, 
în rîndul cărora — sublinia tovarășul 
Nicolae Ceaușescu — „pe priniul plan 
trebuie să punem folosirea judicioasă a 
fondului funciar", a pămîntului, princi
pala forță de producție, de a cărei bună 
utilizare depind, în ultimă analiză, re
colta, pîinea. Cu natura — ne reamin
tește secretarul general al partidului — 
socotelile sînt limpezi : nu-i dai, nu-ți 
dă. Dacă lași pămîntul nefolosit — sau 
dacă-i ignori cerințele — pămîntul, pînă 
la urmă, devine indiferent, uituc, zgîr- 
cit, ca și un om hrănit doar cu promi
siuni sau iluzii. Astfel de lucruri s-au 
întîmplat nu o dată („Din păcate, sub 
diferite forme, se lasă anual nefolosile 
sute de mii de hectare", atrăgea atenția 
secretarul general al partidului) și e 
bine că azi, luînd act de niște adevă
ruri, procedăm în consecință, prin niște 
măsuri ce se întrevăd radicale. Din 
acest punct de vedere, al stimulentelor 
destinate naturii, pentru a-i înteți zelul 
de a produce, orientările formulate la 
tribuna consfătuirii — privind folosi
rea judicioasă, pînă la ultimul metru 
pătrat, a solului, sporirea potențialului 
lui productiv prin îmbunătățiri funciare 
și irigații, realizarea unor soiuri și hi
brizi cu o productivitate înaltă, respec
tarea strictă a tehnologiilor de lucru, o 
mai mare atenție acordată timpului 
optim al semănatului, cum și densității 
superioare a plantelor la hectar — se 
înscriu ca tot atîtea condiții hotărîtoare 
pentru obținerea unor mari recolte, în 
special Ia porumb, cultură de o mare 
însemnătate atît pentru necesitățile de 
consum, cum și pentru dezvoltarea zoo
tehniei. Subliniată pregnant, cu forța 
marilor adevăruri impuse de viață, 
pentru binele vieții, necesitatea de a se 
acționa hotărît, cu pasiune și dăruire, 
pentru, obținerea unor producții mari, 
stabile, la toate culturile, pentru reali
zarea programelor stabilite în 'legumi
cultura, viticultură, pomicultură, pentru 
integrala înfăptuire a sarcinilor privind 
creșterea efectivelor de animale și a 
producției animaliere, pentru livrarea 
în întregime a produselor contractate la 
fondul de stat, pentru îndeplinirea ri
guroasă a sarcinilor exportului, obligă, 
arăta secretarul general al partidului, la 
o infinită grijă, la o chibzuită politică 
a eforturilor și investițiilor, la lichida
rea birocrației, la mai multă activitate 
vie, la un răspuns înțelept la somația: 
cui și cît dăm, cum și cînd investim ? 
Trebuie să procedăm economic. Econo

mic trebuie să procedeze toți cei ce 
mînuiesc avuția poporului, toți cei im- 
plic-ațj în făurirea ei, dîndu-i cele mai 
judicioase și fertile destinații, potrivit 
nevoilor reale, urgențelor stabilite te
meinic, priorităților la nivel național, 
după ce, mai întîi, au fost cuprinse în 
raza prospecției, au fost depistate, 
fructificate, puse în slujba producției 
toate rezervele, toate resursele. Sînt 
încă — arăta secretarul general al par
tidului — mari resurse care-și așteaptă 
fructificarea, de la lucrări de amelio
rare și irigații suplimentare, realizabile 
cu mijloace locale, de la construcțiile 
agricole, realizabile cu brigăzi de con
structori ai satelor, de la obținerea cul
turilor duble, atît la porumb, cît și la 
alte plante furajere, la folosirea parcu
lui de mașini agricole, la folosirea cu
ceririlor științei, chemată să se implice 
mai adecvat, asimilîn,d noutățile mon
diale ale domeniului necesităților vie
ții, cerințelor ei. în acest context — 
sublinia secretarul general — trebuie 
dusă, așa cum s-a dus dealtfel într-o 
seamă de unități fruntașe, lupta cu con
dițiile climaterice vitrege, cu împotrivi
rile vremii, cu calamitățile naturale. Nu 
prin scuza fatalității, ci prin acțiune e- 
nergică și tenace, săvîrșită cu arma 
muncii, cu arma științei.

înscriindu-se practicii statornice a 
conducerii partidului, a secretarului său 
general, de a se consulta cu cadrele de 
bază, cu masele largi de oameni ai 
muncii, în problemele cruciale ale pro
gresului țării, recenta Consfătuire de 
lucru a trasat sarcini și răspunderi pre
cise tuturor lucrătorilor din agricultură, 
care — de sus pînă jos, de la Consiliul 
Național al Agriculturii, de la ministe
rul de resort și cele ale construcției de 
mașini și industriei chimice, de la Aca
demia de științe agricole, pînă la fie
care unitate și formație de lucru — sînt 
chemați să-și reevalueze atent, respon
sabil. critic, forțele și resursele, să-și 
clarifice cu fermitate îndatoririle, să în
troneze ordinea, disciplina în toate sec
toarele și la toate nivelurile. Măsurile 
preconizate de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, la tribuna consfătuirii, pen
tru îmbunătățirea condițiilor de cointe
resare materială a lucrătorilor din agri
cultură, inclusiv a specialiștilor, a cer
cetătorilor științifici, scurtînd distanța 
dintre efort și răsplată, sînt menite să 
le stimuleze munca. O muncă ce se cere 
a fi — începînd chiar din aceste zile, 
marcînd începutul unui nou an agricoi, 
marcînd. simbolic, deschiderea unui 
nou și dinamic ciclu al muncii și crea
ției românești — la înălțimea acestui 
timp, a comandamentelor lui, a gran
dioaselor planuri ale partidului menite 
înfloririi continue a pămîntului româ
nesc și a vieții noastre.
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■ GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII

ERUPȚIA SONDEI 4512 -
SAU PROIECT PENTRU UN NOU SCENARIU 
AL FILMULUI „LUPTĂTORII CU IADUL"!

Am văzut nu demult un film al cărui titlu original era „The Hellfighters" — 
Luptătorii cu iadul. Filmul a rulat la televiziune, fiind axat pe activitatea adeseori extrem de periculoasă a unei echipe de oameni specialiști în stingerea incendiilor petroliere. Chiar dacă subiectul acestui reportaj nu este identic, autorul lui vă mărturisește că a trăit preț de o Ei într-o atmosferă foarte asemănătoare dar care, văzută pe viu fiind, nu se deosebește întru nimic în eroism, spirit de sacrificiu, tărie a caracterelor și amețitoare stare de excepție. Am retrăit deci o serie de cadre din filmul amintit mai sus, dar le-am trăit între niște ,,luptători cu iadul" aflați în perimetrul românesc, aceștia, vă mărturisesc,' nefiind cu nimic mai prejos decît specialiștii care au inspirat un lung-metraj de producție americană ! Ce am putut vedea cu ochii noștri, la fața locului, veți citi în continuare.

★
„Ceasul să fi fost înspre unu noaptea 

din ziua de 4 spre 5 ianuarie. De servi
ciu la sondă era echipa mea, formată din 
doi sondori, un podar, un mecanic de 
pompe, un ajutor de șef de echipă și eu, 
Bădiță N. Ilie, sondor șef. Și atunci vine 
la mine unul din sondori și-mi spune : 
„Nea Bădiță, nu prea e-n regulă cu no
roiul la batal, că nu scade aproape deloc 
din habă.“ Noi atunci tocmai scoteam 
sapa din puț, pentru înlocuire, dar văzu
răm că deși ieșiseră vreo două mii de 
metri de prăjini, noroiul din habă rămi- 
nea tot cam la același nivel. Asta nu tre
buie să se intimple, fiindcă noroiul de 
sondă de asta e folosit, ca să mențină 
un echilibru. Adică, presiunea coloanei 
de noroi de la prăjina din gaura de sondă 
să fie cel puțin egală cu presiunea flui
delor de zăcămînt. Iar noi scosesem două 
mii de metri de prăjini din dispozitivul 
de forare, dar noroiul rămînea pe loc ! 
Asta însemna că e pe dedesubt o forță 
care împinge noroiul afară, fiind mai mare 
decît ne așteptam noi. Ca să văd cum se 
intimplă am oprit motorul sondei, am 
pus podarul de-a mai scos încă un pas, 
adică încă trei prăjini cum spunem noi, 
apoi încă unul — și atunci am observat 
că sonda a început să debiteze singură 
noroiul. Oprește !, am strigat ; ne-am dat 
seama de erupție. Am oprit extragerea, 
am agățat în cîrligul macaralei tija pă
trată, fiindcă asta ne putea ajuta să 
oprim, dacă am fi avut timp, erupția la 
gura sondei. Dar nici n-am apucat bine 
să luăm garnitura din pene că sonda a 
inceput să se manifeste puternic și atunci 
am lăsat-o baltă și am fugit să închidem 
prevenitorul de erupție. Am închis 
bacurile prevenitorului pe prăjinile de 
foraj și haidrilul, care e un alt sis
tem de siguranță. Ne-am dat la o 
parte și după numai vreo zece mi
nute am auzit o bubuitură — se smulsese 
o parte a instalației de prevenire de 
sub bacurile strînse de noi, așa că nu mai 
aveam ce să-i facem ! Puțin mai tîrziu 
s-au dat peste cap și bacurile și erupția a 
țișnit drept în sus, la vreo 50 de metri".De jur-împrejur e o activitate febrilă — oameni, mașini, camioane grele, două mașini de pompieri cu ' tunuri de apă, macarale, agregate de cimentare, cisterne, habe și tot felul de alte dispozitive specializate aduse la fața locului cu maximum de rapiditate, din mai toate colțurile țării. S-a acționat' astfel cu maximum de promptitudine pentru asigurarea cu materie primă necesară fabricării acestui prețios produs care ' se numește în limbajul specializat, oarecum dîminuîndu-i-se importanța, „noroi de sondă" : barită, ferocromlignosulfonat, cărbune activ, hematită, magnetită și așa mai departe. La numai o sută-două de metri sonda suflă ca turbată, aruncînd Un jet înalt cît turla care o înconjoară și ridicînd aburi calzi pînă Ia aproape 100 de metri. Plouă, sau mai curind parcă ninge cu o pulbere fină de culoare galbenă, un galben violent de parcă ar fi gălbenuș de ou pulverizat ce se depune peste tot pe o rază destul de întinsă, împrejurul sondei s-a format astfel uh strat de aproape un metru de „zăpadă", dar o zăpadă avînd galbenul agresiv amintit, prin care se zbat, înoată oameni imbrăcați, parcă pentru un contrast și mai Izbitor, în niște mantale, protectoare de culoare albastră, violent de albastră, precum cerul într-o zi de vară. Cizmele de cauciuc clipocesc prin galbenul strident, dar cei mai expuși sînt oamenii cățărați chiar pe podul sondei, la numai cîțiva pași de centrul jetului, acolo unde „zăpada" nu trebuie lăsată să se acumuleze, fiind împinsă jos, cu simple lopeți, ca într-o ninsoare fabuloasă ce nu se mai termină.

„Presiunea de zăcămînt — ne spunea inginerul Alexandru Ermacov, de la Institutul de cercetări și proiectări pentru petrol și gaze din Cîmpina — este esti
mată la aproape 809 de atmosfere. O atmo
sferă, dacă nu știți, înseamnă presiunea 
unei coloane de apă înaltă de zece me
tri. Erupția este formată din apă sărată, 
aflată la o temperatură ce depășește o 
sută de grade, amestecată cu gaze natu
rale, din care o parte sînt hidrocarburi.

„Luptătorii cu iadul* Fotografii de EMANUEL TANJALA ■

dar există și bioxid de carbon, și azot, 
și sulf, săruri minerale, hidrogen sulfu
rat și așa mai departe. Din cauza apei 
fierbinți este imposibilă atingerea corpu
rilor metalice direct cu mina, lucru care 
creează desigur alte probleme. în con
tact cu aerul rece de afară, condensatul 
din zăcămînt al hidrocarburilor ia aspec
tul „zăpezii", care se depune sub forma 
unei ploi mărunte, ca o pastă unsuroasă, 
sau ea o parafină dacă vreți. In rest, 
erupția este la fel ca multe altele, care 
necesită desigur eforturi însemnate pen
tru a fi stăvilită, cu singura deosebire că 
posedă o presiune mai mare decît cea 
întîlnită în erupțiile de la sondele de 
mică adîncime."Un străin — așa cum sîntem noi înșine — venit în perimetrul straniu al sondei care erupe nu poate să facă dintru început vreo deosebire între sondori și ingineri, între directori, chimiști și muncitori, ple- cind cu impresia că toată această aglo

Deși încolțit din toate părțile, balaurul nu s-a predat incă I

merare de oameni este cît se poate de uniformă, o armată fără generali ci numai cu soldați. Cu toții, cei mai bine de o sută de oameni,, sînt imbrăcați aproape la fel, aceleași cizme de cauciuc, aceleași mantale de plastic albastre precum cerul sau aceleași pufoaice îngălbenite de-acum de „ninsoarea" unsuroasă, aceiași pantaloni mînjiți de noroi și de apă, căciuli peste urechi, cîteodată 'glugi trase pînă peste ochi, fețe obosite, ochi încercănați, bărbi nerase. Au trecut de acum cîteva zile și cîteva nopți de rând s-a lansat apelul pentru acești oameni, apel la care au alergat cu primul tren, cu prima mașină, spre locul intervenției. Efortul a început să-i marcheze, dar ochii le-au rămas la fel de strălucitori, încordarea nervoasă neschimbată, hotărîrea de neclintit. încet, încet, și pentru noi, cei ve- niți mai la urmă, aceste stranii personaje ale muncii au început să prindă personalitate, arătîndu-se a fi care un sondor, 

care un director, care cine știe ce Inginer specialist în petrol, foraj, gaze naturale, cimentare și așa mai departe... Cu toții s-au străduit, fiecare în domeniul în care se pricepea, să înțeleagă cît mai bine și să descifreze surpriza pe care subsolul le-a pregătit-o la sonda 45X2, să înțeleagă și să analizeze tocmai pentru a putea fi luate măsurile necesare pentru oprirea erupției. Niciodată dealtfel, am aflat, o erupție nu seamănă cu alta. Virgil Popovici, directorul Centralei de gaz metan de la Mediaș, unul din oamenii care au văzut pînă acum zeci de asemenea erupții, ne-a spus următoarele, într-un scurt moment de răgaz, folosit pentru a sorbi un ceai cald : „A zis odată un mare specialist, unul Bingham, că forajul pentru a deveni o știință ar trebui să știm ce se întîmplă acolo jos, Ia cîteva mii de metri sub pămînt, ce face sapa pe talpa rocii ; pînă atunci, forajul rămîne artă ! Avea totuși dreptate, Bingham ăsta nu era deloc fraier!" Lucru la tare noi n-ara mai putut adăuga decît o foarte veche zicală românească, atît de bine aplicabilă și în industria petrolieră, unde omul trebuie să aibă capacitatea de a preveni toate surprizele : Nu se știe ca pămîntul !
„In situația actuală trebuie să nu pre

cupețim nici un efort pentru a ne crea 
toate condițiile, in scopul montării unui 
nou prevenitor, capabil să asigure capta
rea acestei cantități imense de apă să
rată și gaze. Din păcate temperatura apei 
din erupție pune probleme pentru insta
lația de prevenire pe care vrem să • 
montăm, în sensul că garniturile de cau
ciuc pe care le are nu rezistă în mod 
obișnuit decît pînă la 80 de grade — și 
deci trebuie să vedem cum vom putea 
face că ele să reziste la temperatura mat 
ridicată, plus presiunea de peste o sută 
de atmosfere existentă la gura sondei. 
Toate acestea sînt probleme pe care tre
buie să le rezolvăm cît mai rapid, pen
tru a reuși montarea garniturii și a unui 
dispozitiv special, capabil să ..omoare" 
sonda, adică să oprească erupția" (Inginer Gheorghe Vlad, director adjunct al Trustului de petrol Pitești).Mai mult de patru, cinci minute n-am putut rezista sub jetul uriaș de apă și hidrocarburi care cădea pe podul sondei. Ne aflam toți, directorul Petre Popescu, inginerii Ghiță Nichita, Titi Mihăescu și Vasile Florea, la numai cîțiva metri de gura iadului, pe unde clocotul de apă fierbinte șuiera, gemea, urla precum un balaur < încolțit din toate părțile. De sus parcă cineva ne turna o uriașă găleată cu apă în cap, iar spuma aceea galbenă ne intra în ochi, în gură, în cizme, ne uda ciuciulete, făcîndu-ne să căutăm cît mai repede, pe bîjbîite, scara de înapoiere.Dar exact în acest infern de apă și gaze aveau să lucreze, ore în șir, schimbați din cînd în cînd între ei, atunci cînd deveneau complet epuizați, cîțiva oameni despre care n-am apucat să aflu decît că-i cheamă Dumitru An- ghel, mecanic lăcătuș, Olan Dumitru și Olan Ilie. Grigore Crăciun, Dumitru, Popa, sondori, Luca Găman, podar, Romeo Stoian și Ilie Mărășescu, maiștri de foraj, alături de care trebuie înscriși și inginerii Ion Anghel și Leonida Predes- cu, ultimul însuși inginerul-șef al Schelei de foraj. Atunci cînd a venit momentul. podarul Luca Găman n-a ezitat să se cațere — după cum îi este meseria — pînă la „geamlâcul" sondei, adică în vîr- ful ei, pentru a agăța cablul de tracțiune care urma să ridice dispozitivul special de oprire a erupției.Mai întîi. de fapt, s-a demontat din ansamblul turtei dispozitivul care transformă mișcarea liniară în mișcare circulară. de foraj, apoi s-a demontat și s-a scos de la gura puțului vechea instalație de prevenire, acum avariată — dar toate aceste lucruri sînt prea simple în cuvinte, fiindcă au trebuit ore întregi de muncă-luptă în acest infern, sub ploaia de apă clocotită, gaze, abur și hidrocarburi, pentru ca totul să fie împlinit. A- poi, vreme cam de vreo trei ore, aceiași oameni au tot căutat să dirijeze noul dispozitiv (format din 3 prevenitoare montate unul deasupra celuilalt) spre gura puțului. Intensitatea erupției, aburul dimprejur au făcut imposibilă dirijarea dispozitivului, dar oamenii ar fi încercat și mai departe, dacă nu s-ar fi lăsat între timp noaptea. A doua zi, după o noapte de sfat, specialiștii au gîndit un nou sistem de ghidare a dispozitivului, pînă acum niciodată folosit la vreo erupție. Cablurile au fost strecurate prin flan- șele de la gura sondei, apoi ele s-au legat de dispozitiv, care astfel s-a așezat cuminte peste gura șuierătoare a puțului. A fost deci o premieră. Acum erupția țîșnea la fel de sus. dar ea trecea prin noul prevenitor, care, nefiind avariat, a putut fi închis încet. încet — jetul de apă sărată și gaze lăsîndu-se dirijat prin 4 ieșiri laterale, la mai bine de 150 de metri. într-un colector special amenajat. S-a putut lucra în fine, după zile și nopți de luptă cu forțele naturii. în voie pe podul sondei.Din adîncurile pămîntulul, într-o noapte de ianuarie, a izvorît o pală de balaur. Oamenii despre care am scris aici, adevărati luptători cu iadul, s-au adunat și și-au adunat puterile pentru a-i răpune răsuflarea. Cu eforturi uriașe, cu o exemplară dăruire de sine, dar și cu cunoștințe dintr-o meserie căreia îi cunosc fiecare ascunziș, ei au reușit. Nu ne rămîne decît să-i felicităm cit se poate de călduros !

DUMITRU GRAUR H
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La Tîrgu Lăpuș e vreme primă văratică. Dar 
plouă. O ploaie rece, care spală străzile și trotuarele. 
Dintr-o parte, cerul se limpezește și el, adine,, senin. 
Urcăm pe firul apei Lăpușului, către izvoare. Prin 
satul Rogoz, către comuna Strîmbu-Băiuț. Și parcă ne 
întoarcem iarăși în iarnă. O iarnă deplină, adevărată, 
Covîrșitoare. La sediul unității forestiere din comună 
îl cunoaștem pe Mîț Ionel, care se oferă să ne fie 
călăuză, alături de Ion Buda, tehnician principal la 
U.F.E.T. Tg. Lăpuș, cu care plecaserăm la drum. Ne 
îndreptăm către valea Vezuinei, prin ninsoare. Ninge 
bogat, liniștit, cu fulgi mari. Prin valea îngustă, cu 
întortocheri abrupte, pare că ninge de foarte departe, 
de sus de tot. Și mergem de parcă ne-am înfășură în 
pînze moi, albe. O oră de drum, undeva în inima mun
telui Țibleș. O oră de drum, Ia capătul căreia ninsoa
rea dispare în urmă ca o umbră albă, lăsînd loc, din
spre înălțime, doar gerului care poleiește trunchiurile 
și rămurișul gol, fără podoabă, al fagilor. De pretu
tindeni urcă și coboară, în jurul nostru, păduri de fag. 
Specialiștii afirmă, ne spusese inginerul Filip Moisei, 
directorul întreprinderii forestiere de exploatare și 
transport Baia Mare, că fagul a apărut pentru întîia 
oară, ca specie, în Europa, în două locuri, unul fiind 
chiar ținutul Maramureșului. Forestierii lucrează aici, 
deseori, în păduri seculare. Păduri care, dacă oamenii 
nu ar intra în ele, se distrug și se regenerează singure. 
Fiindcă un fag nu trăiește mai mult de două sute de 
ani. în acest fel, viața pădurilor Lăpușului s-a ase
muit cu aceea a satelor și oamenilor. Un copac putea 
să cadă, dar pădurea a rămas întotdeauna. Precum ne 
mărturisește maistrul Florea Ilieș de la punctele de 
lucru Vezuina 1 și 2, el așa își învață copiii. Și crede că 
le spune o lecție cinstită, dreaptă și pilduitoare. Asta, 
bineînțeles, cînd are și el mai mult timp, cînd se 
simte mai despovărat de griji, fiindcă cele două par
chete ale lui, unde lucrează 28 de muncitori, avînd 
plan, de exemplu, pe acest an să dea 14 000 metri 
cubi, îi dau destulă osteneală zilnică. Noroc doar că 
oamenii sînt buni, adică harnici, ascultători și pri- 
cepuți. Oameni care atrcel puțin două calități : că își 
cunosc bine meseria și că nu trebuie să le spui de 
două ori același lucru. Știe, fiecare, ce are de făcut. 
Nicolae Todoran, de pildă, își croiește mai întîi cu 
lopata pîrtie prin stratul de zăpadă mai veche, înalt 
cam de 60 de centimetri. Dezvelește pînă jos trunchiul 
cenușiu, lucios, al unui fag și își croiește apoi calea de 
refugiu. Taie pana pe partea pe care arborele urmează 
să cadă, și timp de cîteva minute peste Valea Vezuinei 
răsună sunetul strident al ferăstrăului mecanic, al 
„Retezat-” ului, urmat de zgomotul uscat, sec, me
talic cu care fagul se întinde, cît este de lung, înspre 
vale, căzînd pe coroană ca pe un resort elastic ce a- 
mortizează parcă zdruncinătura și dă impresia ulti
melor mișcări, atît de pline de viață încă, înainte 
ca fagul să rămînă neclintit. O stare neprelungită mult. 
Legătorii ÎI suspendă de firul telefericului și copacul 
dezrădăcinat alunecă încet pînă la capăt, jos, de unde, 
dezlegat de teleferic, este trecut pe mîinile lui Ion 
Pop, Nicolae Filip și Ion Buda, care-1 dezrămează și îl

secționează, remorcîndu-1 apoi la tractorul care-1 duce 
pe serpentine pînă jos, la drumul din vatra văii, unde 
este sortat pe bucăți — asta pentru furnire, asta pen
tru celuloză, asta pentru cherestea — săltat pe ma
șini cu autotfolii și dus departe în sate, în orașe, la 
depozite, în întreprinderi. Aceleași operații de o sută, 
de o mie, de zeci și de sute de mii de ori. întâmplările 
neprevăzute sînt mai rare aici. Dar sînt, totuși. Teh
nicianul Mîț Ionel, om de 40 de ani dintre care 21 
munciți ca forestier, își amintește și azi cu oarecare 
neliniște de ursoaica cu pui care l-a făcut să afle 
instantaneu fagul, cel mai înalt dimprejur și să se 
urce în el pînă spre vîrf, situație cam delicată, de 
bună seamă, din care l-a scos, destul de repede, ceata 
tovarășilor lui de lucru înarmați cu pari cît se poate 
de vîrtoși și cu securi bine ascuțite, Lumea n-a avut 
un om mai puțin, atunci, dar nici pădurea un urs mai 
.puțin, fiindcă ostilitățile s-au încheiat doar cu hăuliturf 
și cu ceva spaimă de o parte și de alta. Altfel, zilnic, 
urmele oamenilor se încrucișează cu ale vietăților pă
durii, urși, mistreți, cerbi, dar cele două tabere nici 
nu prea se bagă în seamă. Deprindere a muncitorilor 
nu numai ca forestieri, ci și ca oameni ai locului, trăițî 
în satele apropiate, în case pînă la geamul cărora vine 
pădurea. Poiana Botizei, de pildă, sau satul Ungureni, 
aparținător de comuna Cupșeni, de unde este și Ion 
Buda, 48 de ani, muncitor vechi și harnic și om așezat 
și cuminte, care știe repede și exact ce și cît a făcut 
el în viață, căci, întrebîndu-1 ce a realizat cu banii, 
destul de frumoși, pe care i-a cîștigat cu munca lui, 
ne-a răspuns fără a sta pe gînduri că trei sînt acele 
lucruri : și-a crescut băiatul pînă a ajuns să aibă o 
meserie într-o întreprindere la Baia Mare, șl-a crescut 
fata pînă la anii măritișului și și-a înălțat o casă 
frumoasă. Ce mai rămîne de făcut, spune, e o șură 
nouă. Dar ăsta riu-i necaz, este numai o ambiție a lut 
de a avea gospodărie de frunte. Necazuri, dacă e să la 
spunem, zice el, și parcă abia acum pare că' stă mai 
mult pe gînduri, ar fi altele. Că a dat, din munca lui, 
aproape șase mii de lei, și i-a dat degeaba. Fuseseră 
bani pentru electrificare. De ani de zile însă, el, în 
casă nouă, stă tot cu lampă. Și nu stă pe la margine, ci 
chiar în vatra și în centrul satului ! A mers Ia consi
liul popular și-a întrebat, dar, zice, mai-mai că n-a 

“ fost scos pe ușă afară. S-a întors în pădure, la lucru, 
fără să știe ce să înțeleagă din această pățanie. Așa 
cum n-a știut, dintr-o alta, ce să priceapă nici Gheor
ghe Mîț, de 54 de ani, cel mai vechi muncitor din va
lea Vezuinei. Și-a pus mănușile la uscat într-o latură 
a focului aprins acum, în pauza de o org, pentru 
masă, și pe o nuia de fag cioplită de coajă și-a înșirat 
cîteva bucăți de slănină pe care le „frigărește“ dea
supra flăcării.

Și lumina zilei reci, de februarie, hrănită cu zăpezile 
Țibleșului, le desenează chipurile pe pînza aurie a 
focului — chiar și acum, cînd ei mănîncă încet, cu 
grijă să nu scape nici o fărîmă de pîine — ca pe o 
mare certitudine și ca pe cea mai pură făgăduință de 
viață aici, în pădurile seculare, de fag, ale Lăpușului...

DUMITRU ELIADE ■
Fotografii de ELENA GHERA ■
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Exista nervi! „Fratele mai mic" 

al Băilor Felix

Oameni cu nervii greu încercați la capătul de linie al autobuzului 40 de lingă
Piața CosmonauțilorMiercuri, întîi februarie, în jurul orelor 15, in piața rotundă si aglomerată de la bariera Vergului. pe unde se scurg in sens giratoriu nenumărate tramvaie și autobuze, și oamenii se amestecă in mod bizar eu mașinile, intr-un nor de smog, am asistat la o scenă incredibilă. Plouase torențial, în plină iarnă. Cerul era întunecat. Pavajul Încărcat de mîzgâ. Citeva sute de oameni înghesuiți in stația tramvaielor 23 și 24 de pe Bulevardul Muncii, risipiți pe trotuar și pe partea carosabilă, așteptau de peste o jumătate de oră un1 mijloc de transport spre marile întreprinderi „23 -August'* și „Republica". Sute de oameni cu fața întoarsă spre stingă, spre intersecție, scrutînd prin aglomerarea de vehicule un tramvai cu numărul 23 sau 24, oftînd, blestemind, înjurînd. Oamenii întîrziau de la muncă și pe nici o fișă de pontai din lumea largă nu există motivare pentru în- tîrzieri de tramvai ! Uneori. într-o stație de tramvai din această iarnă zbuciumată a Bucureștiului, îți vine să ridici ochii pe cer și să răsfoiești întreaga bibliografie de sfinți. Și iată, din mulțime se desprinde un tînăr care înaintează în mijlocul străzii, îngenunchează, spre stupefacția oamenilor. îngenunchează în noroi. își scoate pălăria și așteaptă să-1 calce autobuzul 79 R, un autobuz enorm, ca un pachebot hodorogit, zdrăngănind pe asfalt și aproape gol. Șoferul oprește descumpănit vehiculul la un metru de... sinucigaș ! Acesta zîmbește. se înclină, își pune pălăria înapoi pe cap, se ridică mulțumind, și se îndreaptă. împreună eu oamenii care așteaptă tramvaiul 23 sau 24. spre ușile deschise ale autobuzului. Șoferul a priceput... aluzia. Nu avea stație acolo, dar a înțeles că oamenii aglomerați în bulevard trebuie să ajungă neapărat undeva și a deschis larg ușile vraiște ale pachebotului antediluvian. La plecare, autobuzul s-a înclinat într-o parte și a lăsat o diră enormă de fum negru și gros.L-am regăsit pe teribilul cascador la intrarea în întreprindere. întîrziase mhi bine de 10 minute. Era eroul zilei. Oamenii ri- deau și-1 bateau pe umăr. îl cheamă Alexandru I. Alexandru, are 28 de ani șl părul cărunt. „Simțeam că înnebunesc. Nici un tramvai și plin de autobuze goale ! E a nu știu cita oară că întirzii, nevinovat. Măcar să le desființeze dracului, tramvaiele. Plec pe jos cu 2 ore mai devreme de acasă și știu că ajung la timp. Că nouă ne place mișcarea in aer liber".Ce se întîmplase pe traseul tramvaiului 23 ? Autorul acestor rânduri se urcase împreună cu alti pasageri intr-un tramvai cu numărul 23, cu mult timp în urmă, in Piața Unirii, bucuros că nu'e aglomerat. După cincizeci de.metri ne-am oprit. Am rămas calmi citeva minute. Apoi ne-am aplecat spre ferestre să vedem de ce ne-am oprit. Am coborât în stradă și aici am înregistrat oftînd, înjurînd. că s-a produs o nouă blocare de linie , și am mers înainte, vreme de o jumătate de oră, trecînd în revistă peste 30 de tramvaie aliniate pe stradă, pînă la Hala Traian. Defecțiune de cablu 1 Am parcurs apoi drumul pînă la bariera Vergului, tot pe jos, așteptînd din unnă un tramvai, cu biletul în buzunar și cu un nod în gît de indignare. Pentru că nu e prima oară cînd sînt victima unei defecțiuni pe cablu, nu e prima oară cînd mi se fură o jumătate, trei sferturi de oră din viață, cu nepăsarea sau nesimțirea e- chipelor de depanare care nu ajung niciodată la timp. Un scurtcircuit pe traseu care se consumă prin nervii noștri arși ca siguranțele de wolfram. 30 de tramvaie abandonate și» citeva sute de oameni exasperati pînă în clipa în care tînărul Alexandru L Alexandru a îngenuncheat în fața autobuzului 79 Rapid !Dar asta nu înseamnă nimic față de gestul disperat al cetățeniei Anisia Stan, din Bulevardul Muncii nr. 224 care, după o așteptare de o oră și jumătate în ultima stație a autobuzului 102. a făcut o criză de nervi și a fost internată de urgență în Spitalul nr. 9. Noroc că în stație se aflau alte cîteva sute de oameni pradă aceleiași așteptări și că o mașină particulară a oprit la. timp ca să o transporte pentru a primi Imediat îngrijirile medicale de rigoare. A- nisia Stan e una din victimele mișcării de-a dreptul halucinante a autobuzelor cu 

nr. 102 care — culmea ironiei — fac legătura dintre Balta Albă și Spitalul nr. 9 ! Cealaltă victimă a fost un impiegat de mișcare, mai puțin abil. care. într-una din serile trecute, „scos din sărite" de cetățenii din. stație, a făcut imprudenta să răspundă în doi peri și s-a trezit luat cu asalt de cîțiva oameni mai puțin duși la biserică și fără îndoială huligani. Stă mărturie și astăzi cabina de la cap de linie spartă în țăndări și mirosind, de multă vreme, puternic a motorină și a latrină.Cetățeanul Romulus Varodi din strada Lînăriei nr. 8 îmi spune : „Mă vezi pe mine ? Eu, dragă tovarășe, am îmbătrînit prin statii de tramvai, de autobuz și de troleibuz. He, hei, de cînd tot aștept eu prin stații și cîte tramvaie și autobuze și troleibuze au trecut pe lîngă mine, cu oameni pe scară, și nu le-am putut lua. A- cum sînt pensionar și am timp șă aștept. Nu mă pling de nimic. Și apoi, vine el metroul, și nu-mi mai fac griji". Și așteaptă autobuzul 102 unde, de data aceasta, visează un loc să pună piciorul pe, scară. Măcar un picior.Trece pe lingă noi o mașină cu număr urgent, cineva ne privește din dreapta șoferului, preț de cîteva clipe, apoi întoarce jenat capul spre stop, unde s-a aprins culoarea roșie. Cind se face verde răsuflă ușurat și mașina demarează prin intersecție cu miros de benzină și de lavandă triplă. Peste cîteva minute își parchează mașina vizavi, elegant și bine dispus, omul care vinde gogoși și merdenele la coltul străzii, iar undeva, mai departe, își parchează Mercedesul alb responsabilul cofetăriei de alături iar măcelarul de la etajul 4 ne umilește cu un Ford Mustang. Autobuzul ce vine în urma sa ne stropește de jos pînă sus cu noroi : 34-B-189. Este intr-adevăr un autobuz 102 dar oare vom mai ieși vii din acest asediu prelungit pe scările sale ? (Ca să nu spună nimeni că nu avem și noi, pasagerii de rînd, mașină la scară 1)Cetățeanul Radu Anatol Avram din Bulevardul . Leontin Sălăjan nr. 2. ne declară următoarele : „Doctorul îmi recomandă calm și liniște și plimbări. De aceea fac piața in fiecare dimineață, fac tot felul de cumpărături, chiar și pentru vecini, și port cu mine, în permanentă, o cutie de diazepam. Cînd simt că mi se urcă tensiunea iau cîte o pilulă si mă liniștesc". Metodă extraordinară, dar ce te faci dacă trebuie să iei cîte un diazepam ori de cîte ori se ridică tensiunea arterială într-o zi ? Și apoi, nu credem că tranchilizantele pot rezolva problema autobuzului 102 !La colțul unei străzi se află o pînză enormă, pictată, pe care scrie „losefini și arena magică", drept invitație la ultimul spectacol de circ al sezonului. Mergeți la spectacolul lui losefini cu condiția să-1 rugati să rezolve și dilemele rețelei de telefoane din București sau ale telefoanelor publice la. care se în- tîmplă să formezi numărul dorit și-ți răspunde uneori serviciul de pompe funebre de pe Splaiul Independentei unde am văzut cu ochii noștri, miercuri, 1 februarie, dimineața, oameni stînd la coadC pentru sicrie ! Dar, ca să revenim la telefoane, nu formati următoarele numere ale Caselor de comenzi : 14 18 60, 44 34 20, 14 09 74, 46 50 44, 47 68 70 etc. că nici din greșeală nu veți primi legătura. Și e inutil să vă faceți nervi și pentru asta ! Sau, dacă sunați, folosiți metoda brevetată a tovarășului Radu Anatol Avram citat mai sus : o pastilă de diazepam 1Ne aflăm în stația autobuzului 40 din Piața Cosmonautilor. Așteptăm din nou, răbdători și civilizați. într-o tăcere sumbră și nordică. Evident, la ora prânzului nu vine nici o mașină. Strada îngustă care duce spre Grădina Icoanei e aglomerată ca și cum ar fi ieșit tocmai spectatorii de la „întoarcerea din singurătate" de Paul Cornel Chitic, piesă jucată la Teatrul „Ion Văsitescu" de vizavi. Unii bărbați fumează, altii citesc ziare, unii se plimbă, alții urmăresc mai mult sau mai puțin discreti femeile care trec prin fata lor. Un bărbat și ofemeie se ceartă. E îngrozitor de urât să vezi un bărbat ,și o femeie certmdu-se. vorbinău-și cu adrenalina revărsată in singe. Ascultăm fără să vrem conversația acestora, ca un spectacol gratuit oferit de

I.T.B. în stație, ca să ne fie așteptarea (50 de minute) mai plăcută. Bărbatul tace apoi. A obosit. Dar femeia vorbește, vorbește... E una din acele femei care ating desigur baremul celor 12 000 000 de cuvinte rostite pe an de o femeie, după statisticile medicale. 12 milioane de cuvinte care s-ar putea publica in 450 de volume, dacă aceste cuvinte ar avea vreo valoare. Nu vine autobuzul 40 ! Ne îndreptăm in grup spre autobuzul 79 (simplu) care trece prin Piața Romană. Pleacă din stație, doldora, cu oameni atîrnînd miraculos pe scări, exact în clipa in care ajungem acolo. Și acum așteptăm la 79, zece minute, douăzeci de minute...Și așa, stind în Piața Romană, ni se mai smulg 30 de minute din viață și nu știu pe cine trebuie să tragem la răspundere. Pe șofer ? Pe șoferul acesta obosit și nebărbierit, ocupat cu nenumăratele „ranfor- țări", care se trezește dimineața la ora 4 și vine mai mulți kilometri pe jos pină la depou, sau pe casierița care adoarme intre stații, sau pe... ? „Ce bine ar fi, spune cineva, ca toată lumea să circule numai cu mijloacele de transport în comun cînd se duce și cînd vine la slujbă, fără excepții. Ca să vadă frații in ce condiții circulăm noi, ăștia de la Mașini grele, de la „23 August", de la „Confecția".în acest timp, la magazinul „Unirea" se produce un nou scurtcircuit. De data a- ceasta în „rețeaua" sistemului nervos al casieriței Giurea Maria care, exasperată de insistentele unei cumpărătoare, o jignește și o trimite nici mai mult și nici mai puțin decît „să facă bulevardul" ! Paralel, la raionul de tutungerie, vînzătoarea Andreescu Lucia vinde cîteva săpunuri străine numai pe sub mînă și numai la cunoștințe personale. Și tovarășa Lucia Andreescu are foarte multe cunoștințe personale ! Fapt ce se regăsește într-o re- clamație scrisă de cetățeana Magdalena Petcu aflată în vădit dezavantaj pentru că nu se numără printre vecinele de bloc și de tramvai cu vînzătoarea.în magazinul care te trimite cu gîndul la minarete și prinți arabi, adică in magazinul „1001 de articole" de pe Bulevardul 1848, din cinci în cinci minute cumpărători migratori și nemulțumiți întreabă dacă se află in inventar cîteva lucruri fundamentale pentru o gospodărie : armături de robinet de 9,50 lei (nu se găsesc decît de 22 lei !), „Yale brute galbene" care poartă inscripția URBIS. solnițe, ceainice, oale de ’ 20 și de 25 de kilograme, fasunguri pentru becuri, piese de schimb pentru autosifoa- ne etc. Vînzătorii răspund invariabil că nu se află în inventar dar se găsesc în schimb din abundentă flori de plastic și bibelouri de porțelan ! Sînt unele magazine la care vînzătorii ar trebui să aibă asupra lor și pastile de diazepam ca să le ofere cumpărătorilor dezolați sau colerici. Dar se mai întîmplă și. altfel : cumperi praf de gîn- daci și te trezești în pungă cu tix sau cumperi ceai de tei și te trezești cu mătrăgună !în Gara de Nord 8 cetățeni pașnici, de obicei echilibrati și calmi, constată în trenul rapid 25 că biletele lor coincid cu biletele altor 8 cetățeni pașnici și echilibrati care, pe bună dreptate, nu vor să stea pină la Cluj-Napoca unii în brațele celorlalți. Și pe măsură ce trenul rapid 25 se îndepărtează de București gîndurile lor o frecventează tot mai insistent pe casierița Maria Vizireanu din Gara de Nord, autoarea coincidentelor din bugetul călătorilor de. rînd.în sfîrșit. ultima noastră șansă, a celor aflați la intersecția din Piața Romană, este un taximetru. Năvălim pe rînd in bulevard îneereînd să acroșăm o limuzină cu pătrățele. Inutil. Toate taximetrele care trec pe lingă noi sînt pline și gonesc harnice spre cele mai paradoxale destinații. Nu ne rămîne altceva mai bun de făcut decît să ne oprim la o farmacie, să cumpărăm un flacon de diazepam și să o luăm metodic spre casele noastre sau spre locurile noastre de muncă, pe jos. pentru că ne place mișcarea în aer liber ! Dar ră- mîn cîteva întrebări fără răspuns : cine ne plătește nouă timpul prețios din viață pe care-1 pierdem așteptînd prin stații de tramvai, de autobuz, de troleibuz, prin magazine sau policlinici, cine ne vindecă de i'ănile invizibile — deocamdată — ale nervilor scurtcircuitați pe trasee și ee trebuie să facem ca să ne păstrăm cumpătul 1 Ce păcat că nu găsim prin stații condici de sugestii si reclamatii 1 Prin stațiile vieții noastre cotidiene de bucureșteni convinși.N. R. Lăsind la o parte „nervii", trebuie să luăm foarte în serios problema transportului în comun. E adevărat că sînt mașini puține, că nu se găsesc piese de schimb, că se lucrează cu foarte puțini șoferi și condițiile de muncă sînt foarte grele, e adevărat că nivelul de educație al unor lucrători din I.T.B. nu este ideal, pe măsura exigențelor noastre, dar toate aceste probleme trebuie dezbătute în mod responsabil și hotărîrile privind remedierea lor să fie comunicate opiniei publice. Știm că oamenii care răspund de destinele I.T.B. sînt competent! și preocupați să rezolve în mod real problemele transportului în comun, dar tot atît de bine știm că nu au deocamdată posibilități tehnice obiective de soluționare pentru aceste anomalii ale vieții noastre citadine. Cu atît mai mult cu cît în acest domeniu nu se poate lucra cu improvizații multă vreme 1
A. DOHOTARUH

Poate că unora titlul de mai sus li se va părea ciudat. Numai că el, corespunde unei situații de fapt, sub tîmpla împădurită a Carpaților sudici, în județul Argeș și pe valea întortocheată a Vîlsanului, funcționînd — de exact doi ani — un modern spital pentru tratamentul afecțiunilor reumatismale, al bolilor aparatului locomotor și digestiv.Firește, plasarea Iul cam peste mînă, în ciuda cadrului pitoresc și al curselor de autobuz care leagă, de mai multe ori pe zi, autogara bucureș- teană „Grivița" de Curtea de Argeș și, respectiv, de satul Brădetu, pe teritoriul căruia se află așezat spitalul^ n-a contribuit la cunoașterea lui mai amplă. Dar asta nu înseamnă că aici, prin locuri unde a poposit și ctitorit Mircea cel Bătrîn, nu se găsește un așezămînt spitalicesc dintre cele mai moderne și dotate, pe care mulți foști pacienți, astăzi întorși la sănătate, la familii și la locurile de muncă, l-au numit „fratele mai mic" al Băilor Felix. Amplasat la nici o oră de mers, pe șosea, de Pitești, spitalul din Brădetu asigură o gamă variată a serviciilor medicale, oferind întregul evantai al procedeelor terapeutice de la Felix, de la dușuri subacvale și scoțiene la împachetări cu parafină, băi de lumină, masaje uscate și umede, băi Kinedo și curenți exponențiali. Spitalul, numarînd două sute cincizeci de paturi etajate pe nouă niveluri, dispune de o sală de gimnastică prevăzută cu aparatură completă, cu biciclete ergo- metrice și așa mai departe, de buna lor funcționare și, implicit, de refacerea bolnavilor răspunzind în acest perimetru profesorul de educație fizică Rinu Plăiașu.După cum spun oamenii locului și după cum se poate constata, de ani și ani din adîncul pămîntului țîșnesc la Brădetu ape minerale cu puteri terapeutice, după spusele doctorului Mihai Bugeanu, directorul spitalului, uimitoare. Nu toate izvoarele din zonă sînt captate (despre exploatarea parțială și păgubitoare, a acestei inepuizabile surse , de sănătate, „Flacăra" a mai scris, nu insistăm acum), dar cele două folosite, după ce construcția unui drum forestier le-a pus în evidență, furnizează cantități suficiente pentru tratamentul practicat în spital, sub formă de cură internă și externă, cu excelente rezultate în ameliorarea sau vindecarea gastroduodenitelor, a dischi- neziilor biliare etc.Mai există ceva ce impresionează în mod deosebit pe cel ce ajunge, de nevoie, la Brădetu. Tinerețea cadrelor. La nici patruzeci de ani, doctorul Traian Gherghescu ne mărturisea, cu nostalgie, că e cel mai bătrîn din spital, media de vîrstă a personalului variind în jurul a douăzeci și cinci de ani, fără ca fireasca lipsă de experiență a cadrelor sanitare de aici să afecteze calitatea serviciilor, promptitudinea și ordinea din incinta așeză- mîntului. Doctorița Daniela Montanu, ca să dăm un exemplu concret, lucrează aici de la terminarea facultății, adică de doi ani, de cînd s-a inaugurat spitalul. Secretar al organizației de partid, dînsa a trăit devenirea spitalului, care a început cu secția de reumatologie, a continuat cu ortopedia și traumatologia, unde lucrează, va continua cu neurologia și pneumologia. extinzindu-se necontenit, ca o mînă de ajutor întinsă oamenilor aflați la durere, ea o nouă dovadă, grăitoare, a preocupării pe care statul nostru o acordă sănătății cetățenilor.Acestea fiind zise, credem că titlul de maj sus n-are de ce să pară cuivaț curios. La Brădetu, pe apa limpede a Vîlsanului, se află cu adevărat, n-o spunem doar noi, ci o spun bolnavii tratați și vindecați acolo, „fratele mai mic" al cunoscutelor Băi Felix. Aviz amatorilor.
EMIL NEGOIȚA ■
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Un sfat de gospodari
întinzîndu-se pe vreo șapte kilo

metri, de-a lungul drumului ce duce 
la Tg. Secuiesc, la stațiunea balneo
climaterică Balvanyos, numărînd a- 
proape 5 000 de locuitori, Turia este 
una din comunele mari ale județului 
Covasna. 7 școli, un complex comer
cial și alte cinci asemenea unități, trei 
cămine culturale și trei cluburi ale 
tineretului, unități pentru prestări de 
servicii către populație, cîteva sute de 
case construite în ultimele două dece
nii sînt repere care-i pot oferi citito
rului o imagine a acestei așezări a- 
dumbrite de Carpați.

Am poposit la Turia într-o zi de 
iarnă. Cîmpul era acoperit de zăpadă 
brăzdată de urmele săniilor ce trans
portau pe semănături îngrășăminte. 
La sediul cooperativei agricole de pro
ducție zarvă mare. A doua zi urma 
să aibă loc adunarea generală a coope
ratorilor. Și mulți țărani își făceau 
drum la sediul cooperativei lor să mai 
afle o noutate, să mai schimbe o vorbă, 
să fie mai din timp Ia curent cu ceea 
ce se va discuta, Cu angajamentele, 
să-și poată pregăti „cuvîntul". Calm, 
Pecsi Anton, președintele cooperativei, 
își făcea timp să discute cu fiecare. Și 
oamenii erau bucuroși. Pentru că toți 
nutresc speranța unor recolte bogate în 
acest an 1978, pentru că toți vor să 
răspundă prin fapte chemării adresate 
lor de secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, cu pri
lejul recentei Consfătuiri de lucru 
consacrată agriculturii. Pentru că stă 
în puterea lor. Pentru că, bine lucrat, 
pămîntul este darnic. Despre aceste 
lucruri, despre preocupările țăranilor 
cooperatori în acest început de an am 
discutat în ajunul adunării generale 
cu președintele cooperativei, tehni
cianul agronom Pecsi Anton. Răsfoieș
te darea de seamă ca pentru a veri
fica" cifrele scrise pe care el, dealtfel, 
le ține bine minte.

„în luna martie se împlinește un an 
de cînd cooperatorii m-au ales pre
ședinte. Că pînă atunci le-am fost pri
mar, vreo patru ani, după ce munci
sem la un I.A.S. vreme de 18 ani. 
M-am bucurat. Țineam mult, ca om al 
locului, să muncesc în meserie. De 
altfel și în timpul cît am fost primar, 
în 1975 și 1976, comuna Turia a ocu
pat locul II pe țară și a primit Ordi
nul Muncii clasa a Il-a în întrecerea 
socialistă pentru înfrumusețare și bună 
gospodărire. Cînd am venit la C.A.P. 
am început cu disciplina și organizarea 
muncii. Că prea făcea fiecare ce voia, 
sau cum credea el că e mai bine, 
și treburile nu mergeau cum ar fi tre
buit Am cerut aprobarea și am obți
nut-o să mărim numărul fermelor de 
la 5 la 8. Pentru ca șeful de fermă 
să-și poată face mai bine datoria. 
Două fete, absolvente ale liceului agri
col din Tg. Secuiesc, întorceau la bi
rou hîrtiile de pe o parte pe alta. 
Le-am pus cîteva luni ajutoare de șefi 
de fermă și apoi le-am încredințat cîte 
o fermă. Să-și facă meseria pe care au 
învățat-o. Și n-am greșit Și pentru că 
Ia cîmp nu prea sînt probleme iarna, 
specialistele mele, Fetes Terezia și Fo
dor Ecaterina, îi ajută pe cei din sec
torul zootehnic. Nepoată-mea, Bartha 
Eniko, din Miercurea Ciuc, studentă 
la Facultatea de agronomie din Cluj, 
alegîndu-și ca lucrare de diplomă cul
tura orzoaicei, ne-a ajutat în timpul 
vacanței să facem cercetări în această 
privință pe cîteva loturi experimentale 
cu diferite soiuri de orzoaică. Și se pare 
că am reușit să descoperim soiul că
ruia îi place mai mult de pămîntul 
nostru. Suprafața agricolă fusese lă
sată cam în părăsire. Culmea, am 
găsit aici, într-un fel de depozit, o în
semnată cantitate de îngrășăminte chi
mice nefolosite ani de zile. Mai mult, 
îngrășămintele naturale — și avem 
cantități mari — nu erau nici ele duse 

la cîmp. Nu m-am mai întrebat care au 
fost cauzele acestei indiferențe față 
de pămînt și am început să acționăm. 
Ne-am sfătuit în consiliul de conducere 
și-n vară, după campania de recoltare 
a păioaselor, am aplicat îngrășăminte 
naturale pe o suprafață de 300 hectare 
și chimice pe întreaga suprafață ara
bilă. Am aplicat, de asemenea, amen
damente pe 200 hectare teren acid și 
ne-au rămas îngrășăminte chimice și 
pentru 900 hectare de pășune și 600 
hectare de fîneață".

Aflăm în continuare, din discuția 
cu cooperatorii, că stilul de muncă al 
președintelui este pe placul lor, c-a 
fost acceptat și aprobat de consiliul 
de conducere, că C.A.P.-ul din Turia 
a început să cunoască revirimentul aș
teptat, că la baza fiecărei decizii au stat 
experiența și chibzuință colectivă. Fie
care a primit sarcini concrete. Astfel, 
spre exemplu, Raduly Bela, contabi
lul șef, fiu de țăran dintr-o comună 
învecinată, a primit sarcina ca în afara 
scriptelor contabile să se ocupe și să 
răspundă de transporturile efectuate 
în cadrul cooperativei, cu precădere în 
timpul campaniilor de recoltare, cînd 
produsele trebuie să ajungă cît mai 
repede din cîmp în depozit. A fost 
organizată corespunzător munca meca
nizatorilor, toți fiind din Turia, astfel 
ca lucrările agricole executate să fie 
de cea mai bună calitate. în această 
iarnă s-a hotărît ca îngrășămintele să 
fie transportate la cîmp cu mijloace 
proprii, cooperativa avînd suficiente 
atelaje și un număr de 180 de cai care, 
vorba președintelui, „tot cer de mîn- 
care“. în sectorul zootehnic a fost 
interzisă folosirea altor atelaje și mij
loace de transport în afara celor aflate 
în proprietatea C.A.P.-ului. Pentru re
parațiile ce trebuie efectuate la clă
dirile fermelor, precum și pentru acti
vitățile anexe ale atelierelor de tîmplă- 
rie și rotărie, prin grija consiliului de 
conducere au fost procurate 1 800 mc 
de lemn, „să aibă toată lumea de 
lucru".

Adunarea generală a fost bine pre

gătită, planul de măsuri referindu-se 
Ia cele mai stringente probleme ale 
C.A.P.-ului. Pentru folosirea rațională 
a pămîntului — s-a consfințit printre 
altele în planul de măsuri — se vor 
inventaria toate parcelele cu categorie 
mal slabă de folosință, care, după unele 
măsuri agrotehnice, vor fi redate 
culturilor agricole. Drumurile și supra
fețele inutile din incintele fermelor 
zootehnice vor fi cultivate cu plante 
de nutreț. La amplasarea culturilor, 
dat fiind faptul că aici se produc și 
cartofi de sămînță, se va ține seama 
de distanța de izolare și de planta pre
mergătoare. „Ne-am propus — adău
ga inginerul Fazekas Andrei — în ce 
privește zootehnia, să realizăm în acest 
an efectivul de animale-matcă prevă
zut în plan, să urmărim planul de 
montă și de fătări, să depășim cu 150 
litri pe cap de vacă producția de lapte 
realizată în anul 1977. în același timp 
vom acționa cu fermitate pentru asi
gurarea cantității de nutrețuri necesa
re efectivelor noastre de animale".

Adunarea generală a țăranilor co
operatori din Turia a fost tocmai de 
aceea adevărată ședință de lucru des
fășurată în spirit critic și autocritic, 
un sfat de oameni gospodari. Me- 
nyarth Francisc, Balint Mihai,- Zsoloi 
Zoltan, Bartis Elisabeta, ing. Feier 
Iosif, Kiss Erno, Sipos Agneta și alții 
au subliniat în cuvîntul lor importan
ța muncii colective desfășurată de con
ducerea C.A.P.-ului, au susținut nece
sitatea intervențiilor și mai- operative 
în ce privește activitatea fermelor, a 
echipelor, mai ales în timpul campa
niilor agricole, s-au angajat să parti
cipe la realizarea angajamentului asu
mat de cooperativa agricolă din Turia 
ca răspuns la chemarea lansată de 
C.A.P.-ul din Drăgănești-Vlașca și să 
producă în plus 350 tone de cartofi, 
10 tone de orzoaică, 190 tone sfeclă de 
zahăr. 12 tone de carne și 380 kg de 
lînă, hotărîți fiind să treacă din nou 
pragul anotimpului de aur.

R. BRADEANU H

Termenele și calitatea
La începutul acestui an, stînd de 

vorbă cu unul dintre navaliștii Man
galiei, acesta îmi spunea că marele suc
ces pe care îl sărbătorise șantierul lor, 
în primăvara anului trecut — și anume 
construcția primului mineralier de 
55 000 tdw „Callatis" — n-ar fi fost 
posibilă fără munca, într-adevăr eroică, 
a constructorilor de porturi de la în
treprinderea de construcții hidroteh
nice din Constanța, pe scurt I.C.H. Zile 
și nopți în șir oamenii I.C.H.-ului au 
turnat betoane la docul uscat al șan
tierului lucrînd alături de constructorii 
mineralierului, pentru a realiza îm
preună acea performanță extraordinară 
ce constă în construcția navei odată 
cu ridicarea șantierului. Este un as
pect. Sau, cine nu știe că, în curînd, li
nia ferată București — Constanța va 
fi electrificată integral ? Ei bine, vei 
întîlni și aici, la lucrările de electrifi
care, oamenii I.C.H.-ului. Ca și la sis
tematizarea stației Mircea Vodă sau la 
modernizarea drumurilor rutiere Con
stanța — Murfatlar și Constanța — 
Midia. Ca și la... Dar, de fapt, ce este 
I.C.H.-ul ?

Sala de festivități a muncitorilor din 
portul Constanța devenise la acea oră 
de prînz neîncăpătbare. Se strînseseră 
aici, din toate colțurile Dobrogei, și 
de la Mangalia, și de Ia A'gigea, și de la 
cariera de piatră a Sitormanului, re
prezentanții oamenilor muncii de la 
I.C.H., ca să-și dezbată problemele 
cheie, să facă bilanțuri, să vadă ce au 
făcut bine și ce nu, să gîndească îm
preună soluțiile cele mai bune pentru 
acest an. Au mai rămas cîteva minute 
bune pînă să înceapă adunarea, pe 
care vrem să le fructificăm angajînd 
unele discuții. Constantin Stănculescu, 
mozaicar Ia Grupul de șantiere de con
strucții și instalații, ne spune că anul 
trecut au avut unele rămîneri în urmă 
la niște cămine muncitorești din Man
galia. „Făcusem atunci propunerea ca 
muncitorii noștri să se stabilească o 
vreme în oraș, pentru că naveta era 
principala cauză a întîrzierilor. Nu ne 
puteam organiza ca lumea munca. S-a 
ținut cont de propunere și în scurtă 
vreme a și fost rezolvată problema. 
De ce vă spun toate acestea ? Pentru 
că una dintre sarcinile noastre în acest 
an este construirea unui număr sporit 
de locuințe, ținînd seama de noile obiec
tive ale întreprinderii. Deci organizarea 
șantierului trebuie făcută din timp, ca 
să lucrăm în condiții optime de la 
început".

Darea de seamă a activității pe anul 
trecut este citită de directorul general 

Laurențiu Țoringhibel. O analiză ri
guroasă, bogată în fapte, realistă, cri
tică. Iată', că în ciuda marilor succese 
obținute în 1977, rezultatele puteau fi 
mai bune. Au fost numeroase cazuri de 
indisciplină, cele mai frecvente fiind 
absentele nemptivate; se putea econo
misi mai mult combustibil și energie, 
se puteau gospodări mai bine unele 
șantiere, înlăturîndu-se astfel risipa. De 
asemenea, în ceea ce privește munca de 
educație a oamenilor nu s-a făcut des
tul : cămine de nefamiliști date destul 
de recent în folosință arată acum de 
parcă ar avea zeci de ani în spate; 
consiliul oamenilor muncii nu a infor
mat cu regularitate asupra realizări
lor hotărîrilor luate și nici asupra de
ciziilor biroului executiv. Cei din sală 
ascultă. își iau notițe. Discuțiile care 
urmează nu sînt deloc festive, „ca să 
pornim cu dreptul, de fapt am și fă
cut-o, contează mai mult ce n-am rea
lizat", spunea cineva. Fără lozinci, 
fără vorbe goale, „fiindcă timpul ne e 
scump la toți", neajunsurile precum și 
propunerile, soluțiile pentru viitor se 
fac auzite în intervențiile făcute din 
toate colțurile sălii. Iată, secția de utilaj 
naval are nevoie de un remorcher pentru 
a se evita timpii morți și banii dați pe 
închirieri, este necesar apoi, ca acolo 
unde se vor realiza noi obiective, la 
cariere de pildă, să se realizeze mai 
întîi căminele și cantinele și după 
aceea obiectivul, mai exact „să ne 
apucăm să construim din vreme gru
purile sociale, ca să nu întîrziem in
vestiția". Un tînăr înalt și voinic care 
se lansează vioi și cu nonșalanță în 
laude Ia adresa colectivului din care 
face parte — confecții metalice — este 
amendat imediat din sală : „spungf ce 
n-ați făcut și vino cu propuneri, nu 
mai bate apa în piuă!" Gheorghe Sima, 
maistru principal la exploatarea ca
rierei Sitorman, amintea că stagnările la 
stația de concasoare mobile erau anul 
trecut cam mari. „Am mutat două din 
cele patru concasoare pe un alt am
plasament în vreme ce ultimele produ
ceau. Deci, n-am oprit procesul de 
producție și ne-am realizat astfel pla
nul. Spun aceasta pentru că sarcinile 
din acest an sînt mult mai mari, ți
nînd seama și de faptul că vom proceda 
la modernizarea unor stații de conca- 
sare la carierele lacobdeal — Tulcea și 
Celea — Hîrșova". Adunare-dezbatere, 
loc de muncă unde se așază cu res
ponsabilitate temelia unui nou an. 
„Pentru 1978, spunea șeful lotului ex
tindere Port-Constanța, maistrul Vasile 
Vîlceanu, gîndurile noastre se îndreaptă 

în primul rînd la cheul pentru nava 
„Independența", care are o serie de 
caracteristici tehnice deosebite de ceea 
ce âm făcut pînă acum. Avem sca
fandri buni, cu o solidă pregătire pro
fesională, dar aș spune că este nevoie 
și de unele utilaje navale și de o mai 
bună colaborare cu celelalte sectoare 
ale I.C.H.-ului sau cu alte întreprin
deri". Dumitru Gheorghiță afirma că 
sarcina electricienilor de la utilaj-trans- 
porturi este ca în 1978, motoarele de 
curent continuu să fie bobinate de oa
menii pe care îi are el ca maistru, 
„pentru că, lăsate în alte mîini, adică 
trimise la alte întreprinderi din țară, 
putem avea iar întîrzierî".

La sfîrșitul adunării Francisc Fal- 
tiska, ardelean din Vișeul de Sus, ve
nit prin părțile Dobrogei, chiar la I.C.H., 
de paisprezece ani, îmi mărturisea : 
„Vedeți, poate că la succesele pe care 
le-am avut în anul care a trecut, pu
team fi mai puțin aspri cu noi. Dar am 
fi greșit. La construcția porturilor, și 
cînd spun construcție mă gîndesc la 
dezvoltarea porturilor Constanța și 
Mangalia, secretarul general al parti
dului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a 
muncit cot la cot cu noi. Ne-a sprijinit 
concret, ne-a îndemnat, ne-a urmărit 

Creșterea retribuției medii nete lunare

zilele și nopțilb de lucru. Avem o mare 
răspundere și nu avem voie să ne ju
căm cu timpul. Prima sarcină Ia noi sînt 
termenele și calitatea. Eu de pildă sînt 
maistru și coordonez acum o lucrare, 
pasaj superior se cheamă, la poarta 6 
în portul Constanța. Podurile sînt lu
crări de artă care trebuie să dăinuie în 
timp. Și le facem cu pasiune, cu multă 
răspundere și talent aș zice, dar ne 
putem îmbunătăți activitatea prin fo
losirea rațională a timpului și prin ur
mărirea lucrărilor pe faze. Trebuie 
deci să lucrăm fără greșeală, exact, 
precis. Pentru că fiecare zi, în fiecare 
sector unde lucrăm noi, cei de la I.C.H., 
contează. Pentru că extinderea portu
lui este o treabă de mare importanță 
pentru toată economia țării. Eu și 
mulți alții de la întreprindere am lu
crat și la Bicaz și pe multe alte șan
tiere ale țării și deci ne-am obișnuit să 
ne privim munca, datoria noastră, în 
perspectiva dezvoltării întregii economii. 
O sarcină gîndită njeschin, mărunt, ca 
o mică datorie a fiecăruia, deci fără 
conștiința a ceea ce faci, poate ajuta 
la construirea unui pod, de pildă, dar 
mai greu a unui port, a unei industrii 
puternice".

RAZVAN BĂRBULESCU ■
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M FLACARA LA DISPOZIȚIA DUMNEAVOASTRĂ

Mă numesc Eugen Maghiar și sînt medic șef al Dispensarului medical comunal Cenei, județul Timiș. Doresc să adresez cele mai sincere mulțumiri redacției revistei FLACĂRA pentru sprijinul acordat în rezolvarea problemei locuinței. în urma articolului „Obștea propune, primarul 
se opune", publicat în numărul 41 al revistei, cererea mea a fost reanalizată, și în ședința din 22 decembrie 1977 a Biroului executiv al Consiliului popular Cenei s-a hotărît in unanimitate să-mi fie acordat imobilul cu nr. 154 drept spațiu pentru locuit.Un om se luptă și nu se lasă pînă cînd nu amenajează un parc ! — acesta ar fi un titlu, poate nu senzațional, dar reflec- tînd înalta ținută cetățenească, dragostea pentru înfrumusețarea orașului și educația estetică proprii doctorului inginer Mircea 
Goian din Timișoara, care, prin efort propriu, amenajează pe cîteva sute de metri — în zona Aleea Sportivilor, strada Retezat, strada Teleacul din Timișoara, în locul unor foste gropi pline cu bălării — un veritabil parc. De la înălțimea ferestrelor noastre îl vedem mereu lucrînd aici, smulgînd buruienile, completînd cu sămînță locurile unde iarba e mai rară, potrivind coroanele pomilor, fertilizînd terenul, plan- tînd pomi, zeci de pomi aduși în spate de la pepiniere, unii dintre aceștia fiind de esențe rare, precum „Ginco Bilola", despre căre am citit în „Magazin" că este o specie-relicvă. fl vedem discutînd cu șoferii care nu au. prea mult respect pentru natură, sau cu diverși amatori de a-și construi aici garaje, lămurindu-i să se poarte civilizat. îl rugăm să ne ierte dacă, uneori, luați de griji, trecem poate indiferenti pe lingă opera sa. (Semnează un 
grup de locatari din zonă)Mă numesc Stelian Duță, și locuiesc în Tîrgoviște, micro IV, blocul 16. Vă scriu în numele locatarilor de la etajele 2, 3 și 
4. Problema noastră este cea a apei, care nu ajunge niciodată pînă la etajele noastre. Singura sursă de apă potabilă, aflată la circa 300 metri, acum a înghețat. Am făcut nenumărate demersuri la forurile în drept, nu am primit însă nici un răspuns. Culmea e aceea că în cartierul nostru a început mai de mult construirea unui turn de apă, dar acum este lăsat cu totul în paragină. Vă trimitem alăturat listele de plată, în care puteți vedea că de plătit, plătim în mod curent apa caldă — de văzut însă nu a văzut-o nimeni curgînd și la etajele noastre.De peste o lună în București nu se mai găsește pastă pentru umplut rezervoarele stilourilor speciale — PIX. La magazinul „Victoria" — singura unitate unde se făcea această operație — serie : nu avem pastă ! Intere- sîndu-mă la conducerea cooperativei „Deservirea", vicepreședintele acesteia mi-a spus că întreprinderea „Flaro" din Sibiu nu le mai furnizează pastă, pentru că vor să-și vîndă pixurile lor proprii. Nu cred că interesele economice ale unei întreprinderi pot merge pînă la anularea unui serviciu public, nu văd aici interesul economic : umplerea unei rezerve cu pastă costă cît un pix simplu, adică 2 lei. Mă întreb, împreună cu toți cei care foloseam acest serviciu pînă la desființarea lui. dacă o astfel de măsură are încuviințarea organelor de stat locale sau centrale ? 
(Prof. Vasile Ionescu, București)Vă rog să nu vă supărati pe mine pentru că revin asupra unei sesizări pe care am trimis-o revistei FLACĂRA în data de 25 aprilie 1977 ; în ea am arătat că starea drumului național nr. 76 pe porțiunea cuprinsă între orașul Vașcău și municipiul Oradea este total necorespunzătoare din punct de vedere tehnic — distanța înșumînd 95 de kilometri ! Am arătat care sînt efectele negative ce se răsfrîng asupra celor care circulă pe aici, cît dăunează prestigiului țării noastre față de turiștii străini. De atunci nu s-a făcut nimic în acest sens, deși a apărut un scurt articol și în ziarul local „Cri- șana", intitulat „Semnale ! DRU
MUL GROAZEI", și în care se precizează că gropile continuă să se adîncească, deși, pe alocuri, pe partea necarosabilă, se află grămezi cu pietriș. Tot cu această ocazie, și în altă ordine de idei, țin să mulțumesc colectivului redacției FLACĂRA pentru rezolvarea problemei cu statuia Ostașului Român din Vașcău : am fost informat de către tovarășul primar că lucrările de restaurare a monumentului au început. (Nicolae Sur, Autobaza T.A., oraș Dr. Petru Groza)

Miliția din Buziaș ne semnalează „tratamentul sadic" la care 
supune unul dintre pacienții stațiunii, respectiv Balint Nicolae, 
din comuna Șuplac, județul Harghita, veverițele din parc, 
lovindu-le și smulgindu-Ie cozile pentru a-și împodobi dopul. 
Fotografia a fost mai întîi expusă la foarte viu urmărită gazetă 
de stradă „Semaforul".

Din partea I.C.S.M. Roșiori de 
Vede, Teleorman :„Referitor la scrisoarea publicată în cadrul rubricii „Flacăra la dispoziția dumneavoastră" din revista FLACĂRA nr. 2/1978, prin care se sesizau unele neajunsuri în activitatea unităților noastre, vă comunicăm că aceasta a însemnat un ajutor în perfecționarea muncii pe care o depunem. în acest sens, și cu sprijinul Consiliului popular orășenesc, am obținut un spațiu ame- najabil pînă la 1 februarie a.c., unde se va deschide un punct comercial unde se vor desface articole de mercerie, galanterie, tutun etc., pentru ca locatarii din zonă să nu mai fie nevoiți a se deplasa în centrul orașului pentru procurarea lor. In legătură cu restaurantul „Intim", cu sursa de poluare care o formează : în- cepînd cu acest an nu s-a mai aprobat ca aici să aibă loc vreo nuntă sau alte evenimente asemănătoare, iar programul de funcționare a fost stabilit pînă la orele 21,30. Se va efectua un control mai exigent pentru a nu mai fi serviți cei în stare de ebrietate. De asemenea, vă mai informăm că în zona „Rahovei", anul acesta șj în cursul anului 1979 se vor construi și da în folosință noi spații comerciale. în atenția conducerii unității noastre fiind și transformarea restaurantului „Intim" în cofetărie".Familia noastră este abonată la telefon de 45 de ani. O singură dată am fost nevoiți să renunțăm la serviciile sale : fosta Siguranță ni l-a ridicat în anii 1943—1944 din cauza tatălui — Traian Novac, membru de partid cu stagiu în ilegalitate din 1921. Astăzi mă văd din nou în situația de a renunța la serviciul telefonic. Desigur, motivele diferă esențial. Iată care sînt : în urmă cu doi-trei ani, deși mă intrigau sumele trecute drept convorbiri adiționale; totuși am preferat să le plătesc din mai multe motive : sumele erau relativ mici — între 20—40 lei, mai rar 80 lei ; din comoditate — situația majorității abonatilor din oraș — și în fine pentru că în apartamentul nostru locuia și mama mea — decedată la 30 martie 1977 — și nu eram sigur dacă nu efectua ea convorbiri interurbane, deși ea nega acest lucru. In situația în care am rămas în apartament doar eu cu soția și doi copii preșcolari, ce merg la cămin, nerămînînd niciodată singuri în casă, iar sumele au atins 100 și chiar peste 200 lei, faptul m-a' revoltat. Am făcut reclamație în scris. Casiera de la telefoane mi-a spus : „eu vă trec în registru, dar veți plăti totul. Toată lumea a plătit aceste sume !“ Este semnificativ pentru felul de a gindi al celor de aici afișul ce trona în urmă cu unul- doi ani la casieria respectivă : „Sumele trecute drept convorbiri adiționale sînt contorizate de aparate speciale, fără putință de eroare. Celor ce vor contesta aceste cifre li se va suspenda postul telefonic". Cînd l-am citit nu mi-a venit să cred că în țara noastră o instituție poate șantaja în mod public dreptul la sesizare, drept, consfințit prin lege. E drept că afișul a fost îndepărtat, dar efectul și l-a făcut. Cunosc mulți cetățeni cinstiți care plătesc pentru că le este silă să facă reclamați!, deși susțin că sumele sînt fie integral, fie parțial fictive. De asemenea mulți alții au 

reclamat, dar invariabil au plătit sumele imputate pînă la ultimul leu. Doar dacă s-a nimerit ca respectivul să fie plecat în concediu — dovedit cu martori — oficiul, spăsit și cu mare părere de rău, a fost nevoit să anuleze sumele. Dar cum s-a ajuns ca ele să fie contorizate ? Nu contest că. sînt și oameni de rea credință printre abonați, dar nu putem fi tratați cu toții cu aceeași unitate de măsură. (Tra
ian Constantin Novac, Timișoara)Urmare scrisorii din 3 decembrie 1977, în care un grup de locatari ai blocului B 4 bis, din bulevardul Ion Șulea nr. 16, semnalau o serie de deficiențe privind magazinele de la parterul blocului nostru — zgomote produse de agregatele frigorifi

ce, încălcări ale normelor de conwețuire socială și de igienă publică — propunînd mutarea acestor magazine în complexul comercial de peste drum, vă trimitem, drept argumente, trei fotografii. Dincolo de imperfecțiunile de ordin tehnic, sperăm ca imaginile luate în ziua de 7 ianuarie a.c. să fie suficient de grăitoare. (Inginer Paul Dirva- 
niu. București)Mă numesc Nicolae Licău, do- miciliez în comuna Agapia, județul Neamț, și sînt pensionar. Întîmpin mari greutăți în ceea ce privește achitarea pensiei, asta din neglijenta unor lucrători ai Oficiului de pensii de pe lingă Direcția pentru probleme de muncă și ocrotiri sociale județul Neamț, care, spre uluirea mea, de cîteva luni m-au transformat în fată — da, spun bine, m-au transformat în fată, în sensul că m-au botezat din Ni

colae, în Niculina, Sînt foarte sincer spunind'u-vă că, de 80 de ani, știu bine că mă numesc Nicolae ! Eu sînt invalid de război, îmi lipsește un picior. Am trimis baba mea care are 74 de ani la tovarășii din comună, aceștia au trimis-o la Tg. Neamț, iar cei din Tg. Neamț la județ, la Piatra Neamț, la Oficiul de pensii. Oare acești tovarăși cred că la vîrsta, și în situația noastră, ne putem permite să batem drumurile aiurea ? Poate că dacă aș fi mai tînăr și dacă viața m-ar fi lăsat sănătos, m-aș fi dus singur să caut dreptate, să văd cine e acela care mi-a făcut atîta bine, rebotezîndu-mă și punîndu-mă în situația de a nu mai primi pensia d'e atîta timp.
Din partea Comitetului jude

țean Caraș-Severin al P.C.R. :„în legătură cu modul de soluționare a sesizării adresate redacției FLACĂRA de tovarășul 
Petru Icma, de la U.F.E.T. Ora- vița, vă comunicăm : Se confirmă faptul că în luna octombrie 1977, pentru neprezentarea la lucru într-o zi de duminică, s-a dispus de directorul unității ca la un număr de 5 tovarăși să li se rețină retribuția. Din verificările efectuate a reieșit că măsura luată nu este legală și ca atare sumele reținute au fost restituite. A fost atenționat directorul U.F.E.T. Oravița asupra necesității ca măsurile ce se aplică pentru întărirea disciplinei socialiste a muncii să se încadreze în legislația în vigoare".

Ministerul Sănătății, Oficiul 
central farmaceutic :„Urmare scrisorii cititorului 
Gheorghe Feldman, din Galați, adresată redacției FLACĂRA (prin care acesta sesiza unele greutăți întîmpinate în repararea unui aparat auditiv — N.R.), vă informăm că la 14 ianuarie a.c •âm primit de la firma „Electro- impex" din R.P.U. aparatul auditiv contur ureche tip OG 1 — seria 11891, aparținînd lui G.F. Constatîndu-se la recepție că a- paratul este în perfectă stare de funcționare, G.F. a fost avizat să se prezinte pentru preluarea sa".

Din partea întreprinderii de 
transport București :„Urmare articolului „Dar copiii ce vină au publicat în FLACĂRA nr. 2 a.c., conducerea I.T.B.-ETC. Tx. luînd cunoștință de faptele săvîrșite de Sandu Ion, conducător auto la ETC. Tx., a luat hotărîrea de a fi prelucrat acest caz în colectivul de oameni ai muneii de la Autobaza Ramuri Tei, unde numitul își des- fășoai^ activitatea. în ziua de 16.01.1978 a avut loc adunarea oamenilor muncii din această autobază și în urma discuțiilor purtate s-a ajuns la concluzia că S.I., prin faptele sale, nu face cinste funcției de conducător auto-taximetre, hotărînd trecerea sa la autobaza Chirigiu, pentru 
a transporta mărfuri. Conducerea noii autobaze a primit indicația de a urmări activitatea în producție a lui S.I. și să-i acorde tot sprijinul pentru reîntregirea familiei".

N.R. — urmare a aceluiași ar
ticol, primim din partea Centra
lei Industriei Confecțiilor Bucu
rești :„... numita Emilia Puiu a făcut parte din colectivul de muncă al I.C.T. București de la data de 10.02.1976 pînă la data de 12.12. 1977 cînd a părăsit întreprinderea fără a-și întocmi formele legale de plecare, fapt pentru care nu și-a ridicat nici carnetul de muncă. Conducerea întreprinderii a luat măsura desfacerii contractului de muncă numitei E.P. conform prevederilor art. 130 litera „i“ din Codul Muncii... în cadrul Circumscripției 2 Miliție s-a luat măsura anulării vizei de flotant pe care Emilia Puiu a avut-o în bulevardul Agricultorilor nr. 5, sectorul 1. Comportarea imorală a numitei E. P. a fost discutată cu întreg colectivul de muncă din care a făcut parte, acesta dezaprobînd atitudinea și faptele săvîrșite de ea".

Din partea Consiliului popular 
al municipiului Constanța :

„în urma verificării celor re- laiate de cititoarea Ioana Leor- 
da din orașul Năvodari, a cărei scrisoare ne-ați trimis-o spre rezolvare, vă facem cunoscut că cele menționate se confirmă în sensul că vicepreședintele biroului executiv al Consiliului popular al orașului Năvodari a avut o comportare necorespunzătoare atît față de sus-numita, cît și față de fiul acesteia. Cazul a fost pus în discuția biroului executiv care a atenționat în mod serios pe vicepreședintele acestuia asupra modului de comportare în relațiile cu cetățenii in dubla sa calitate, de cetățean 

al orașului șj de vicepreședinte al biroului executiv. Urmare a- cestui fapt, tovarășul vicepreședinte Drăgan Nicolae și-a cerut scuze autoarei scrisorii în fața președintelui biroului executiv".
Din partea Procuraturii Gene

rale a R.S.R. :„Vă facem cunoscut că în urma verificării scrisorii cititoarei Emilia Bogdan din București, adresată redacției și trimisă nouă spre rezolvare, s-a constatat că soluția dată în dosarul nr. 616/II/9/1977 al Procuraturii locale sector 7 prin care s-a reținut în sarcina sus-numitei infracțiunea de neglijență, este nelegală și netemeinică. S-a dispus infirmarea acestei soluții, redeschiderea urmăririi penale și completarea cercetărilor în sensul de a se verifica toate aspectele sesizate".
Trustul județean I.A.S. Con

stanța :Referitor la scrisoarea cititorului Ilie Pușcașu, die la I.A.S. Negru Vodă, județul Constanța, prin care acesta sesiza unele nereguli în cadrul I.A.S. : cele reclamate au fost analizate de conducerea I.A.S. Negru Vodă, participînd și un delegat al Trus- tului... Se confirmă faptul că fostul șef de fermă - Sereeui Pascu a pontat greșit cu cîte o zi în plus anumite persoane, motiv pentru care i s-a reținut contravaloarea acestor sume... Este adevărat că șeful fermei a cunoscut că s-a dat foc la miriște, deși era interzis acest lucru... Pentru o serie de deficiențe în organizarea prod'ucției, cît și pentru darea focului la po- rumbiște, Sereeui Pascu a fost destituit din funcția de șef de fermă în ședința C.O.M. din 11 noiembrie 1977.
• Anunțăm pe cititorii 

noștri care doresc să ni se 
adreseze personal în rezol
varea diferitelor probleme eă 
o pot face în fiecare zi între 
orele 10—13 iar luni, marți 
și miercuri între orele 10—17.

• „FLACĂRA" nu ia în 
considerare scrisorile anoni
me. Scrieți-ne cît mai con
cis. Și nu uitați să vă iscă
liți.

Poșta redacției

■ Elisabeta Toana — Băi- 
lești. La recomandarea Direcției sanitare județene, o comisie de specialiști vă va consulta în vederea stabilirii diagnosticului în urma căruia vi se va aplica tratamentul oecesar»

■ Liviu Sultan — Tecuci. Am fost informati că vi s-a aprobat transferul de la Șantierul copstrucții-montaj-e- lectrificare-centralizare-tele- comandă Brăila la Districtul E.L.F. Mărășești în meseria de electrician.
■ Eftimie Gheorghe — 

comuna Luica. Comitetul de conducere al C.A.R. — I.U.T. v-a aprobat împrumutul pe care 1-ati cerut.
■ Gheorghe Maier — Su- 

lina. Biroul executiv al Consiliului popular orășenesc a stabilit să vi se atribuie o locuință din primele apartamente care vor fi date în folosință în trimestrul III/1978.
■ Elena și Ion Drăgan — 

comuna Șotînga. Gheor
ghe Tîrșe — Oltenița. Din scrisorile trimise nu reiese clar care sînt problemele în care cereți sprijinul. Reveniti.

■ Viorica Cîrciu — comu
na Straja. Maria Pri- 
cop — Slobozia, Pândele 
Dragomir — Constanța, Ion 
Marin — Cernavodă. Nu luăm în considerare copii după memorii trimise instanțelor de judecată.

■ Ștefan Ghioc — Orăș- 
tie, Aneta Lipan — Pan- 
ciu. Adresați-vă organelor sanitare județene, de unde veți primi îndrumările necesare.

■ Corneliu Ganea — Si
biu, Matei Popescu — Bu
zău, Ludovic Pali — Satu 
Mare. Vă recomandăm să 
vă adresati direct Ministerului Educației și învățămîn- 
tului.

MARGA NEDELEA B
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NOUA NOASTRĂ ȘCOALĂ H

Examene in direct cu producția
UN EXAMEN DIN CARE, SCĂZÎND RĂSPUNSURILE, RĂMÎN, ÎN
CONTINUARE, MULTE ÎNTREBĂRI

Un examen în plină desfășurare la Institutul de subingineri din Baia Mare : 
calculele și schițele de pe tabla neagră sînt acum evaluate la scara 1/1 de către 
inginerul Ioan Fira de ia mina Herja, care l-a însoțit pe reporter in amfiteatru 
pentru a comenta răspunsurile studenților

„Deși vor fi subingineri, noi îi pregă
tim ca pe ingineri" ne spusese confe
rențiar Gabriel Popescu, decanul Fa
cultății de învățămînt tehnic din Baia 
Mare, vorbind despre studenții anului 
II, secția electromecanică minieră, 
cursuri de zi, a căror cunoștință am 
făcut-o și noi, direct, vreme de cîteva 
ceasuri, fiind martorii examenului pe 
care grupa 255 l-a dat la una din ma- 
teriile-cheie ale specialității : utilaj 
minier? Tot cu permisiunea tovarășului 
decan, care ne-a înțeles atît de bine că 
nu ne propuseserăm neapărat să fim 
niște oaspeți incomozi ci numai doritori 
de a desluși mai bine mecanismul și 
eficiența — de pînă acum — a integră
rii învățămîntului cu producția, alături 
de noi, în amfiteatrul în care cei 19 
studenți susțineau examenul cu titu
larul cursului, inginer Molnar Ștefan, 
a luat loc și inginerul Ioan Fira, om 
care de douăzeci de ani știe direct și 
zi de zi ce înseamnă mina, minerii, 
mineritul, în calitatea sa de șef al 
compartimentului mecano-energetic al 
unității miniere Herja. Fiindcă inten

ția noastră nu fusese a întocmi o sim
plă cronică de examen, am apelat la 
inginerul Fira să ne comenteze el, ca 
om al producției, răspunsurile studen
ților, răspunsuri care însemnau, nu o 
dată, decizii pe care un subinginer 
le-ar putea lua într-o mină, cu urmări 
bune sau rele. Experiența în meserie 
a vremelnicului nostru coleg de bancă 
îi dădea, fără îndoială, tot dreptul să 
facă asemenea comentarii.

Patru studenți își împart tabla largă 
spre care se deschide amfiteatrul. La 
urma unui calcul complicat, Kazai Eva 
se întoarce către examinator și spune : 
0,016 tone pe secundă. Inginerul Mol
nar Ștefan îi cere să exprime rezulta
tul în tone pe oră, așa cum se obiș
nuiește, ceea ce pe studentă parcă o 
nedumerește. Alături, Drinkal Ecateri- 
na nu este nici ea hotărîtă dacă tre
buie să împartă ceva sau să înmul
țească. Cum aceeași studentă, privind 
galeș de la tablă, crede că dacă viteza 
de rotire a sfredelului crește, viteza de 
perforare scade — nefiind nevoie să fii 
subinginer sau student în anul II ca să 

știi că lucrurile stau tocmai pe dos —, 
inginerul Fira ne șoptește, înțelegător, 
că fetele s-or fi „pierdut". în orice caz, 
colegul lor Dorin Libotean nu se pier
de deloc, se pare că știe tot ce trebuie 
să știe, stă drept și convins de ceea ce 
spune și lasă o impresie eu atît mai 
bună cu cît, evident, din răspunsurile 
lui se vede că lunile de practică de la 
mina Cavnic n-au trecut fără nici o 
urmă. Ceea ce nu se poate spune decît 
parțial și despre Kind Ludovic, căruia 
noțiunea de productivitate îi este încă 
îndepărtată și străină, din moment ce 
n-a putut decît tîrziu și atent îndrumat 
de către examinator să o lege de posi
bilitățile pe care le dau cărucioarele de 
perforare într-o mină de a executa mai 
multe perforări deodată. Tot lui, după 
ce executase cu destulă îndemînare 
schema cinematică a unui troliu, ingi
nerul Molnar Ștefan i-a cerut să sim
bolizeze utilajul desenat. „în mină, tu, 
ca subinginer în grija căruia vor fi 
utilajele, va fi necesar să dai o coman
dă, nu ? Ei bine, dai troliului un sim
bol — este standardizat, după cum știi 
— și după el trebuie să se ia toată 
lumea". Cu gîndul la această situație 
concretă de viață cînd va trebui să ia 
o hotărîre și să dovedească, astfel, că 
știe meserie, ori poate numai la nota 
ce urmează a fi trecută în carnetul de 
student, Kind Ludovic așterne, griju
liu, pe tablă : TS 2 E. „E bine, conchide 
examinatorul.

— Trebuia să afle forța cu care se 
susține, în timpul lucrului, un perfo
rator. Mai exact, rezultanta dintre for
ța axială, de împingere, și cea pe ver
ticală. Așa se poate ști efortul pe ca- 
re-1 face un miner. Dar Kind n-a luat 
în calcul și greutatea sfredelului. Or, 
cum-perforator fără sfredel nu se poate 
rezultă că efortul unui miner at fi fost 
mai mare decît cel calculat. Ar fi vor
ba, pe scurt, despre o împovărare a 
celui care muncește în abataj. Și dacă 
muncitorul vede cauza acestei situații, 
vă închipuiți de cită stimă se mai poate 
bucura subinginerul ! Au mai existat 
răspunsuri care ar putea genera aseme
nea comentarii. Kazai Eva, de exemplu, 
a avut ca subiect și instalațiile grele 
de perforat. Capitolul „dispozitivului 
de avans" l-a uitat, însă. Practic, asta 
înseamnă că n-ar fi putut lucra, că n-ar 

fi putut să disloce nici un pumn de 
cărbune și că minerii s-ar fi uitat lung 
la ea.

Gheorghe Lupșe — nota 9, Ioan 
Achim — 10, Ioan Conț — 9... Există, 
fără îndoială, în clasa profesorului 
Molnar Ștefan, studenți foarte destoi
nici, capabili încă de pe acum, dacă 
i-am judeca după răspunsurile date la 
examenul de „utilaj", să poarte răs
punderea rezolvării unor situații con
crete dintr-o mină. Dar sînt și unii ale 
căror cunoștințe de specialitate încă 
șovăie să se exprime în răspunsuri cla
re și precise. Leontina Pop, de exem
plu, nu știa despre sistemele de admi- 
sie ale ciocanelor de abataj mai mult 
decît știa însuși lemnul tablei pe care 
încerca să deseneze cu mîna tremu- 
rîndă. Acolo, în mină, ce efecte ar avea 
o asemenea însușire a materiei ? Pro
babil ar produce ilaritate, fiindcă ar 
cere piese aiurea, comentează ingine
rul Ioan Fira. La rîndul său, Teodor 
Lar, după vreun sfert de oră de înșir 
ruire a unor cifre și formule, n-a reușit 
decît să-și atragă observația examina
torului : „Dacă datele problemei sînt 
reale — și sînt reale ! — nu poți ajunge 
la un rezultat absurd". încercînd să în
țelegem mai bine despre ce era vorba, 
inginerii Molnar Ștefan și Ioan Fira 
ne-au lămurit : studentul avea de cal
culat consumul de aer la perforatorul 
P-90. Iar, după socotelile lui, consumul 
acesta ieșise cam de o mie de ori mai 
mic. Dacă vom spune că în timpul lu
nilor de practică, Todor Lar a văzut 
de mai multe ori cum arată și cum 
lucrează un P-90 și că ar fi trebuit să 
deprindă, astfel, simțul proporțiilor, al 
rezultatelor corecte, vom înțelege mai 
bine importanța unei legături trainice, 
serioase, a învățămîntului cu producția.

Nu dramatizăm lucrurile. Studenții 
din grupa 255 sînt abia în anul doi. Ei 
mai au, așadar, destul timp ca să poa
tă ajunge foarte buni subingineri. Cu 
singura condiție ca și cei care n-au în
țeles pînă acum, să înțeleagă măcar de 
acum încolo că practica, intrarea în mi
nă, reprezintă un timp care trebuie 
cîștigat, nu pierdut, așa cum se întîm- 
plă dacă el e considerat doar un sim
plu divertisment, prilej de anecdote în 
grup ori de zbenguială copilărească.

C. DUMITRU ■

A gindi inginerește
2 februarie. Sesiunea de examene 

este în toi la Facultatea de automatică 
a Institutului politehnic din București. 
Se pare că eu, însoțitorul meu, ingine
rul Nicolae Gheorghe, și portarul sîn- 
tem singurii care ne putem lăuda azi 
cu tensiunea arterială înscrisă, cumin
te, între limitele 14 și 7. Studenții de 
anul IV sînt examinați de profesorul 
doctor docent Corneliu Penescu, mem
bru corespondent al Academiei R.S.R., 
la „Teoria sistemelor automate", cursul- 
sinteză, cheia de aur a automaticii, pre- 
. gurind, totodată, magistralele viitoru
lui în acest domeniu de primă impor
tanță al tehnicii. Al doilea examen, ți
nut de conferențiarul doctor inginer 
Nicolae Sprinceană cu studenții de anul 
V, este strîns legat de practică, de viața 
pe care tinerii aflați azi în făța profe
sorului o vor trăi mîine în întreprin
deri, ca proaspeți ingineri. Examenele 
sînt dificile nu numai pentru studenții 
cu ochii stinși și graiul slab, în fața 
tablei, ci și pentru profesori, care, nu 
fără emoție, își văd verificată — sau 
nu — eficiența strădaniilor din cursul 
anului.

Asistăm, timp de cîteva ore, la cele 
două examene.

— Tovarășe inginer Nicolae Gheor
ghe, sînteți șef de secție la Institutul 
de cercetări și proiectări pentru auto
matizări, cu o practică de aproape un 
sfert de secol în producție, cercetare 
și proiectare. Ce părere aveți despre 
nivelul de pregătire al studenților pe 
care i-ați urmărit „din bancă" ?

Cum credeți că s ar comporta în 
producție ?

— Concluziile la urmă, întîi exem
plele. Subiectul la lucrarea scrisă -la 
„Teoria sistemelor automate" frapează 
prin noutate : „Sinteza sistemelor adap
tive". Este vorba de circuite speciale, 
moderne, în care reglajul nu se reali
zează la regim constant, sistemul însuși 
se autoreglează, se autoadaptează la 
condițiile mereu variate ale procesului. 
De fapt, aceleași principii se pot aplica 
ia mai toate procesele industriale lente, 
ele guvernează și funcționarea rache

tei cosmice și a corpului omenesc. Dacă 
omul nu ar reprezenta un sistem adap
tiv nu ar supraviețui nici o clipă în 
această lume schimbătoare ! Problema
tica deci se încadrează în partea cea 
mai modernă și mai viu discutată, pe 
plan mondial, a automaticii. Am con
sultat lucrările scrise, luate la întîm- 
plare, ale studenților I.B. și G.I, Ambii 
au dovedit pricepere deosebită în mî- 
nuirea aparatului matematic. La oral, 
trecînd peste studenții care au tratat 
bine subiecte mai abstracte, mă voi 
opri mai mult la studenta M.T., al că
rei subiect, deși teoretic, prezintă con
tingențe importante cu practica și ri
dică și o problemă de principiu. Titlul 
nu spune nimic unui neinițiat : „Sis
tem liniar de ordinul 2 cu elemente de 
tip releu ideal și corector PD“, dar 
Subtextul e clar pentru oricine. în teh
nică, în practică, fenomenele nu se pe- 
trec niciodată întocmai ca la carte, tot
deauna se produc perturbări care îm
piedică sau frînează funcționarea idea
lă. Or, inginerul trebuie să înțeleagă 
fenomenul nu numai teoretic, ci în in
timitatea sa, să știe ce se petrece în 
realitate, nu pe hîrtie.

Examenul de anul V la „Automată 
zări complexe în industria constructoare 
de mașini" îi aruncă pe studenți, vrînd, 
nevrînd, în viitoarea practicii. Dealtfel, 
el debutează într-un mod mai puțin obiș
nuit. înainte de a trece în sala de exa
men, studentul este condus, în labora
tor, în fața unui dulap masiv cu con
tacte și relee pentru modelarea sche
melor electrice. I se dă o șurubelniță 
și aparatele de măsură necesare și 
i se cere să depisteze, în savanta în
vălmășeală de sîrme de diferite culori, 
o avarie făcută intenționat de exami- . 
nator (șeful de lucrări doctor inginer 
Radu Dobrescu) la o anumită schemă. 
Se lucrează sub tensiune, la propriu și 
la figurat, dat nu există, pentru cel în 
cauză, pericol real : chiar dacă, în cău
tările sale febrile, face un scurtcircuit, 
un dispozitiv special decuplează auto
mat, într-o microsecundă, înainte ca să 
se resimtă efectul fiziologic.

Din nou, după ce asistăm la o parte 
din examen, îl rog pe inginerul Nico
lae Gheorghe să-și spună părerea.

— Nivelul teoretic al studenților mi 
s-a părut satisfăcător. Dar, aceeași ob
servație ca mai înainte : unii studenți 
nu deslușesc suficient esența fenome
nului fizic real. De pildă, P.G. a vorbit 
bine, la modul teoretic, despre așa-nu- 
mitele motoare pas cu pas, cu largă 
utilizare în tehnică : la unele echipa
mente de calculator, la mașini-unelte 
etc., dar neștăpînind fenomenul fi
zic, nu a putut indica frecven
ța la care pornește motorul. Alt 
exemplu : A.C., după ce a analizat în 
mod just fluxul informațional pentru 
mașinile de găurit, nu a sesizat de ce se 
lucrează cu două viteze. Nu erau ne
cesare ample cunoștințe teoretice, se 
cerea doar spirit practic, ingineresc, 
ea ar fi trebuit să se gîndească, 
pur și simplu, la productivitatea 
mașinii.

— Deci, tovarășe inginer Nicolae, 
cam aceasta ar fi concluzia generală, 
cel puțin judecind — după cum spun 
statisticienii — după eșantionul nostru, 
necesarmente limitat : bună pregătire 
teoretică la anii terminali la Automa
tică. dar mai trebuie încă dezvoltat 
spiritul practic, ingineresc.

— Da. Ar fi însă total nejust să ig
norăm uriașul pas realizat în anii din 
urmă de Politehnica bucureșteană, ca 
și de alte institute de învățămînt su
perior din țară, în legarea învățămîn
tului cu practica. V-o spun din expe
riență : absolvenții de la Automatică 
din ultimii 4—5 ani pe care i-am văzut 
la lucru au realizat, din acest punct de 
vedere, un adevărat salt în comparație 
cu promoțiile anterioare. Totuși, cred 
că trebuie acordată mai multă atenție 
stimulării modului de gîndire ingi
neresc.

în acest context l-am întrebat și pe 
tovarășul conferențiar doctor inginer 
Nicolae Sprinceană cum apreciază re
zultatele examenului, la disciplina sa, 
„Automatizări complexe în industria 
constructoare de mașini".

— Din 50 de studenți examinați pînă 
acum, :aș crede că doar la circa 30% 
s-a observat un marcat simț ingine
resc. Cifra e, desigur, foarte aproxima

tivă, are doar valoare orientativă. Aș 
avea și o propunere concretă — adaugă 
tovarășul Sprinceană. Și anume, înce- 
pînd cu anul IV, la examenul scris 
de la materiile de specialitate, stu
dentul ar putea să se prezinte cu 
toate cărțile pe care Ie dorește, 
inclusiv cursul. în schimb, și pro
blemele pe care le-ar avea de re
zolvat la examen ar fi mai complexe, 
mai apropiate de cele întîlnite în pro
ducție. Acum eu, profesor, sînt mult 
mai legat de curs. Pe mine nu mă in
teresează însă ca studentul de anul IV 
sau V să reproducă la examen, din me
morie, o demonstrație, ci să mă con
vingă că gîndește inginerește. Chiar azi 
dimineață un student a dezvoltat su
biectul „Sistem de comandă după pro
gram cu corecție dinamică a erorilor". 
A desenat corect schema pe tablă. 
Atunci i-am cerut să se refere concret la 
o mașină de frezat cu masa în coordo
nate, cu domeniu maxim de pozițio
nare 1 400 mm, cu rezoluția de pozi
ționare 1 micron și eroarea maximă aș
teptată 4,7 mm. EI urma să realizeze 
dimensionarea blocurilor și să.explice 
structura. Dar nu a putut, fiindcă nu 
a depășit litera cursului. Drept care a 
luat nota 6 în loc de 10. Susțin și o 
asemenea posibilitate de testare 
pregătirii : examen cu cărțile pe masă, 
pentru că studentul nu va găsi so
luția de-a gata în cărți, ci în gîn- 
direa inginerească, în ingeniozitatea și 
priceperea sa. S-ar reproduce astfel, Ia 
examen, o situație mai apropiată de 
viața reală, în care tînărul va păși 
mîine ca inginer. Dealtfel, o asemenea 
metodă am și experimentat-o la un 
examen anul trecut, dar cred că nu se 
poate proceda fragmentar, trebuie să 
existe condiții egale la toate exame
nele. Nu toți profesorii din Politehnică 
sînt de acord cu ideea mea, poate că 
propunerea ar putea fi îmbunătățită, 
dezvoltată, oricum cred că merită dis
cutată mai amplu.

Firește ! Să ne amintim și de gluma 
serioasă a lui Einstein : „Eu nu știu ta
bla înmulțirii. De ce să-mi încarc me
moria cu ea dacă o găsesc în cărți ? 1“.

L N1CULESCU a
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□ SPIRITUL REVOLUȚIONAR ÎN ȘTIINȚA ROMÂNEASCĂ

Marile probleme ale alimentației moderne 
și cîteva soluții cercetate in laboratoarele din Galați
— Știm, tovarășe profesor doctor 

Brad Segal, că aici, la Facultatea de 
tehnologia și chimia produselor alimen
tare din Galați, există o veche și bogată 
experiență în valorificarea superioară 
a materiilor prime, în obținerea unor 
produse noi. Din lucrările Conferinței 
Naționale din decembrie 1977 desprin
dem sarcini sporite pentru industria 
alimentară, în scopul satisfacerii nevo
ilor populației cu produse valoroase, 
diversificate, în concordanță cu cerin
țele unei alimentații raționale. Care 
sînt, în acest context, preocupările co
lectivelor de studenți și cadre didac
tice ?

— Se știe că realizarea unui echili
bru între componenții rației alimen
tare, asigurarea raportului adecvat de 
proteine cu valoare biologică ridicată 
sînt condiții esențiale pentru calitatea 
alimentației. Să introducem în circuitul 
alimentat noi surse de proteine, am 
cercetat și am obținut din floarea-soa- 
relui, materie primă oleaginoasă de 
bază la noi, făini și concentrate pro
teice, cu valoare biologică ridicată. 
Acestea au o largă utilizare la fortifi- 
erea unor produse alimentare, în 
scopul măririi valorilor biologice. Mai 
pot fi folosite, de asemenea, în obținerea 
cărnii vegetale, produs deja realizat în 
unele țâri și existent pe piața mon
dială. Cercetările efectuate în cadrul 
facultății noastre, mai ales rezultatele 
obținute, sînt printre primele pe plan 
mondial și se constituie ca puncte de 
referință de bază, pentru studiile pri
vind valorificarea în alimentația 
umană a acestor materii prime.

— Bănuiesc că nu numai acestea sînt 
produsele obținute.

— Am mai obținut din germeni de 
grîu, după o tehnologie proprie, două 
produse noi : biovitul și germeni de 
grîu glazurați, cu valoare biologică și 
calități senzoriale ridicate. Datorită re
zultatelor clinice pozitive, conducerea 
Ministerului Sănătății a hotărît ca bio
vitul să se folosească în alimentarea, 
copiilor distrofici. Germenii de grîu, 
bogați în vitamină, pot fi utilizați ca 
vectori în vltaminizarea altor produse 
deficitare, realizînd o echilibrare a ra
ției nutritive.

— în acest caz, tot la stadiul de la
borator vă aflați ?

— Nu, cercetările noastre și-au găsit, 
de data aceasta, aplicarea rapidă în 
practică : biovitul a fost realizat mai 
întîi în stația pilot a facultății, iar în 

prezent se realizează la scară industri
ală, la întreprinderea de morărit și pa
nificație „Dobrogea" din Constanța. 
Tot aici se realizează o gamă de pro
duse vitaminizate cu biovit : produse 
zaharoase, biscuiți, care, prin aportul 
de vitamine și proteine, își îmbogățesc 
mult valoarea alimentară. în anul 1977 
am mai omologat șase produse alimen
tare noi : biomalțul, cafinul, cidralul, 
Îngheța ta-biomalț, înghețata-câfin,
cremogen din porumb și eremogen din 
grîu. Caracteristic acestor produse este 
faptul că sînt realizate în conformitate 
cu noile cunoștințe de nutriție. Biomal
țul, de pildă, este un concentrat de ex
tract de cereale malțificăte, asemănă
tor mierii de albine, dar cu un conți
nut de vitamine de 10 pînă la 100 de 
ori mai mare ca al mierii !

— Constat cu surprindere că aveți o 
serie de produse noi, deosebit de bo
gate în substanțe nutritive, asemănă
toare acelora despre care se menționa 
în lucrările Conferinței Naționale. De 
ce aceste produse nu se găsesc și pe 
piață ?

— Ați atins, prin această întrebare, 
una dintre marile noastre greutăți. 
Realizarea unui produs alimentar nou 
constituie în prezent o adevărată cursă 
cu obstacole, dintre care multe sînt su
biective : cointeresarea întreprinderilor 
în vederea realizării produselor noi, 
stabilirea prețurilor, o publicitate insu
ficientă și pe deasupra și foarte scum
pă. Să vă dau numai un exemplu : pen
tru obținerea pe cale industrială a bio- 
vitului, atît de solicitat, atît de valoros, 
specialiștii întreprinderii de morărit și 
panificație „Dobrogea“ au realizat în- 
tr-un timp foarte scurt linia tehnolo
gică. Urmare, producția industrială a 
început în luna aprilie 1977, dar pînă 
în prezent întreprinderea nu a reușit 
să obțină prețul. Se cer continuu noi 
formalități, noi recalculări care deter
mină în ultimă instanță o inadmisibilă 
amînare.

— Dar întreprinderile nu sînt coin
teresate pentru realizarea produselor 
noi ?

— Realizarea unui produs nou im
plică cheltuieli : cu cercetarea, cu pro
iectarea, cu investițiile, cu perfecționa
rea forței de muncă și cu testarea, im
plică riscul ca aceste cheltuieli să nu 
fie recuperate. Motive pentru care 
multe întreprinderi tind să-și înnoiască 
sortimentele prin preluarea produse
lor create de alte unități economice.

— Aș dori, tovarășe profesor Brad 
Segal, să ne spuneți dacă dv., împreună 
cu studenții și cadrele didactice cu care 
vă ocupați de cercetare, ați obținut 
carnea vegetală ?

— în laborator, da ; nu însă în con
diții industriale. Pentru realizarea căr
nii vegetale e nevoie de proteine, dar 
și de o gamă largă de adaosuri : arome 
și coloranți care să permită realiza
rea unui produs cu calități senzoriale 
identice cu ale cărnii naturale. Noi am 
obținut arome de carne de pasăre, carne 
de vită și de porc. Un impediment, de
loc neglijabil, este realizarea structurii 
(a fibrei), care necesită instalații spe
ciale. Anul acesta vom avea instalați
ile și aproximativ prin noiembrie vă in
vit la o friptură din proteine vegetale.

— Există, deja, în rîndul consumato
rilor teama de „sintetic". Teama că, din 
zi în zi, produsele devin mai sofisti
cate, cu un conținut tot mai mare de 
substanțe străine. Ce soartă credeți că 
va avea carnea vegetală ?

— Sînt de acord că în ultimii 50 de 
ani s-a produs o mare mutație în ali
mentație ; poate cea mai mare de la 
descoperirea focului. Sub „presiunea" 
consumatorilor, la care criteriul princi
pal de apreciere a rămas cel senzorial, 
industria alimentară a ajuns la un grad 
excesiv de prelucrare și rafinare a pro
duselor. S-a creat, astfel, o preferință 
defectuoasă pentru pîinea albă, net in
ferioară pîinii negre din punct de ve
dere nutrițional. Ca urmare, pîinea, 
care reprezenta principala sursă de vi
tamine din grupa B, acum aduce doar 
50 la sută din cantitatea de vitamine, 
față de perioada în care consumul era 
bazat pe pîine și produse din făină 
integrală. A crescut, astfel, procentul 
de boli metabolice deoarece știut 
este că vitaminele sînt catalizatori 
ai proceselor de la nivelul celulei, 
acolo unde se hotărăște, în ultimă in
stanță, sănătatea sau apariția bolii.

— Vorbind astfel, cred că mai de
grabă aduceți un deserviciu cercetări
lor dv. privind carnea vegetală.

— Ba, am să merg mai departe și o 
să vă dați seama că susțin o îndreptă
țită pledoarie. Am eliminat, știe oricine, 
celuloza și hemiceluloza dn alimente, 
ca să ne dăm seama, acum, că lipsa lor 
a determinat creșterea riscului privind 
bolile cardiovasculare și cancerul colo
nului. S-a mărit cantitatea de sodiu din 
alimente, în detrimentul potasiului, și 
a crescut numărul bolnavilor cardiovas

culari. Am introdus în schimb, tot pen
tru a face mai aspectuoase produsele 
alimentare, un număr mare de colo
ranți, arome, antioxidanți, antiseptici, 
majoritatea de sinteză, cu un efect mai 
mare sau mai mic nociv. A crescut 
brusc conținutul de substanțe poluante, 
cu efecte toxice. Noi ne-am orientat 
cercetările în facultate în direcția eli
minării totale a substanțelor străine din 
alimente, pentru realizarea unei ali
mentații cît mai naturale. Efectuăm 
cercetări pentru înlocuirea bioxidului 
de sulf din vinuri. Una dintre stațiile 
pilot ale facultății este „de arome și co
loranți naturali", cu scopul de a realiza 
produse care să înlocuiască substanțele 
de sinteză. La realizarea simulatorilor 
de carne (denumirea științifică) se por
nește numai de la produse naturale : 
proteine, vitamine, coloranți și aroma- 
tizatori naturali. Este adevărat, la baza 
produsului nu stă proteina animală ci 
cea vegetală, dar de cîteva sute de ani 
omenirea consumă untdelemnul, care nu 
este altceva decît un produs de înlocuire 
a untului, și care este apreciat de die
tetica modernă la fel ca și untul.

— M-ați convins. Dar nu puteți sta 
de vorbă cu fiecare consumator.

— Aici, de fapt, stă cheia de boltă 
a problemei. Este cunoscut faptul că 
prima reacție a individului față de un 
aliment, este instinctuală, de neîncre
dere. Explicația are rădăcini adînci, 
conduce, pe scara evoluției speciei, la 
epoca în care omul primitiv culegea 
fructul necunoscut, riscînd într-adevăr, 
atunci. Acum se impune formarea, edu
carea consumatorului, astfel ca să-și 
schimbe optica de apreciere și selectare 
a alimentului. Există țări care încă de 
acum zece ani au aplicat programe 
complexe de educație nutrițională, care 
începe cu predarea cunoștințelor de nu
triție în școli. Omul trebuie să cunoască 
din școală principiile de bază ale unei 
alimentații raționale. Astfel ca, princi
palul criteriu de selecționare a unui 
produs să fie valoarea lui nutrițională, 
modul în care influențează el asupra 
organismului și nu caracteristicile sen
zoriale. Cu alte cuvinte trebuie să înțe
legem că nu vom putea rezolva marile 
probleme ale alimentației moderne, cu 
care se confruntă omenirea în prezent, 
fără o educație alimentară corespunză
toare.

N. GRIGORE MĂRĂȘANU ■

Slujitorii maternității nu pot trece sub tăcere, 

mai cu seamă ei, paternitatea unor idei!

„Subsemnatul dr. Gh. C. Teodoru, me- 
■dic primar gr. I, șef de secție gineco- 
-logie-obstetrică în cadrul Institutului 
pentru ocrotirea mamei și copilului, vă 
rog prin prezenta să luați act despre 
-preluarea integrală a numeroase frag
mente, a căror concepție îmi aparține 
în totalitate, de către autorii lucrării 
„Conținutul asistenței prenatale", apă- 

■rută în colecția Enciclopedia de buzu
nar, Editura științifică și enciclopedică, 
1977. Iată însă cum's-au petrecut lucru
rile.

în anul 1974, Institutul pentru ocro
tirea mamei și copilului (I-O.M.C.) a 
publicat lucrarea numită „Scrisori me
todologice" — autori fiind, alături de 
subsemnatul, dr. Elisabeta Maior, dr. 
Rodica Dragomirescu și dr. A. Con- 
stantinescu. Scopul acestei lucrări a 
fost asigurarea unei conduite unitare 
în activitatea de obstetrică preventivă 
și socială, și pentru acest scop „Scri
sorile" au fost trimise tuturor unită
ților sanitare care activează în dome
niul ocrotirii mamei și copilului. Unul 
dintre capitolele importante ale aces
tei lucrări tipărite încă din ianuarie 
1974 se numește Consultația prenatală 
(pag. 23—44). Nu mică mi-a fost deci 
mirarea cînd am constatat că în lu
crarea „Conținutul asistenței prena
tale", avînd drept autori pe prof. dr. 
I. Vinți și dr. V Sălăgean, apărută trei 
ani mai tîrziu. există numeroase frag
mente păstrate în forma și fondul ini
țiale, fără a se cita măcar sursa, din 
.lucrarea I.O.M.C. mai sus-menționată. 
De exemplu, ceea ce conțin paginile cu 
numerele 97, 98, 99, 100, 101, 102 a lu
crării apărute anul trecut este identic 
(sau, pe alocuri, cu mici modificări ne
esențiale) cu paginile 30—38 din capi
tolul „Consultația prenatală" („Scri

sorile" I.O.M.C., 1974). Exemplele de 
această natură sînt încă numeroase ! 
Desigur, pun la dispoziția redacției sau 
oricăror altor amatori, documentația 
integrală a celor susținute aici de mine.

învingîndu-ne sentimentul de stupe
facție, dar pentru a se putea evita pe 
viitor regretabile confuzii (întrucît lu
crarea din anul 1974 a I.O.M.C. este 
parțial epuizată, institutul are în plan 
republicarea ei în acest an), l-am ru
gat în dodă rînduri pe tovarășul pro
fesor doctor docent I. Vinți, șeful Cli
nicii ginecologice II din Cluj-Napoca, 
să elaboreze o notă privitoare la frag
mentele copiate din lucrarea I.O.M.C., 
indicînd sursa lor reală. Am rugat ca 
nota respectivă să fie publicată fără în- 
tîrziere în revistele de specialitate ale 
Uniunii societăților de științe medicale, 
respectiv Pediatria, obstetrici și gine
cologia, Viața medicală (cu^cele două 
serii) și în Revista medicală de la 
Cluj-Napoca. Întrucît pînă la această 
dată (în afara unor scrisori de răspuns, 
pe care le anexez) n-am primit satis
facția cuvenită — menționez că adre
sele I.O.M.C. au fost înregistrate la da
tele de 25 august și, respectiv, 12 sep
tembrie ale anului trecut ! — mă văd 
obligat astfel să mă adresez dumnea
voastră, în speranța că veți face cu
noscut opiniei publice adevărul. Cu 
mulțumiri..."

în ceea ce ne privește, verificarea 
celor afirmate mai sus de către docto
rul Gh. C. Teodoru, ni s-a părut de 
prisos deoarece iată ce recunoaște sub 
proprie semnătură profesorul doctor 
docent I Vinți, în scrisorile adresate 
în replică doctorului Teodoru :

„Mult stimate dr. Teodoru. Am pri
mit scrisoarea dv. plină de supărare și 
mă grăbesc să vă răspund. Este neîn

doielnic că publicațiile elaborate de 
I.O.M.C. și de membrii institutului și 
cadrele de specialitate de-a lungul 
anilor a contribuit substanțial la îm
bunătățirea asistenței de obstetrică și 
ginecologie la colectivitățile din țara 
noastră (fără îndoială, AU contribuit! 
— n.n.)... Prin broșura publicată de 
mine și dr. V. Sălăgean am dorit să 
punem la dispoziția cadrelor medii și 
a populației feminine în primul rînd 
datele și cunoștințele promovate de 
conceptul profilactic de la noi din țară 
și din altă parte care să ajute la limi
tarea riscului reproducerii în asistența 
prenatală (intenție dealtfel remarca
bilă, desigur ! — n.n.)... Faptul că nu 
am citat în paginile amintite de dv. 
I.O.M.C.-ul și alte surse bibliografice 
utilizate așa cum se obișnuitește în- 
tr-un material ce se adresează exclu
siv specialiștilor (fraza se încheie aici; 
dar ce înseamnă acest fapt ?! — n.n). 
Noi am considerat că acest material 
adresîndu-se în primul rînd cadrelor 
medii și populației feminine, am apre
ciat că se îngreunează lectura trimi- 
țînd de fiecare dată la sursele biblio
grafice folosite (importantă grijă! — 
n.n.)... Cred că nu este indiferent fap
tul că un material ca cel redactat de 
noi în 45 mii de exemplare ajunge la 
dispoziția cadrelor medicale și a popu
lației feminine (desigur, nu este indi
ferent, dar nu despre asta era vorba ! 
— n.n.).“

într-o a doua scrisoare, din nou la 
insistențele doctorului Gh. C. Teodoru, 
profesorul I. Vinți revine cu noi date : 
„...La baza redactării acestui material 
ne-a stat la dispoziție o vastă biblio
grafie din țară și din străinătate. Am 
utilizat o serie de date din experiența 
Maternității Polizu București, prin 
consultarea tratatului de obstetrică 
„Biologia reproducerii umane" redac
tat de prof. dr. doc. D. Alessandrescu 
și colaboratorii... Am mai utilizat date 
privind asistența prenatală din „Biolo
gica! Principles and Modern Practice 

of Obstetrics", Greenhill-Friedman. La 
fel și din Willson J.R., Beecham C.T., 
Carrington R„ „Obtetrics and Gyneco
logy, 1966“ (de asemenea, după cite 
știm, și din „Consultația prenatală" a 
profesorului Panait Sirbu — n.n.). Am 
mai utilizat unele date ale Organizației 
Mondiale a Sănătății (O.M.S.). De un 
real folos ne-a fost broșura I.O.M.C. 
redactată de colectivul acestei instituții 
de specialitate în 1974 care între pagi
nile 23—44 tratează problema Asisten
ței Prenatale foarte complex și siste
matic. Noi am preluat din broșura 
I.O.M.C. o serie de capitole cum ar fi : 
(urmează citarea a opt capitole! — 
n.n.) pe care le-am redat în forma lor 
originală între paginile 97—101 (subli
nierea ne aparține — n.n.). La fel am mai 
utilizat și alte date din cap. Asisten
ței prenatale. La baza redactării bro
șurii noastre au mai stat și o serie de 
date publicate în revistele noastre de 
specialitate obstetrică-ginecologie și 
pediatrie. (...) Avem ferma convingere 
că prin această broșură asistența ob- 
stetricală se va îmbunătăți și va scădea 
riscul materno-fetal".

Afirmațiile din această scrisoare re
prezintă în fapt, ele însele, grave ca
pete de acuzare Iată de ce am consi
derat de datoria noastră să înfățișăm 
opiniei publice situația amintită. Ti
părită într-un număr de 45 000 de 
exemplare la prețul de 4,25 lei (să re
marcăm că autorii „Scrisorilor" n-au 
fost remunerați în vreun fel pentru 
munca benevol depusă !), broșura „Con
ținutul asitenței prenatale" a adus 
fără îndoială și un anume venit autori
lor. Este în afara oricărei îndoieli fap
tul că lucrarea, chiar dacă se adre
sează unui public larg, ar fi trebuit să 
conțină (măcar la sfîrșitul ei, pe nu
mai o pagină sau două) lista bibliogra
fiei folosite. E o chestiune, e drept, de 
paternitate, obligatorie și pentru sluji
torii maternității.

DUMITRU GRAUR ■
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SPIRITUL REVOLUȚIONAR ÎN ȘTIINȚA ROMÂNEASCĂ Q

Cu conf. dr. Sabin Ghergariu de la Facultatea de zootehnie și medicină veterinară

de la Institutul agronomic din Cluj-Napoca

„Trebuie să fim la zi cu cercetarea
în domeniul creșterii și îngrijirii animalelor"
Problematica atil de complexă cuprinsă 

in cuvintarea rostită de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu la Consfătuirea de lucru con
sacrată problemelor agriculturii constituie 
în aceste zile obiectul analizelor și măsu
rile pe care le întreprind toți cei ce lu
crează direct în agricultură sau prin spe
cialitatea lor contribuie la progresul aces
teia. Spiritul revoluționar, mobilizator) 
imprimat de președintele României vastei 
activități din acest domeniu fundamental 
al economiei noastre se regăsește cu preg
nanță și în preocupările specialiștilor de 
azi și de mîine în agrozootehnic. Discuția 
cu una din autoritățile clujene în materie 
de medicină veterinară nu putea debuta 
decît sub semnul acestei responsabilități 
pentru destinele moderne ale agriculturii 
noastre, mai exact pentru creșterea vite
lor, îndeletnicire tradițională a populației 
de pe aceste meleaguri.

— Are perfectă dreptate tovarășul Nicolae Ceaușescu cînd ne cere ca fiecare institut de învățămînt superior agricol, cu stațiunile sale să poarte răspunderea pentru soluționarea problemelor dintr-o anumită zonă în raport cu cerințele biologice. Secretarul general al partidului nostru 
n-a făcut dealtfel decît să ne reamintească observații critice și indicații mai vechi, cărora trebuie să le dăm curs fără intîrziere, lichidînd în primul rind cu anumite practici care ne-au împiedicat și 
ne mai împiedică să ținem pasul cu cerințele producției, să ne situăm la nivelul realizărilor de prim rang pe plan mondial.

— Ce anume credeți că vă împiedică 7— Faptul că nu lucrăm cu suficient 
folos, cu un randament ridicat, materializat -în producție. Să vă dau un exemplu : de 4 ani mă lupt pentru finalizarea și impunerea unei metode de supraveghere 
a sănătății metabolice, pentru preîntimpi-
Un om de 42 de

Biruind greutăți aparent insurmon
tabile, într-o luptă cu forțe inegale și 
cu inamici Văzuți și nevăzuți, ingi
nerul Florian Ștefănescu a izbutit pînă 
la urmă să devină creatorul și autorul 
autorizat al unei invenții de pe urma 
căreia întreprinderea de aluminiu de 
la Slatina realizează economii de ordi
nul zecilor de milioane lei.

Odiseea acestei creații de anvergură 
face parte și ea din secretul profesio
nal al inventatorului. Din discreție, 
modestie sau din alte motive, ingine
rul Ștefănescu a preferat să ne vor
bească despre performanțele și utili
tatea invenției sale și foarte puțin de
spre dificultățile întîmpinate, mascîn- 
du-și amarul experienței în spatele 
unor zicale de circumstanță : „E bine 
cînd totul se sfîrșește cu bine" și „Mai 
bine mai tîrziu decît niciodată".

Inginerul Florian Ștefănescu din ca
drul Institutului de cercetări tehnolo
gice, proiectare și producție pentru in- 

narea unor scăderi de producție sau a unor îmbolnăviri. De 4 ani am declarat război unei optici anacronice potrivit căreia trebuie să descoperim cu orice preț medicamente miraculoase pentru a salva animalele atunci cînd s-a declanșat boala (și mai ales în masă !).
— Cum altfel 7— Controlînd și influențînd din timp sănătatea metabolică de care depinde nu numai producția animalelor respective, ci și viabilitatea nou-născuților. Noi am ajuns deja la rezultate bune, lucrînd pe efective ce depășesc 6 000 de vaci. Rezultatele sînt certe. Din clinicile noastre am extins de 3 ani aplicarea cu foarte bune rezultate la C.A.P. Livada (jud. Satu Mare) și de un an la I.A.S. Sibiu...
— Și ce „bariere" stau în fața unei ex

tinderi și mai mari 7— In primul rind inerția. Și chiar dezinteresul. Vedeți 7 Prin metoda noastră propunem determinarea din analiza sîn- gelui a modului cum trebuie dirijată furajarea. Pentru că analiza sîngelui ne oferă informații destul de precise asupra tulburărilor din organism, încă din faza incipientă. Trebuie să ne preocupe mai mult profilaxia și s-o așezăm pe baze științifice. E o crimă să pîndești animalul să se îmbolnăvească și apoi să-l tratezi ! Cred că aici sînt multe din neajunsurile zootehniei noastre. Cele mai multe boli nu mai sînt marile epidemii de odinioară (pesta porcină, pesta aviară etc.), care sînt stăpînite prin mijloace eficiente, ci bolile de nutriție și de metabolism. Despre rezultatele cercetărilor noastre eu am scris un articol care își așteaptă rîndul la revista de creștere a animalelor de aproape un an...
— Dar cercetării, ce-i lipsește 7— Dinamismul ! Finalizarea unei cerce

milioane
dustria anorganică și metale neferoase, 
este principalul autor al unui agregat 
care preia gazele din halele de electro
liză pentru obținerea aluminiului și le 
epurează de conținutul de fluor. Este 
vorba nu numai de filtrarea unei emi
siuni poluante cu grave consecințe pen
tru bazinul aerian al Slatinei, ci și de 
o operație de recuperare a unor metale 
care, o dată extrase, se reîntorc în pro
ducție în circuitul de electroliză.

Interesant de arătat că în cea de-a 
patra etapă a întreprinderii de alumi
niu s-a folosit pentru această operație 
o instalație din import. Apoi, odată cu 
realizarea celei de-a cincea etape, în 
scopul reducerii efortului valutar și în
lăturării unor complicații de ordin teh
nic, apărute în etapa anterioară, s-a 
început prospectarea unor firme străine 
capabile de a oferi la un preț mai 
avantajos instalații similare. S-a pro
cedat de asemenea la intensificarea ex
perimentărilor proprii, în urma cărora, 

tări e supărător de anevoioasă. E un lanț de aprobări prea lung. De doi ani am realizat pe baza unei rețete originale un medicament pentru tratamentul diareelor vițeilor nou-născuți, pe baza rezultatelor experimentale. Am cerut avizele necesare pentru introducerea lui în producție de serie. Avizele intîrzie. Pentru a răspunde totuși solicitărilor producției — medicamentul e solicitat de numeroase unități din județul Cluj ! — noi am extins mi- croproducția, dar nu putem face față. Cei ce trebuie să aprobe introducerea medicamentului în producție n-au făcut-o.
— E o cercetare contractuală 7— Nu. Din nu știu ce rațiuni noi încheiem contractele de cercetare printr-o unitate intermediara : Institutul de cercetări și biopreparate „Pasteur". Dar tema aceasta nu e conținută în respectivul plan și nefiind nominalizată o realizăm cum putem. E o anomalie să nu poți rezolva prin cercetarea ce o faci probleme stringente cu care sînt confruntate unitățile din zona de care trebuie să te ocupi. Și încă ceva. I.A.S.-urile cu care lucrăm noi n-au destinate fonduri pentru cercetare, iar noi avem o autonomie destul de limitată. Pur și simplu au fost „inventate" niște labirinturi financiare foarte greu de descurcat. De multe ori te vezi nevoit să abandonezi lupta de a dota laboratorul, de pildă, cu o simplă biuruetă. Vine apoi problema planificării, sau mai bine zis a elasticității în planificare !
— Cum adică 7— Noi am făcut planul pe 1978 cu mai bine de un an în urmă. Cele mai multe probleme își au cursul așa cum l-am gîn- dit atunci. Dar au apărut pe parcurs probleme noi. De pildă, medicamentul de care am vorbit mai înainte. Și n-avem posibilități să-1 realizăm momerdan la nivelul solicitărilor...

la începutul anului 1972, a fost conceput 
integral primul agregat de concepție 
autohtonă, datorat inginerului Florian 
Ștefăntescu, invenție care a făcut obiec
tul brevetului nr. 74217 acordat de 
O.S.I.M. prin hotărîrea din 29.03.1973.

Instalația românească s-a recoman
dat de îndată prin performanțe superi
oare celor oferite de firmele străine, 
cucerind adeziunea beneficiarului și 
provocînd stupoare în rîndurile celor 
care, din comoditate sau incompetență, 
au subestimat valoarea și oportunita
tea cercetărilor proprii.

Care este deci și pînă la urmă, echi
valentul în lei și valută forte al acestei 
investiții de inteligență, cu ce rezultate 
practice s-au încheiat nenumăratele 
zile și nopți albe cheltuite din pasiune 
și spirit de abnegație de către un sin
gur om ?

Conform unei note, elaborate de cen
trala industrială pentru metale nefe
roase Slatina, privind economiile post- 
calculate prin aplicarea acestei inven
ții, economiile totale se cifrează la 
26 703 146 lei, din care economii de va
lută 1 070 000.

— Ce „piedici" mai sînt în zootehnie 7— Baza furajeră ! Unitățile de profil, nu dispun de mijloace suficiențe pentru a asigura mai ales calitatea furajelor necesare industriei zootehnice. Or,' în condițiile de artificializare trebuie asigurată o alimentație completă, mai ales sub aspect calitativ. Mă gindesc nu numai la marile principii nutritive (hidrații de carbon, proteinele, lipidele etc) ci și la conținutul de vitamine și de oligominerale.
— La nîvel de institut ce probleme ar 

trebui rezolvate 7— Eu cred că ar trebui să facem mai mult in organizarea activității noastre pentru a folosi mai eficient timpul destinat cercetării. Fondul de timp e mic. Avem prea multe ședințe. Anul trecut am petrecut în ședințe 41 de ore îritr-o singură lună ! Și sîntem confruntați cu o supărător de masivă birocrație !Trebuie coordonată mai bine activitatea de cercetare interdisciplinară pentru a cuprinde toate aspectele, problemele cercetate. Acum e o prea mare dispersie a forțelor, care nu întotdeauna ajută, ci din contră !
— Deci, care este, după opinia dv., 

cauza căreia se cere să vă consacrați toate 
energiile creatoare în momentul de față 7— Trebuie să fim la zi cu cercetarea în domeniul creșterii și îngrijirii animalelor, finalitatea acestei cercetări uimind să fie probată de producțiile animaliere, destul de ridicate în mod îndreptățit, pe care agricultura noastră este datoare să le realizeze și cu concursul nostru, al oamenilor de știință, al tuturor specialiștilor pregătiți în învățămînt. Timpul nu poate fi îngăduitor cu noi — și nu numai timpul — ca să parafrazez cuvintele unui cunoscut scriitor contemporan. Altfel am fi obligați să importăm tehnologii. Și tehnologiile sînt foarte costisitoare.

— Dar pentru aceasta se impune și asii 
gurarea perfecționării specialiștilor 7 Cum 
se realizează aceasta 7— Dacă e să mă refer numai la specialitatea mea, in care lucrează aproximativ 
6 000 medici veterinari, dintre care Ia cursuri postuniversitare se reciclează anual numai 150 (las la o parte chestiunile organizatorice !) înseamnă că ne trebuie cîteva decenii pînă să le vină rîndul la toți. Lucrurile trebuie regindite și aici radical, ca in toate activitățile legate de propășirea agriculturii Românești.

Convorbire consemnată de 
CONSTANTIN MUSTAȚĂ ■

într-o altă notă, întocmită de către 
Institutul de proiectări pentru industria 
materialelor neferoase și rare, econo
miile de investiție sînt apreciate la 
30 919 000 lei, la care se adaugă econo
miile realizate anual (și sînt patru ani 
de atunci) prin exploatarea instalației, 
în total : 42 851 400 lei.

Realizarea de excepție a inginerului 
Florian Ștefănescu dovedește o dată mai 
mult marile disponibilități ale creației 
tehnice din țara noastră că, așa cum 
arătam într-un număr precedent, in
ventivitatea în acest domeniu se bucură 
nu numai de o bogată tradiție, ci con
stituie o componentă intrinsecă a spi
ritualității românești. Dar invenția in
ginerului bucureștean, rătăcită o vre
me în hățișurile birocrației, amînată și 
desconsiderată de unii, face, în același 
timp, deosebit de evident un adevăr 
inexorabil al creației : știința are ne
voie nu numai de activitate perseve
rentă și de oameni de meserie, ci, în 
același timp, ea reclamă spirit de sacri
ficiu, caractere ferme și încredere ab
solută în puterea justițiară a muncii.

LiVIU TIMBUS B

0 noua metoda terapeutică in stomatologie

Autotransplantul dentoosos
Pînă la a ajunge să explicăm noua me

todă a medicului stomatolog Ștelian 
Barbu de la Clinica de perfecționare 
numărul 1 din București, așa cum ne-a 
cerut o cititoare, se cade să limpezim 
un termen. Cel de edentație, care vrea 
să însemne lipsa unuia sau mai multor 
dinți, ea putînd fi de două feluri, ter
minală sau intercalată. Edentația ter
minală, lipsa dinților la extremitățile 
maxilalelor, a ridicat dintotdeauna 
mari probleme stomatologilor, rezolva
rea clasică fiind realizată prin interme
diul unor proteze mobilizabile, metodă 
care a prezentat și prezintă, în ciuda 
eforturilor și a căutărilor, o sumedenie 
de dezavantaje, între care mobilizarea 
dinților de care este ancorată proteza, 
reducerea eficienței masticatorii, afec
tarea parodonțiului marginal, provoca
rea de leziuni pe gingia de sprijin și, 
nu în ultimul rînd, mai ales la pacienții 
tineri, crearea unor complexe de infe
rioritate.

Din aceste considerente, precum și 
din altele, asupra cărora nu insistăm 
fiind chestiuni tehnice de detaliu, sto
matologia a căutat prin diverse mijloa
ce să transforme edentația terminală 
într-una intermediară, apelînd la re- 

plantări, transplantări și împlânte, fo
losite astăzi pe scară largă în cadrul 
unor operațiuni chirurgicale perfecțio
nate. Dar și soluțiile pomenite s-au do
vedit, în timp, numai parțiale, însoțin- 
du-se de o seamă de inconveniente. Cel 
fundamental legîndu-se de faptul că ele 
realizează stîlpi de punte care nu dis
pun de aparatul ligamentar biologic 
dintelui, capabil să asigure o legătura 
fiziologică dinte-os. Ca urmare, presiu
nile exercitate pe acești stîlpi de punte 
creați chirurgical se transmit nemijlo
cit osului, care răspunde printr-o reac
ție de topire, eliminînd stîlpul după o 
perioadă de timp mai lungă sau mai 
scurtă, oscilînd, de regulă, în jurul a 
patru ani. Altfel spus, după ce a sufe
rit o intervenție operatorie nu dintre 
cele mai comode, bolnavul se trezește 
după cîțiva ani într-o situație limită, 
fiind obligat de cele mai multe ori să 
reia tratamentul de la capăt.

Problema aceasta, relatată aici în re
zumat, l-a preocupat și-1 mai preocupă 
pe tînărul medic stomatolog Stelian 
Barbu, absolvent din 1968 al facultății 
respective. Sub directa îndrumare a 
profesorului Stelorian Stănescu, direc
torul clinicii, doctorul Barbu a îndrăz
nit un pas înainte, propunînd și, firește,

aplicînd practic un autotransplant den
toosos, ceea ce vrea să însemne că, în 
comparație cu metodele clasic uzitate, 
el a procedat la recoltarea dintelui de 
sprijin împreună cu un strat osos în
conjurător, strat care să conțină apara
tul ligamentar natural al dintelui. 
Transplantul, căci nu despre altceva 
este vorba în noua metodă, brevetată 
în 1976 sub numele de „Metodă de rea
lizare a autotransplantării dentoosoase 
și trepan pentru aplicarea acesteia", 
numărul 64 052, devine astfel biologic, 
înlăturînd toate dezavantajele amintite 
mai sus.

Impresionînd prin exactitatea și mo
destia cu care înfățișează invenția sa, 
mijloc terapeutic și subiect de teză de 
doctorat în același timp, Stelian Barbu 
precizează că, deși apreciată cu super
lative la al 8-lea Congres național de 
stomatologie din octombrie 1976, meto
da trebuie validată mai ales de timp, 
fiind oarecum prematur de tras con
cluzii ferme.

Deși pretențioasă la prima vedere, 

metoda gîndită și realizată de doctorul 
Barbu, în decursul etapelor căreia sto
matologul mînuiește un instrumentar 
original, de asemenea brevetat, ea nu 
e mai complicată decît cele clasice. Re
coltarea propriu-zisă durează numai un 
sfert de oră, cam de tot atîta timp este 
nevoie pentru forarea patului receptor, 
autotransplantul dentoosos realizîn- 
du-se cu totul într-un ceas. După aceea, 
dintele de legătură se imobilizează, 
spre a nu fi dislocat, o lună mai tîrziu 
treeîndu-se la operația de realizare a 
punții. Prin intermediul mijloacelor de 
anestezie, durerea pacientului se reduce 
către zero, intervenția putînd fi efec
tuată în orice cabinet stomatologic, în- 
trucît trusa de freze originale se mon
tează fără nici un fel de dificultate la 
obișnuita bormașină.

Firește, în ciuda tuturor acestor pro
grese notabile, asigurate datorită servi
ciilor invenției tînărului stomatolog 
Barbu, dificultățile edentației terminale 
nu s-au epuizat, metoda neputînd fi 
aplicată în toate cazurile, cunoscut 
fiind vechiul dicton medical după care 
se tratează nu bolile, ci pacienții. Dar 
acesta este, bineînțeles, numai un mod 
de a vorbi. Respectînd adevărul, e de 
datoria noastră să subliniem că, pe Ca
lea Plevnei, la numărul 44, munca și 
cercetarea unui tînăr specialist au des
chis un drum, presărat cu succese tera
peutice spectaculoase și eficiente, cu 
refaceri mai rapide și dureri mai pu
ține.

TRAIAN IORDĂCHESCU ■
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H SUB ZODIA CIVILIZAȚIEI SOCIALISTE

Pe umărul drept al Mureșului, după 
pîcla bătrînă a pădurii pleșuve, numi
tă nu știu de ce Ghedeș, mirosind a 
ghindă strivită de crengi și frunze de
venite pîrtie lucioasă pentru vînturile 
rătăcite în miezul codrului apărut ca 
din senin în marginea pustei nesfîrși- 
îe, pe un talger imens încărcat cu cer
noziom și țesut de drumurile cîrne și 
'grele în ceas de iarnă desfundată, căi 
ce duc la sălașe și aiurea, la nici 20 de 
kilometri de ultima casă a Aradului, 
salutînd Mureșul în preajma scurgerii 
apelor sale fără sloiuri de gheață spre 
graniță și Tisa și Dunăre și Marea cea 
Neagră — aici, așadar, stă Pecica, va
tră de pîine și de istorie. Cărțile de 
școală scriu că Pecica ar fi fost loc de 
cetate dacică și de pomenire, cu nume 
de floare sau zînă preafrumoasă, Ziri- 
dava, de asemuit cu Timișoara din în
ceputuri, Zurobara; Șanțul Mare — 
o movilă cît o cușmă uriașă, mult is
codită de arheologi și, mai înainte, de 
căutătorii de comori — stă pe malul 
înalt al luncii Mureșului scrutînd, din 
ruine încă văzute și hrube tainice și 
mereu bănuite, firul greoi și leneș ce 
poartă în albii alte și alte întrebări și 
ascunzișuri. Sînt, aici, în pragul cîm- 
piei, unde Banatul se întretaie, nu 
doar simbolic, cu Ardealul, locuri de 
un farmec aparte ; adie suflul stejaru
lui și izul solzului de cegă, iar sus, 
spre ogoare și fînețe, se aude foșnetul 
pănarului și al prunului, pomi ce în
lănțuie zecile de sălașe ale pilarilor de 
altădată, mari crescători de cai (aci e 
obîrșia celebrei rase Nonius și a legen
delor cu hoții ce întrec închipuirea, in- 
trînd în poveste și, astfel, în min
ciună), de porci și de vaci, dar mai 
ales — plugari Grîu și porumb, pîine 
și mălai. Pecicanii — ca și oamenii 
din satele învecinate, cu nume ce se 
cer neapărat împreunate : Semlac, 
Șeitin, Nădlac, Pereg, Bodrog — au și 
acum chipuri aspre, încrestate parcă 
de ploi reci și vînturi calde, de ierni 
grele și de maci roșii.

...„Dacă sînteți din Semlac, de ce nu 
scrieți despre satul natal ?“ — mă în
treabă, nedumerit, primarul Pecicăi, 
Constantin Pană. Ii răspund Imediat : 
„E prea aproape de Pecica !“ Pricepe 
și pare mulțumit. „Da, Pecica a luat-o 
înaintea Semlacului... Are 14 000 de lo
cuitori. Satele aparținătoare nici nu 
contează la numărătoare : Turnu are 
peste 1 000, Bodrogul — o sută, iar Se- 
derhatul — 150, curînd din ele rămî- 
nînd doar numele și, poate, ruine pen
tru arheologii și căutătorii de comori 
ar mileniilor viitoare..." In legătură cu 
asta, îl întreb pe primar dacă știe de 
ideea unui cetățean care ar fi săpat o 
groapă adîncă de doi metri, așezînd 
acolo un coș de nuiele lipite cu argilă, 
în coș : o pîine și o sticlă cu țuică ! 
Nou venit la Pecica, 4 adică de un an, 
după ce alți cîțiva ani a fost instruc
tor județean de partid, iar mai înain
te, din 1958 pînă în 1974, a muncit ca 
specialist în irigații la I.A.S. Nădlac, 
deci, Constantin Pană, născut în Bu- 
deștii Ilfovului, la 35 de kilometri de 
București, nu a auzit de povestea cu 
coșul de nuiele. Oricum, mi-am dat 
seama că i-ar fi plăcut să se întîmple 
așa și, cunoscîndu-i de-acum pe peci- 
cani, istorisirea mea i se pare absolut 
posibilă. Mă încăpățînez și nu-i spun 
adevărul ; de fapt, nici eu nu știu pînă 
unde e fantezia reporterului, nu știu 
de unde începe jocul amintirilor...

UN DEMN EROU DE REPORTAJ

...Aplecat asupra pămîntului, înlătu
ră stratul subțire de zăpadă cu dege
tele ambelor mîini-; apare un fir ver
de de grîu ; ies aburii vieții abia 
începute ; glumesc : „Acoperiți-1, să nu 
răcească". Totuși, mi se răspunde așa : 
„Aveți dreptate... E firav... Noroc în 
zăpadă, că mi-era frică de îngheț..." 
Omul se ridică, uriaș, așteptîndu-mă 
să zăresc, după glasul ca de tunet al 
pustei, un chip de bătrîn înțelept. De 
fapt, l-am întîlnit pe inginerul Ioan 
Țîrlea, ieșit în cîmpie să simtă starea 
griului în ianuarie, să-și sature ochii 
de dorul verii și al toamnei — ano
timpuri fără pereche în sufletul celor 
care veghează și hotărăsc numărul ca
relor și destulătatea hambarelor. Ioan 
Țîrlea — îmi dau seama imediat — ar 
merita un popas reportericesc în jurul 
numelui și al „isprăvilor" sale de pă
timaș și trudnic îndrăgostit al pămîn
tului. A împlinit 20 de ani de cînd 
conduce diferite unități agricole de 
stat, patru ani la Beba Ve.che, șase la 
Semlac, zece la Pecica — și, nicăieri, 
nu degeaba ! De aci, de la Pecica, a 
declanșat o vie întrecere cu un bun 
prieten al său, inginerul Ioan Ageu, 
director la I.A.S. Variaș, care, iată, i-a 
luat-o din nou înainte, lansînd și în 
acest an, ca și în 1976, o chemare foar
te ambițioasă către toate I.A.S.-urile 
din țară... „Am citit despre Ageu în 
Flacăra... Are cu ce să se fălească,

PECICA: OAME

zău... Totuși — zice Ioan Țîrlea — nici 
mie nu mi-e rușine cu cifrele anului 
trecut : 6 800 kg la grîu, 7 300 la po
rumb, 40 000 kg cartofi, 6 000 litri lap
te. Din 8 000 hectare teren arabil, 4 000 
sînt irigate, producînd acolo culturi 
foarte pretențioase : legumele și carto
fii. Pentru piețele Aradului. Dealtfel, 
în 1971, pentru cartofi, am primit Or
dinul Muncii clasa I, iar în 1972, pen
tru realizările din zootehnie, am ob
ținut aceeași frumoasă distincție. în 
1970 și în 1971 am fost noi primii pe 
țară și nu Variașul, sper că Ageu nu 
uită asta..." Directorul pare pus pe șo
tii, semn că disputa îi convine, adău
gind : „Mai scrieți, să citească și prie
tenul meu Ageu, că sîntem primii pe 
țară care am transformat sectorul de 
ovine din sistemul ciobănesc în unul 
ultramecanizat... El ? 1“ „N-are oi..." 
„Să-și cumpere... Noi vom crește ast
fel 35 000 de oi, adică vom livra 
lînă, carne, miei, totul prin mun
ca a cinci sau șase ciobani-meca- 
nici, deci oameni cu carte tehnică, 
nu numai cu bundă mițoasă și cîine 
bărbat" — vorbește, serios, directorul.

Peste cîmpie se abat razele, dințoase, 
ale soarelui, șfichiuindu-ne obrajii. Ne
socotind gerul uscat din spatele par
brizului mașinii sale, Ioan Țîrlea co
boară din nou, privind în depărtare. 
Mă apropii și îl aud : „Au pornit". 
Curînd, în cumpăna orizontului, apar 
formele suple și lucioase a două păsări 
de fier. „Am închiriat avioanele pen
tru împrăștierea îngrășămintelor chi
mice. Vîntul nu e prea tare... încolo, 
în drept cu sălașul lui Botjfa, au ieșit 
azi 40 de tractoare. Ducem gunoiul de 
grajd, pentru arături". Urcăm în Aro. 
îmi mai spune că, în zori, la cinci, a 
făcut controale în zootehnie, luînd 
măsuri de îmbunătățire a furajării, a 
organizării muncii, pentru ca, de la 
17,3 litri de lapte de la fiecare vacă, să 
se ajungă la 18. „Sînt nemulțumit, dar 
să nu scrieți, fiindcă prea s-ar bucura 
Ageu : păi, cum, să vină directorul să 
le spună că trebuie tăiate unghiile 
oilor ? ! Sau că trebuie schimbat sto
gul de fîn din cauză că într-un lan a 
crescut o buruiană a cărei pleavă mă
runtă intră în ochii oilor, aproape or- 
bindu-le ? !“

Poposim la porțile de-a dreptul im
punătoare ale unei ferme de vaci. A- 
pare, ca în prag, doctorul veterinar 
Ioan Banheghi, șeful fermei nr. 13. „De 
ce nu mi-ai răspuns la apelul prin sta
ția radio ? 1“ — îl întreabă, fără su

părare în glas, directorul. Tînărul spe
cialist zîmbește, explicîndu-mi discret : 
„Dacă răspundeam, mi se reproșa că 
stau în birou... Oricum, eram la viței". 
Aliniate ca la paradă, albe de spuma 
anotimpului pe care ăl trăim, grajdu
rile acestea fac excelentă reclamă for
ței zootehniei noastre, atît prin cură
țenia „ca lacrima" și fără exagerare, 
cît, mai ales, prin mecanizarea sută la 
sută, inclusiv în scurgerea laptelui pe 
conductă pînă la cisternele grăbite să-1 
transporte și... să scoată untul din el.

înainte de a strînge mîna • directoru
lui Ioan Țîrlea, îi aflu cea mai tristă 
amintire: mai, 1970, inundațiile. „A- 
veam opt sute de hectare sub apă... Mi 
se rupea sufletul... Știți ce înseamnă 
opt sute de hectare ? !... Alergam ca 
un bezmetic pe digul Mureșului, plîn- 
gînd, suduind... Mîlul nemilos se cui
bărise în legumele noastre abia sădite... 
Nu, nu pot uita nicicînd cît ne-am 
luptat împotriva apelor ce amenințau 
să acopere nu numai albia majoră, ci 
și satul, celelalte culturi... Zi și noapte, 
pecicanii, noi, toți, am ținut piept Mu
reșului furios, domolindu-1 și obligîn- 
du-1 să rămînă dincolo de dig"... Și 
cea mai frumoasă amintire ? — găsesc 
firesc să-l întreb pe director. Mă sur
prinde : „încă nu am timp de amin
tiri... Cealaltă nu e amintire... Poate va 
fi ziua în care Pecica va deveni oraș, 
poate a fost ziua în care un adolescent 
din Gorj a ieșit în lume să se lumineze 
și să poată mînca fericit pîine de 
Pecica"...

TAINELE PÎINII
în afara întreprinderii agricole de 

stat, pe cele 17 000 de hectare cu pă- 
mînt „arător" se întind averile a patru 
cooperative agricole de producție. Ca 
să se deosebească, ele au nume : „A- 
vîntul" (președinte Anton Komives), 
„Ogorul" (Iosif Bal) — ambele „Erou 
al Muncii Socialiste", „Timpuri noi" 
(Cornel Bornemiza) și „Steagul roșu" 
(Edgard Csikyj. Primul președinte are 
43 de ani. A copilărit la sălaș, unde a 
păzit porcii și, desculț, a pășit pe mi
riște ca să întindă legători pentru sno
pii de grîu și pentru batoza ce umbla 
la arii, ca să treiere cu locomobila ce 
purta curelele arzînd aproape toate 
paiele. încă din vremea sălașului, An
ton Komives iubește ploile de mai, 
răpăind în acoperișuri și strivind bul
gării de pămînt printre care, timid, se 
ivește frunza griului și a porumbului.

A vrut să devină plugar cu carte, așa 
că a studiat Agronomia la Timișoara, 
în ’59 întorcîndu-se ca inginer la 
G.A.C.-ul de atunci. Din 1964, deci de 
tînăr și copleșit, oamenii l-au ales în 
fruntea lor, fostul președinte încăpă- 
țînîndu-se să lucreze pămîntul tot ca 
în vremea sălașelor și a pilarilor. Cam 
de atunci s-au introdus în fondul prin
cipal de cuvinte — fie în românește, 
fie în ungurește — termeni desemnînd 
erbicidarea, densitatea, îmbunătățirile 
funciare, ameliorarea raselor sau sca- 
rificarea, fără să se uite că un mare 
secret al plugăritului din totdeauna se 
cheamă încă tot gunoi de grajd ! Ziua 
cea mai dragă președintelui rămîne 20 
august 1974, cînd tovarășul Nicolae 
Ceaușescu i-a înmînat înaltul titlu de 
,,Erou al Muncii Socialiste" ; ce altă 
bucurie mai mare ar fi putut să trăias
că acest fiu de țărani decît aceea care, 
la două zile de la împlinirea vîrstei de 
40 de ani, îi dădea sentimentul ră 
eroismul său, confirmat de strălucitoa
rea distincție, îngloba și truda tuturor 
pecicanilor, inclusiv a acelora care, la 
Sînjorzul de odinioară, își vindeau bra
țele de muncă pentru doi saci cu mălai 
pe moșia nu știu cărui grof sau boier, 
numit poate Toma, poate Maroszy, 
poate Istin, poate Coșeroi...

Iată cîteva cifre ale anului agricol 
1977 la C.A.P. „Avîntul" : 7 225 kilo
grame grîu la hectar (cu o mie de tone 
livrate în plus !) — primii pe țară, 
locul al doilea fiind ocupat tot de peci- 
cani, prin C.A.P. „Ogorul", cu 7 124 kg, 
deci cu un sac mai puțin decît frun
tașii, 7 020 kg la porumb (cu opt sute 
tone mai mult față de plan), 3 270 litri 
lapte și, mai ales, cu zece milioane be
neficii. De notat : venitul mediu al 
fiecărui cooperator a fost de 17 000 lei, 
cei mai harnici doborînd recordul de 
30 000 1

Fiind Ia Pecica, nu uităm celebra sa 
pîine, pentru care, se spune, unii ară
deni și-ar fi cumpărat abonamente de 
tren, făcînd, deci, naveta spre brută
riile de-aci... Din 1959, Ilona și Mihai 
Kontzoș frămîntă pîinea în cuptorul 
acestei cooperative agricole. Pîine albă 
ca spuma, cu coaja rumenă, scîrțîind ca 
un car încărcat, pîine dospită după 
apăsarea rotundă a pumnilor încleștați 
în aluatul din albia de lemn, pîinea 
ieșită din împreunarea solemnă a făinii 
cu apa, cu sarea și cu drojdia și, mai 
ales, din „țîț“-ul acela magic, inefabil, 
rostit de femeie în zorii zilei, ca să 
stîrnească rodia. Acești doi pecari fac
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i dacă arată astfel. Și arată astfel pentru că munca vrednicilor săi cetățeni e tot mai rodnică, în cîmp și la sălașele 
sețare și emancipare a orașului agricol de miine Pecica

ie cîteva sute de plini, plini dolo- 
e, de 3 și 5 kilograme, mari și ro
de. De dimineața, de la patru, pînă 
.'a, la opt, cu mici întreruperi, tră
ită întruna ; doar duminica ies în 
lună, bucuroși, pe ulița mare, ca 
vadă pe pecicanii îmbujorați și să- 

□și, mulțumiți de trai, fălindu-se cu 
nou costum de haine sau dornici să 
o cafea neagră la restaurantul din 

tru. Ii întreb pe soții Kontzoș care 
acretul plinii de Pecica, iar răspun- 
e un zîmbet al femeii și o tăcere a 
bățului. Insist, nu ca să le divulg 
ia, amintindu-le povestea, aflată de 
a bomboanelor de Vinga; pre- 
intele Kbmives îmi șoptește : „Nici 
nu știu... Cred că nici ei..." „E ade- 
at că nu e nici un secret ?!" — în- 
j, surprins. Bărbatul rupe un colț 
tr-o pîine uriașă, mare cit o căl- 
e, și mă îndeamnă să mănînc, ce- 
iu-mi : „Ce gust are ?“ Strivesc 
ja, mă inundă o căldură, apoi, glu- 
id sau nu, răspund : „Are gust de 
ie !“ Da, așa este, plinea are gust de 
ie. Ieșim în ușa brutăriei, rugind 
dele să rămînă martori ai trecerii 
le și cu aparatul de fotografiat peste 
purile lor albite de făina măruntă și 
seninătatea firii.

ÎORUL“
. OGOARELE DE PORUMB 

evin la Pecica într-un februarie în- 
ut sub norii grei aducători de nea. 
ge lin, peste sat și cîmpie, peste 
reș și pădure. Bucuros e griul, ador- 
sub stratul pufos al zăpezii. «Era 

pul să vină și neaua — socotește 
istantin Damian, secretarul organi- 
ei de partid de la C.A.P. „Ogorul * ; 
ma putem fi siguri că vom scoate 
>0 kg la grîu de pe cele 500 de hec- 
î. Cu porumbul, cu porumbul nu 
a ne putem lăuda... Anul trecut a 
t tare păcătos... Seceta a ars plante-

Ce să mai zic de încetineala cu 
e a încolțit... Oamenii au fost nemul- 
liți și de organizarea muncii, de ca- 
tea lucrărilor mecanizatorilor, de 
rsul campaniilor. Adunarea generală 
l.A.P.-ului nostru a ținut pînă noap- 

tîrziu. Să fi auzit dumneavoastră 
:ica în acțiune, fără mănuși. Nu, nu 
ieți numele, că astea-s treburile 
istre, numai să notați zisele unui bă- 
i : „Păi cum, tovarăși, pămîntul nos- 
-i de 15 măji la hectar ? ! Ăsta-i 
noziom, pămînt gras, clisă... îi cam 
inos, zău așa, mai ales că cei de la 

„Avîntul“ nu s-au plîns de secetă... Și 
au scos peste 7000 de kile de cucuruz"...» 
„Planul de măsuri pe care l-am stabilit 
— completează președintele C.A.P. 
„Ogorul", inginer Iosif Bal — pornește 
de la direcțiile de muncă atît de clare 
și precise stabilite de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu la recenta Consfătuire de 
lucru consacrată problemelor agricul
turii. în primul rînd, sîntem convinși 
— așa cum sublinia secretarul general 
al partidului nostru — că de produc
țiile noastre vegetale și animale de aci. 
noi, pecicanii de la „Ogorul", răspun
dem, de noi depind". Și — ne-au mai 
spus cei doi pecicani — să veniți la noi 
și la vară și la toamnă, ca să vedeți 
roadele ogoarelor noastre ; să vedeți 
spicul greu de boabe' și cucuruzul 
cît cotul, să vedeți că ne-am ținut de 
cuvînt.

ORAȘUL DE MÎINE

Pentru a străbate Pecica șl cei 80 de 
kilometri de străzi din forma sa triun
ghiulară e nevoie, sigur, de trudă și de 
multe zile. Deși am mai fost aici de 
cîteva ori, n-am apucat să-i cunosc 
toate ulițele, știutele sale uliți largi, 
cînd drepte, cînd nu, cu case specifice 
așezărilor de cîmpie, case arătoase, țu
guiate, tencuite sau văruite în alb, cu 
curți mari, din care, peste garduri, se 
ridică cumpenele fîntînilor și ramurile 
unui nuc sau ale unui dud bătrîn, um
brar orătăniilor în anotimpuri cu soare 
arzător; din hornuri, în iarnă, ies dîre 
groase de fum mirosind a vatră sau a 
pîine ; plictisiți, bătrînii s-au retras la 
ferestre, numărînd în gînd zilele urîte 
de dorul laviței aducătoare de vești, iar 
cei în puterea vîrstei se află la muncă, 
în comună sau la Arad, 3 000 fiind 
navetiști, la Strungul, la Vagoane, la 
UTA și oriunde altundeva. Cîndva din 
văiuguri, cu pleavă, sau din pămînt 
bătut cu maiul și acoperite cu trestie 
sau ciripuri mărunte, casele din Pecica 
de astăzi se înșiruie cu totul altfel pe 
cele patru străzi principale și multe 
altele laterale — adevărat labirint la 
prima vedere, în care, totuși, nimeni nu 
se pierde, mai ales că de la gară la orice 
tren așteaptă autobuze, ca la oraș. Ră
tăcesc, oarecum, pe centru, căutînd, 
simbolic, urmele răsculațllor de la 1635, 
ecourile corului vocal al plugarilor, în 
1980 — centenar, scena artiștilor ama
tori care, tot în veacul trecut, jucau, 
„la zi", piese de Alecsandri sau de fon
datorul „Familiei" citite și la Pecica — 

Iosif Vulcan, mă întreb unde or fi dis
părut cărțile din biblioteca Astrei,. care 
a deținut, la raftul de onoare, opera de 
căpătîi a Bălcescului, Românii supt Mi
hai Voievod Viteazul, în ediția Odo- 
bescu, unde s-o fi pierdut pelicula pen
tru care, la 1915, țăranul Dimitrie Ce- * 
nădean și-a vîndut pămîntul ca să 
poată deschide, aici, întîiul cinemato
graf, la care se minunau plugarii și 
plugărițele ; caut casa lui Ștefan Pe- 
trișor, care, la 1 Decembrie 1918, înălța, 
la Alba-Iulia, tricolorul cu votul peci- 
canilor pentru Unire ; aflu cu bucurie 
că acest Ștefan Petrișor era atunci so
cialist, iar la 1921 avea să devină pri
mul comunist din această localitate ; 
pot să meditez și la rodnicia muncii 
culturale a societății Virtutea literară, 
la rosturile societății sportive Virtutea, 
ca să constat că aici, la Pecica, Festiva
lul național „Cîntarea României" sau 
marea competiție „Daciada" — cum 
îmi argumentează Augustin Pop, secre
tar adjunct cu probleme de propa
gandă — se bucură de cea mai trainică 
tradiție și de frumoase împliniri.

„Mă frămîntă încă povestea cu pîinea 
și țuica" — insistă primarul Constantin 
Pană, întîmpinîndu-mă în centru, acolo 
unde se întretaie toate drumurile im
portante și cam toate unitățile econo
mice și instituțiile Pecicăi. în primărie 
— fost sediu al plasei și al raionului — 
e frig, semn că rămînerile acolo sînt 
doar incidentale, iar „terenul" activiș
tilor este altul — viața — și nu biroul, 
întreb de ce Pecicăi i se alătura, 
cîndva, și Rovine. „Am aflat și eu 
destul de tîrziu ; erau două localități 
distincte, numite, una, Pecica, alta, 
Rovine. Ele s-au apropiat atît de mult, 
încît linia marcatoare trecea nu pe o 
uliță ci prin case, prin grădini. Da, sa
tele s-au unit, iar Pecica a învins, fiind 
primul cuvînt din sintagmă". A învins 
o singură așezare, astăzi cu patru mii 
de numere, cu patru mii de case. 
Ca să se descurce, poștașii au im
pus o despărțire convențională, Pe
cica I și Pecica II, fiindcă, zic ei, nu e 
ușor să cari în tolbă atîtea ziare și 
scrisori. Speră poștașii, ca și ceilalți lo
cuitori, că în curînd străzile vor căpăta 
nume proprii, iar Pecica va fi marcată 
pe hartă ca un oraș agroindustrial. De 
ce și industrial ?! — ne putem întreba 
în această cetate a cerealelor și a cres
cătorilor de vite. Argumentele nu lip
sesc : o fabrică de nutrețuri combinate, 
o secție de semiindustrializare a legu
melor, la S.M.A. : un centru județean

PARTIDUL

Vine din istorie
Fără unelte săpam din noi și ne uscam 
de-atîta arșiță prin gînd de noi 
cor de umbre prin groapa comună 
lunecam

cu istoria de mină — 
noi eram noi și nu știam, 

înspre cer, mai adine coborînd, 
cu moartea-n rucsac

i și rînduiala-n cătușe, 
: ne lega mai cu noi istoria la ușe 

și inima era ciocan 
și ochiul ferestrău pe subt pămînturi — 
noi eram noi și-atunci știam.

Coborînd pe traversele lumii 
doar noi căzuții luminam, 
mîini lunare peste groapa comună 
din noi înspre noi dezlegau o fîntînă 
și razele plecau din noi 
și intram cu istoria de mînă — 

noi eram noi și-atunci știam.

Vine din deal de gînd

I
Pe-un deal de gînd, deal de durere 
muncesc părinții, nu-și pun întrebări 
cînd soarele răsare, cînd apune, 
de ce în vale noaptea-i mai aproape 
și orbul de ce-i orb și iar de ce — 
întorc obrazul lutului de vată 
și-și amintesc războaie și de-o fată - 
ei văd din ele răsărind avere ; 
le seamănă pămîntul și îi cere.
Din deal de gînd, deal de durere, 

a coboară părinții, nu pun întrebări ; 
ferestrele ce se deschid pe cale 
sunt lacrimile neamului de munte, 
coboară-adesea inimi jumătate 
din dealul soră spre celălalt deal, 

frate, 
și cîte alte neamuri îngropate — 
cînd soarele răsare, cînd apune, 
prin noi din noi pîn'la sfîrșit de lume.

Vine din fiecare
Dimineața mă întîlnesc cu Partidul 
grăbiți spre adevărul zilei de lucru, 
și el e ca noi și miner și poet, 
ochii noștri se-aprind de albastru-n 

binețe.I
I Dimineața mă întîlnesc cu Partidul - 

după-o noapte de muncă și gînd, 
vorba lui aspră, vorba lui blinda

I vorba mea aspră, vorba mea blîndă ; 
el îmi cere glas flăcării-n ispravă,

I eu citesc în palma zilei de lumină.

Dimineața mă întîlnesc cu Partidul
I îmi întinde din neliniște o mînă 
| omul cu-aceeași întrebare — 
I și eu sunt Partidul, îi spun, și-mi pare 
I inima mi-e mărturie plină...

ION IUGA ■

de reparare a combinelor C-12, saiva
nele cu comandă automată la I.A.Ș., 
tot aici ferma zootehnică etalon, secția 
de mobilă a C.P.L. Arad, marcă ajunsă 
în apartamentele multor țări ale lumii, 
secția de împletituri din nuiele de 
Ghedeș, cu clienți în cinci țări euro
pene, un sector de exploatare al între
prinderii forestiere Arad, o secție de 
confecționat lăzi, un abator de păsări, 
care, pînă în 1980, va fi extins printr-o 
investiție colosală, de 62 milioane lei, 
urmînd să producă o mie de tone de 
carne și ficat de rață și gîscă, palmi
pede, cum le zice, științific, inginerul 
Gheorghe Moholea, șeful acestei uni
tăți ; în plus : prestările de servicii 
către populație, cele 65 de unități ale 
cooperației de consum, plus policlinica, 
dispensare, școli, grădinițe.

Salutînd adesea trecătorii, primarul 
— un om înțelept, ambițios, care a 
adus aci stilul de muncă al tinereții și 
al exigenței — a socotit apoi că mi-a 
vorbit destul, urmînd ca faptele să-i 
concretizeze gîndurile de-acum. într-un 
colț de uliță, l-am rugat să rămînă o 
clipă în cadrul unei fotografii. A refu
zat categoric : „Doar cînd Pecica va 
deveni oraș mă voi poza pe centru.. "

TEODOR BULZA g 
Fotografiile autorului
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a ISTORIA NOASTRĂ, VIAȚA NOASTRĂ

LA 100 DE ANI DE LA BĂTĂLIA VIDMJLUI

Proiect de statuie „Independența" ce 
se va ridica la Calafat, locul de unde 
artileria română a tras primele salve 
asupra cetății Vidinului încă la 26 apri- 
lie/8 mai 1877. Sculptură de Pavel 
Bucur

Feciorelnicele ziduri...
_O relicvă deosebită a muzeului mi

litar național: bucată masivă de lemn 
dur, cu încrustări metalice, dintr-o 
poartă de cetate, a Vidinului. Impre
siona, m-a impresionat, încă de prin 
1947—1948, cînd am văzut-o pentru 
prima dată, și pentru că, în virtutea 
unor benefice trăsături ale trecutului 
militar românesc, patrimoniul măr
turiilor materiale ale confruntări
lor armate avute de autohtonii plaiu
rilor carpato-danubiene nu prea cu
prinde obiecte, trofee din afara spa
țiului național propriu. Și imediat 
gîndul te duce la reperele istorice în
sușite din școala primară : Smîrdan și 
Vidin ; fond aperceptiv vizual : ta
bloul lui Grigorescu. In treacăt fie 
spus, am mai arătat-o, ca logică for
mula nu e prea corectă, căci Smîrdan 
nu este altceva decît o parte, un frag
ment al largii înfruntări din zona Vi
dinului, așa cum Grivița fusese parte 
din bătălia Plevnei.

Istoricii, memorialiștii au remarcat 
că soarta armelor a făcut ca efortul 
militar al României să se termine aco
lo unde începuse — de la Vidin se a- 
bătuseră asupra teritoriului român 
unele din primele atacuri de foc de
clanșate contra noastră de otomani și 
tot asupra cetății de vizavi de Calafat 
se efectuaseră în aprilie 1877 tragerile 
de artilerie ce au marcat intrarea efec
tivă în campanie a armatei române.

început și sfîrșit de război pe ace
leași locuri, dar pentru noi asta n-a 
însemnat nicicum batere pe loc. în a 
doua parte a lui noiembrie 1877, cînd 
a demarat în fapt bătălia Vidinului, 
forțele noastre armate aveau în urmă 
acoperirea strategică a Dunării, o ma
re parte a bătăliei de Ia Plevna, Ra
hova.

îmbogățit cu experiența Plevnei, co
mandamentul român a decis să nu a- 
salteze precipitat importanta cetate a 
Vidinului, evitîndu-se pierderi necon
forme cu doctrina noastră militară, ci 
inițial să o împresoare. încercuirea a 
fost realizată pînă în ianuarie , 1878 
(după ambele stiluri). Spre deosebire 
de Plevna, Vidinul era o fortăreață 
permanentă în toată regula, cu ziduri 
compacte și „stratificate". Dar, ca și la 
Plevna, la depărtare de 4—5 kilometri, 
salba de sate din jur fusese amenajată 
de otomani ca poziții înaintate : Tatar- 
gik, Rupcea, Rainovcea, Inova, Smîrdan. 
La 12/24 ianuarie atac concomitent pe 
tot arcul de încercuire, pentru elimina
rea acestor avanposturi fortificate ale 
cetății de pe Dunăre. Cea mai susținută 
înfruntare, la Smîrdan. Lupte în loca
litate. Ceață și viforniță de iarnă care 
complică străduințele, suferințele și 
sacrificiile atacatorilor — infanteriști 
de linie, dorobanți, călărași (de ce oa
re, pentru pitoresc, publiciștii reduc 
armata din 1877—1878 la dorobanți și 
roșiori, uitînd de „liniași" și călărași, 
de vînători, artileriști, geniști ?). Ro
mânii cuceresc redutele otomane. Suc

ces deplin românesc. Rămășițele bătute 
ale inamicului se retrag în Vidin. La 
distanțele de tragere de atunci artile
ria română, apropiată de orașul ina
mic, poate începe, cu 148 de guri de 
foc, o susținută — zile întregi — bom
bardare directă a fortărețe!. Căderea 
era o chestiune de zile. La 22 1/3 II 
domnitorul Carol I ordonă însă gru
pării ce asedia Vidinul — Corpul de 
Vest comandat de generalul N. Hara- 
lambie — să înceteze ostilitățile : înal
tul comandament rus, fără prezența a- 
liaților: români, sîrbi și muntenegreni, 
încheiase cu cel otoman armistițiul ge
neral. Comandantul suprem român, 
spre a nu se crea complicații supli
mentare, dădea totuși curs injoncțiunii 
de întrerupere a luptelor. La 12/24 II 
trupele române intrau în cetatea Vi
dinului, predată de garnizoana otoma
nă comandată de Mehmet Izzet pașa 
(general). Mai puțin pudic în materie 
de terminologie, ordinul de zi dat pe 
armată pentru marcarea terminării fa
vorabile a ultimei bătălii făcea un ra
cord istoric : „Vulturulu românescu, 
care și-a desfășuratu aripele la Grivi
ța, își odihnesce acum sboru pe fecio
relnicele ziduri ale Vidinului". Fecio
relnice ? Pentru că de la constitui
rea ca punct strategic otoman, patru 
secole cetatea nu fusese „luată", cu
cerită de vreun atacator adversar Por
ții.

Strategie românească — 

efort militar distinct

Asimilată în conștiința colectivă a 
națiunii ca una din mărturiile eloc
vente ale vitejiei, talentelor militare, 
abnegației în luptă a românilor, aso
ciată cu numele făptuitorilor ei de 
frunte— generali și colonei ca un Făl- 
coianu, Cerchez, G. Anghelescu, Cotruț, 
Leca ș.a. — al jertfiților întru patrie, 
înfruntarea din zona Vidinului este 
susceptibilă să pună în lumină, în plus, 
o paletă bogată de semnificații. încer- 
cînd a descifra măcar cîteva, un „flash
back" : Vidinul fusese întrevăzut ca 
zonă posibilă de operații încă de 
la începutul războiului independen
ței, în primăvara lui 1877. Chiar 
dorit. în ce sens ? Implicată într-un 
război multistatal, România, con
ducerea ei politică și militară, țintea 
să dea și pe planul purtării o- 
perațiilor expresie țelurilor proprii, ab
solut corecte și justificate, urmărite în 
acest conflict armat, să nu dea loc la 
confundarea lor, să materializeze și în 
domeniul militar personalitatea națio
nală proprie, independența deplină 
proaspăt afirmată. De aceea partea ro
mână a încercat în tratativele labori
oase cu partenerul mai mare — im
periul țarist —■ să își adjudece la sud 
de Dunăre o arie separată de operații, 
care și-ar fi avut ca punct de pornire, 
dacă nu și terminus, tocmai Vidinul. 
împrejurări cunoscute nu au permis 
imediat o soluționare în acest sens. 
Ieșind în afara teritoriului național, o 
parte importantă a armatei române a 
acționat într-un focar de bătălie — 
principal, desigur, în acel moment — 
combinat cu forțe rusești. Cînd Plevna 
era pe sfîrșite, și mai ales după aceea, 
cînd grosul armatelor ruse treceau 
Balcanii și irumpeau la sud de ei spre 
Constantinopol, conducerea statală și 
militară românească a obținut ca mă
car la sfîrșitul conflictului forțele ar
mate române să opereze distinct în- 
tr-o arie distinctă.

De aici însă, implicații nu mai puțin 
semnificative.

Anume, practic, armata română de
venea acum aripa dreaptă acoperitoare 
a ansamblului grupărilor ruse ce pă
trundeau înspre sud și sud-es^ spre 
Bosfor și Marmara. Căpătăm și prin 
aceasta o poziție militară de anver
gură, adică rol strategic.

Apoi noul focar de acțiune necesita 
o redistribuire geografică amplă a for
țelor armate române. Și ea s-a făcut 
în noiembrie și decembrie 1877. Au fost 
deplasate la date diferite, pe trasee 
uneori diferite, din direcții diferite, 
grupări de forțe, mergînd pînă la di
vizii întregi, și concentrate în ceea ce 
a devenit semicercul de asediere a Vi
dinului. Unele aduse de la Plevna, 
altele din teritoriul propriu, trecute 
peste Dunăre, adevărate acțiuni amfi- 
bii, cum am zice azi. Impactul noii o- 
perații române rezultă și dintr-o si
tuație socotită paradoxală de analiștii 
vremii (dacă războiul are paradoxuri) : 
cu forțele adverse pătrunse în zonele 
vitale ale imperiului, Poarta își men

ținea spre acest sfîrșit de - război doi 
„umeri" tari departe în. nord, pe'Du
năre, blocînd practic fluviul : între 
Rusciuk și aval de Silistra, la est, între 
Rahova și Vidin, la vest. în acest cadru 
forțele armate române au preluat dislo
carea umărului vestic, spulberarea gar
nizoanelor otomane ce se mai ațineau 
pe fluviu între Rahova și Vidin. Dar 
asta însemna o distanță de circa 100 
de kilometri. Pe parcursul marșurilor 
manevră implicate —■ înaintare în 
ofensivă i-am zice astăzi —■ românii au 
luat localități deținute anterior de diver
se garnizoane otomane diverse ca tărie. 
Cele mai notabile — Lom-Palanka și 
Arcer-Palanka. Pe alocuri s-au dat și 
lupte. Distanța, complexitatea manevre
lor confereau și ele dimensiuni strate
gice acestei faze a războiului României. 
S-au infirmat insinuările — interesate 
— că „tînăra" armată română (epitetul 
îl socot nejustificat) era capabilă doar 
de restrînse combinații tactice. Ba 
chiar și rînduirea celor trei mari u- 
nități care au asaltat orașul din teri
toriul otoman a vădit o elegantă miș
care și deplasare de forțe : întîi a so
sit la fața locului divizia 1 ; ea fusese 
alcătuită „din mers", mai ales la în
ceput din unități și subunități trecute 
peste Dunăre din România ; apoi a ve
nit de Ia Plevna divizia 4 — preluînd 
fațadă sudică a încercuirii Vidinului, 
ea a împins spre nord-vest divizia 1, 
angajată astfel pe porțiunea vestică a 
semicercului ; cînd a sosit, după un ocol 
independent de voința românilor, divi
zia 2, partea din ea care avea să acțio
neze spre Vidin „a sărit" peste celelalte 
două mari unități, asumîndu-și arcul 
nord-vestic al împresurării.

Dimensiunea danubiană a operației 
Vidin trebuie întregită prin precizarea 
că ea s-a dus „călare" pe fluviu, ele- 

"ment inedit ce contribuia Ja amploarea 
ei strategică : în România, în zona Ca
lafat, exista o divizie, prezentă la în
fruntare în special prin artileria ei (o- 
biectivi, analiștii istoriografiei români 
consideră că posibilitățile forțelor afla
te pe malul propriu al fluviului n-au 
fost suficient valorificate).

în sfîrșit, dacă, potrivit terminologi
ei militare, este corect ca operația să 
fie denumită a Vidinului, nu trebuie 
uitat că ea a mai cuprins concomitent 
înfruntarea de la Belogradcik, fortă
reață aflată la 45 de kilometri sud de 
Vidin. Avînd o poziție aproape inacce
sibilă — o confirmă și cei* care o văd 
azi — Belogradcikul a fost blocat de 
un grup mai restrîns de trupe române 
(o brigadă din divizia 2), a căror mi
siune era doar de a împiedica garni
zoana otomană de acolo să lovească 
din spate gruparea noastră asediatoa
re de la Vidin, sau, eventual, să sca
pe cu fuga. Simultaneitatea acțiunii la 
această distanță adăuga certe note 
strategice peisajului militar. Cetatea 
Belogradcik avea să fie evacuată și 
predată trupelor române a doua zi 
după Vidin, la 13/25 februarie 1878.

Interesantă și inedită a fost soluțio
narea conducerii acestei complexe ope
rații. Marele Cartier General român 
s-a divizat : domnitorul Carol, gene
ralul Cernat, ajutorul său Ia comanda 
supremă, și un număr restrîns de ofi
țeri s-au deplasat în țară, de unde au 
controlat și impulsionat desfășurările 
prin mijloacele vremii, îndeosebi tele

Intrarea trupelor române în Vidin (desen contemporan din colecția de stampe a 
Academiei Române)

graful ; la sud de Dunăre a rămas un 
fel de eșalon înaintat, al Marelui Car
tier General, majoritatea componenți- 
lor, în frunte cu colonelul Fălcoianu, 
șeful Marelui Stat Major, care a su
pervizat nemijlocit ofensiva Corpului 
de Vest.

Așadar, cu prilejul Vidinului românii 
s-au pus în situația de a face strategie, 
și au făcut-o temeinic. De ce e bine 
să o știm, să ne-o amintim ? Pentru că, 
în fond, a dispune integral de atribu
tele strategiei este o expresie, pe plan 
militar, a independenței și suveranității 
unei țări. Preocupare prezentă la noi 
înainte și după 1877—1878. Putem înțe
lege bine de ce șeful statului, coman
dantul suprem de azi, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, nu omite să precizeze di
mensiunile multiple ale independenței, 
atunci cînd arată că ea este „politică, 
economică, militară".

Cu fafa spre viitor

înfruntarea de la Vidin a mai cu
prins niște episoade care nu-și epuizau 
semnificația în sfera militară ; între a- 
cestea, unul semnificativ vizînd rela
țiile cu acei ce ne erau încă inamici : 
colonelul Fălcoianu pătrunde, ca parla
mentar, la comandantul superior oto
man al Vidinului, ca să-l decidă, pen
tru motive umanitare, să capituleze. în 
curte, ostașii români din garda însoți
toare au încins o horă cu cei otomani. 
Oare de ce ? Pentru că, în condițiile 
date, colectivitatea românească re
cursese nevoită la un război pe care 
nu-1 dorise — conducerea otomană de
crepită n-a înțeles sensul propunerilor 
românești de la sfîrșitul lui 1876 și în
ceputul lui 1877 ca Poarta să recu
noască integral independența Româ
niei, ceea ce ar fi schimbat toate da
tele desfășurărilor din Balcani. O 
spune, în termeni parcă moderni, un 
martor al războiului de acum un secol, 
T. Văcărescu, în remarcabila sa rela
tare din 1887 : „Dînsa (națiunea română 
— E. B.) a sciut a distinge, de la în
ceput, între poporul turcesc și guvernul 
său, atribuind numai acestui din urmă 
răspunderea purtărei sale nedrepte și 
nedibace. Către Turci, în genere, Ro
mânii nu mai nutreau acum uri neîm
păcate, dorințe însetate de resbunare, 
căci ei simțeau că conflictul de față 
între dînșii avea un caracter mai mult 
politic de cât național".

De aceea chiar în cursul bătăliei Vidi
nului, Kogălniceanu, pe diverse căi, 
face un demers la Poartă, pentru ca 
acolo să se recunoască spontan, măcar 
în ultimul moment, independența 
României, astfel îneît aceasta să nu 
pară impusă Constantinopolului și 
obținută de România doar prin vo
ința marilor puteri. Bărbatul politic 
român, intuind că rangul de mare pu
tere al foștilor suzerani mai era doar o 
ficțiune, propunea în fond o solidari
tate ca între popoare mici-mijlocii, su
puse la amenințări convergente, preco- 
nizînd „cea mai cordială înțelegere" și 
„între cele două state, printr-o fericită 
transformare, legături mult mai puter
nice decît cele din trecut".

Gîndirea statală românească vedea 
cu cincizeci de ani înainte...

EUGEN BANTEA ■
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DINTRE SUTE DE CATARGE a

Dialog
Așa cum cititorii și colaboratorii noștri au remarcat, în ultimele trei numere 

ale revistei, care au precedat și au urmat marii sărbători a împlinirii de către 
tovarășul Nicolae Ceaușescu a 60 de ani de viată și a peste 45 de ani de acti
vitate revoluționară, in paginile noastre au apărut numeroase omagii lirice da- 
dorate poeților care semnează curent la rubrica „Dintre sute de catarge". Ele 
reprezintă, evident, numai o seamă dintre cele mai frumoase versuri consacrate 
acestei sărbători. Redacția noastră tine să sublinieze încă o dată, in totalitatea 
ei, impresionanta manifestare a dragostei și recunoștinței fată de marele fiu și 
conducător al partidului și poporului nostru care și-a găsit expresia în aceste 
versuri sosite din toate coifurile patriei și semnate de reprezentanții celor mai di
verse categorii de oameni ai muncii, membri ai cercurilor și cenaclurilor lite
rare sau cetățeni care au luat pentru intiia oară condeiul în mină pentru a logodi 
în strofe sentimentele lor cele mai alese.

T. C.: Noua dumneavoastră tentati
vă de a asimila o formulă poetică atît 
de pretențioasă eșuează deocamda
tă, chiar dacă ne trimiteți „so
nete diferite atît ca formă cît și 
din punct de vedere al conținu
tului". Forma lor e atît de diferită mai 
ales pentru faptul că meșteșugul dv. 
e încă precar și ca atare inconsecven
țele în a păstra un tipar sau altul de 
sonet (ca ritm, rimă, măsură) sînt des
tul de frecvente. Cît privește conținu
tul — și tocmai aici mi se pare că gre
șiți, în principal, accepțiunea pe care 
i-o dați dv. acestei specii lirice fiind 
cel puțin nebuloasă — lucrurile se pre
zintă de data aceasta cu totul necon
cludent. în unicul sonet scris de Coș- 
buc — fapt surprinzător pentru un ma
estru atît de desăvîrșit al celor mai di
verse forme — cel de al doilea catren 
începe, în consens cu tonalitatea gene
rală prin două versuri pline de luare 
aminte : Deci vreau cu orice preț să 
fiu poet, 7 N-am fond precum vedeți și 
versuri slabe... Parcă, dacă ați recita 
sonetele trimise ați remarca înainte de 
toate tocmai acest cusur al lor, chiar 
dacă ici-colo poate fi detectată, cu 
mare bunăvoință, cîte o vibrație a unui 
gînd. Apoi, dacă tot considerați că poe
zia frebuie „atacată cu metodele știin
ței" permiteți-ne o mică analogie cu 
matematica. Veritabilul sonet, ca sub
stanță lirică, înainte de toate, e un fel 
de binom al lui Newton. Altfel, sone
tul e o formulă foarte facilă : dovada 
cea mai bună e că nu puțini sîntem cei 
care abuzăm de cele 14 stihuri fixe ale 
sale.

Ioan Gliga : într-adevăr, încercările 
dv. nu spun prea mult. Reveniți, cînd 
veți considera că spuneți ceva cît de cit 
personal, fie și puțin.

Copil : Textul de ,,Cîntec șoimăresc" 
nu e prea în ton cu intențiile dv. idea- 
tic-educative prin însuși titlul său, ca 
să nu mai cităm unele versuri cu totul 
nefericite ca metaforă.

Gh. M. Mihai : Mărturii versificate 
corect ale unor gînduri care ne animă 
pe fiecare. Nici o notă de originalitate, 
astfel încît nu aveți de ce regreta ezi
tarea de a nu vă fi manifestat public 
într-o vreme de care ne desparte un 
număr cam mare de ani, răstimp în 

care arta dv. poetică nu pare să fi 
făcut ceva progrese.

Anca lordăchescu : „Permisul de li
beră trecere" la care aspirați oricum 
nu vi-1 putem refuza, date fiind cîteva 
elanuri lirice din „înstrăinare" și „Scri
soare celui rătăcit" precum și unor 
gînduri mature formulate în scrisoarea 
de prezentare. Poate că o consonanță 
mai pregnantă între reflecțiile din scri
soare și temele abordate în versuri 
poate fi de bun augur pentru a trece la 
treapta a doua nu numai a liceului.

VI. CO.: Relevante îndeosebi prima 
și ultima parte ale schiței prin obser
vația psihologică pătrunzătoare, auten
ticitatea dialogului, ca și considerațiile 
formulate de personaj. Cele două părți 
intermediare par o legendă de prisos a 
fotografiei, cu toate că dv. în mod jus
tificat ați simțit nevoia unei argumen
tații a reacțiilor țăranului în fața celor 
două ipostaze fotografice. Legătura e 
insuficient de organică. Oricum, ceea 
ce aduce o notă personală în această 
scurtă proză, raportînd-o cu precădere 
la literatura muntenească pe teme ță
rănești, sînt tocmai acele părți remar
cate de noi. Spre edificare, poate ne 
trimiteți și alte proze inclusiv aceasta 
revăzută (dacă sînteți de acord cu su
gestia noastră), asupra cărora am in
tenționa să solicităm și opinia unui 
confrate prozator de meserie, cum am 
mai făcut-o și în alte cazuri cînd scrie
rile în proză primite ni s-au părut pro
mițătoare. Cît privește „ascunderea" 
dv. undeva la țară, se pare că nu e 
decît un mod de a vă descoperi ca li
terat.

Ovidiu Măgură : Mai reușită „Cre
dință statornicită pe ape", cu toate că 
și aici se face simțit insuficientul tra
valiu artistic, scrisul neîngrijit pe care 
spuneți că vi-1 impută unele redacții 
(prin scris noi înțelegem expresia nu 
grafia, „limba ce se îndoaie după gînd", 
cum se spune în popor). O cenzurare 
mai severă, un discernămînt sporit în 
limpezirea ideii poetice, în „rotunjirea" 
ei sînt în mod imperios necesare. Alt
fel, poezia, cîtă se întrevede, se găsește 
într-o stare destul de informă. Fie și o 
„flotație" pentru alegerea minereului 
prețios și îmbogățirea lui ar fi de re
comandat pînă cînd veți reuși să dați 
„șarjele de metal" sută-n sută.

CORNELIU BABA : Tudor Arghezi 
(desen)

Daniela Chiran : Universul în care 
aflați răspuns la întrebarea adresată 
semenilor din jur e deștul de vetust din 
punct de vedere poetic. Reveniți cu 
scrieri mai adecvate vîrstei și trăirilor 
dumneavoastră.

Ion Petre Neaga : Sînteți pe un drum 
ascendent, fără ca distanța parcursă să 
permită o nouă evaluare, să fie o e- 
tapă.

Prof. Gruia Novac : Din păcate me
sajului dumneavoastră i-a venit cam 
tîrziu rîndul la lectură astfel că minu
nata dumneavoastră inițiativă de a face 
o incursiune cu muncitorii-elevi în spa
țiul spiritual cel mai distins al Capita
lei n-am putut-o consemna la timpul 
cuvenit, fapt pe care-1 regretăm din 
toată inima. Scrisoarea dumneavoastră 
a avut însă darul să ne atragă atenția 
asupra unui domeniu al învățămîntu- 
lui nostru prea puțin abordat în coloa
nele presei. Vom fi bucuroși ca un re
dactor al nostru să vă întîlnească așa
dar chiar acasă la dumneavoastră, în- 
tr-un viitor nu prea îndepă’rtat. Feli
citări pentru ideea de a organiza ase
menea excursii memorabile și mult 
succes dumneavoastră, celorlalți colegi 
de catedră și elevilor în nobilele stră
danii’pe care le depuneți.

A. Valeriu : Avem pretenții mai mari 
față de dumneavoastră. Nimic nou față 
de ultima apariție. Cît privește manu
scrisul pe care doriți să nu-1 mai luăm 
în discuție, nu putem decît să dăm curs 
voinței dumneavoastră.

I.I.P.: Chestiunile strict sentimentale 
nu fac obiectul dialogului nostru. Așa 
că e de prisos să dăm erate.» erotice.

C. Dominic : Notații lipsite de vlagă, 
livrești, suferind de ceea ce odată 
G. Călinescu numea „avitaminoză".

Știen Wexler: Caricatura ca și ca
trenele ne măgulesc, mai ales prin u- 
morul lor.

Cătălin Rădulescu: Deși, poate și 
datorită temei, parcă se fac auzite u

nele rezonanțe din poezia rusească a 
iernii, Pușkin mai ales, pastelul are 
deopotrivă culoare și muzicalitate, stro
fa ultimă distingîndu-se cu precădere. 
Nu fiți zgîrcit și mai trlmiteți-ne.

Todor Gheorghe : Singură „Uneori, 
timpul" se detașează de locurile comu
ne.

Ioan Elena : încercări neconcludente, 
oscilînd între o povestioară sfătoasă și 
șablonardă și o confesiune de un pate
tism siropos.

Dan Teodorescu : Versurile rămîn 
niște compuneri cuminți, fără vibrație 
și culoare. Poate încercați să ne scrieți 
ceva despre tovarășii dumneavoastră 
de muncă, despre preocupările la ordi
nea zilei. E vorba, desigur, de un re
portaj sau de niște portrete.

Ion Burnar : Ceea ce vă împiedică să 
progresați mai rapid este încă discer- 
nămîntul artistic prea . puțin cultivat, 
incapacitatea de a evita dacă nu tot
deauna ideea poetică devenită loc co
mun („Scrisoare istoriei", „Hronic") în 
orice caz versul plat urmînd unuia va
loros. Poate de aceea ne-am și oprit 
numai la poezia „Peisaj", aceasta pă- 
rîndu-ni-se mai puțin în suferință.

MAI TRIMITEȚI : George Vaiman, 
Slatina ; Diana Olah, Brașov ; Nelu 
Aragon, Slatina ; Agop Edmond, Bra
șov ; Elena Florian, Maramureș ; Subă- 
șeanu Dan Nicolae, Piatra Neamț ; Ma
rius Joldoș, Cluj-Napoca ; Daniela 
Zamfirescu, București ; Tudor Voinea, 
Tg. Jiu.

DEOCAMDATĂ, NU : E. Sibiceantl, 
Buzău ; Ion Hârbu, Constanța ; Ovidiu 
Tomulețiu, Sibiu ; Gal Ion, București ; 
Dan Priscornic, Iași ; Antoneta Mindru- 
țolu, Craiova ; A.G.F.N. Bulgăraș, Bucu
rești ; T. P. Eleneanu, Bacău ; Leonid 
Ovidiu Bălășoiu, Craiova ; Dan Robes- 
cu, Drobeta-Turnu Severin ; Doru 
Georgevici, Reșița ; Nițu Mioara, Turnu 
Măgurele ; Nelu Ivanov, Sibiu ; E. Co- 
șuleanu. București ; Gina Popescu, Su
ceava ; Gh. Aranghelovici, Băilești.

NICULAE STOIAN ■

Peisaj
S-aprinde Maramureșul ca iasca 
Și scapără cuvintele-n amnare 
Se încîrligă zilele în bărbi 
Cum literele vechi pe calendare. 
Trec carele cu gînduri încărcate 
Pilde pe osii morile înșiră, 
încep grăunțele povestea vorbii 
Sub rîșnițele unse cu lumiră. 
Și arde Maramureșul în munți 
Rășina lui se-mprăștie pe drumuri 
S-aude liniștea cum fulgeră în coase 
Și cerul doarme dus prin țintirimuri. 
Cum rîu-n cțnepă ascuns 
Urcă satul pe fuse de memorie 
Și merele, clopote de aur 
Bat clipa lor aleasă de istorie.

ION BURNARM

„Luna cărții Ia sate" 

pe un itinerar ilfovean
Cea de a VIII-a ediție a lunii cărții la sate s-a 

deschis în pragul lui februarie, în cadrul etapei de 
masă a celei de a 2-a ediții a Festivalului național 
„Cîntarea României", sub semnul omagierii împli
nirii a 2050 de ani de la formarea primului stat dac 
centralizat și independent, al sărbătoririi a 130 de 
ani de la revoluția burghezo-democratică de la 1848 
și a 60 de ani de la încheierea procesului de forma
re a statului național unitar.

Expoziții de carte inspirată din trecutul de luptă 
al poporului nostru și din realitățile României con
temporane, spectacole literar-muzicale, recitaluri 
de poezie au marcat la aceeași dată evenimentul.

Dintre numeroasele itinerare ale manifestărilor 
programate în această perioadă, la propunerea acti
viștilor culturali din județul Ilfov, am făcut cîteva 
popasuri la Curcani, Spanțov, Chiselet, Mănăstirea.

Duminică, 29 ianuarie, dimineața, în fața a nu
meroși locuitori ai comunei Curcani, adunați la 
școală, a avut loc lansarea volumului „Epopeea in
dependenței României" de Gh. Stoean și Ion Gh. 
Pană. Spectacolul literar-muzical „Urmași ai bravi
lor eroi", susținut de formațiile participante la 
Festivalul național „Cîntarea României", ne-a con
vins că la Curcani se desfășoară o activitate cultu
rală intensă. Biblioteca din comună numără vreo 
6 300 de volume iar profesoara de biologie, Dincă 
Ștefania, bibliotecară abia de 4 luni, a reglementat 
programul bibliotecii, s-a zbătut pentru noutăți edi
toriale. Cooperatorii Gh. lancu și Cristea Stancu, 
obișnuiții casei, citesc cărți dedicate Independenței, 
legendele lui Bolintineanu îl atrag și acum pe mun
citorul Chiran Apetrei. Curcanii au fost vizitați de 
două ori pînă acum de istoricul și literatul Dumitru 
Almaș, brigăzile științifice județene stîrnesc un real 
interes. La biblioteca școlii, inimoasa profesoară 
Gabriela Voicu, „stăpînă" a 5 800 de volume, iniția
toare a numeroase expoziții tematice, urmărind co
memorările și evenimentele de seamă pe plan na
țional, conduce și cercul literar al școlii. Firește că 
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printre cititorii pasionați se numără tinerii membri 
ai cenaclului, Florian Stănilă, CornelPreda, Aure
lia Vlad. în vacanță vin și elevii de liceu — peste 
60 — „doar le-am fost profesoară !“ spune Gabriela 
Voicu. „Avem totuși a ne plînge. La bibliotecă ni se 
repartizează cărți asupra cărora nu sîntem consul
tați. Vin multe cărți care nu se vînd în librării, în
cărcăm inventarul degeaba. La bibliotecă avem un 
singur exemplar Sadoveanu. Și doar îl studiază ele
vii la clasă! „Vlaicu Vodă" l-am cumpărat singură".

Comuna Spanțov, unde acționează o formație artis
tică de dansuri (16 perechi) care a ajuns pînă la 
faza republicană în ediția I a Cîntării României, 
o bună formație de teatru, un taraf bărbătesc și 
grupul vocal de fete, are o bibliotecă de 11 340 vo
lume. E drept că aici nu au fost scriitori, dar biblio
tecara Frusina Ipingea (educatoare) organizează 
seri de poezie și seri de basm, cercuri de citit, re
cenzări de cărți, discuții pe marginea unor scrieri 
cu caracter politic, cu o mai mare periodicitate iar
na. Un program de asemenea acțiuni era definitivat 
la ora raidului nostru pentru toată luna februarie. 
Privim biblioteca -ris corpuri, zeci de rafturi, 
mese pentru cititori. Discut cu secretarul adjunct cu 
problemele de propagandă al comitetului comunal 
de partid, Constantin Cichanovski. Viața comunei 
este viața sa. Este mulțumit că oamenii știu ce-i 
munca, știu ce-i cartea. Mariana Ruse, economistă 
la C.A.P., Constantin Șerban sau Aurel Toderaș. 
cooperatori, au fișele pline cu titluri de cărți. Facem 
cu toții o vizită artistului popular Chimon Mailad. 
„Care este ultima carte pe care ați citit-o ?“ «Ultima 
carte ? Poate ultimele. Mi-a plăcut mult „Scrinul 
negru" — e o viață întreagă acolo — apoi „Enigma 
Otiliei" și „Moromeții". „Delirul" lui Marin Preda 
am vrut s-o citesc, dar era împrumutată. Să știți 
că l-am cunoscut personal pe Sadoveanu (mi-a vi
zitat casa), iar Cella și Henrietta Delavrancea au 
fost pe aici de multe ori. Istoricul Constantin C. 
Giurescu mi-a scris în această odaie un autograf 
lung pe cartea sa „Amintiri “. Oamenii, la sat, sînt 
aplecați asupra istoriei. Citesc. O trăiesc".

în comuna Chiselet, bibliotecara Dumitra Marinca 
se îngrijește de cărți și de oameni de vreo 17 ani. 
Numai la centru, Ia cămin, sînt 9 000 de volume iar 
la școala nr. 1 peste 2 000. La sfîrșitul anului trecut 

am înregistrat 745 de cititori. Descoperim o bună 
inițiativă — existența unui punct în care se împart 
cărți la locul de muncă al mecanizatorilor. Deși în 
vîrstă, cooperatorul M. Gh. Nicolae este un pasionat 
cititor de literatură politică. în cadrul învățămîntu- 
lui de partid, întrebările sale cer răspunsuri bine 
pregătite. îndrăgostiți de carte sînt mulți din Chise
let — Dumitra Vlășceanu, Florea Neagu, maistrul 
Marin Raiu care sprijină acțiunea cu cartea la 
S.M.A., mecanicul Tudor M. Tudor. Dar nici la bi
blioteca din Chiselet nu se găsește Sadoveanu. Și 
oamenii cer. Planul de muncă al bibliotecii este 
grăitor pentru activitatea serioasă ce se depune aici.

Comuna Mănăstirea, satul lui Sahia, cum îl știm 
noi, ne oferă revelația unei biblioteci model. Privim 
standurile cu ultimele noutăți editoriale — cărți din 
Editura politică, Univers, Eminescu. Albatros. 11 
găsim aici și pe Sadoveanu. Bibliotecara Maria Du- 
mitriu, învățătoare, stăpînește biblioteca precum 
claviatura unei orgi. Numărul cititorilor permanent! 
pe 1977 : 1 216. „Anul trecut ne-am bucurat de pre
zența unor scriitori precum George Macovescu, Eu
gen' Jebeleanu, Gheorghe Tomozei, Ion Socol care 
au lăsat celor prezenți Ia manifestarea găzduită de 
căminul cultural amintiri de neuitat. Anul acesta 
am debutat cu numeroase acțiuni —- „Schiță biogra
fică —- Nicolae Ceaușescu", „24 ianuarie în litera
tură", recitalul de versuri „Laudă patriei". Tot în 
cadrul bibliotecii, profesoara de limba română Elena 
Negoiță conduce cenaclul literar „Al. Sahia". 
Avem aici un vopsitor de Ia I.A.S., Mihai Cenușă. 
Este un renumit cititor de beletristică. Și-a format 
cultura ca autodidact, prin studiu, ca și meseria". 
Sînt semne ale interesului crescînd pe care îl mani
festă oamenii satelor noastre pentru cultură, sem
nele unei perpetue înnoiri în planul conștiinței omu
lui nou, dornic șă citească nu numai cărți ci 
să ridice și probleme cărților viitoare. In sala că
minului cultural a început spectacolul. Sus, în bi
bliotecă, lumină mare, lume multă. Ne întoarcem 
și străbatem satele peste care s-a lăsat întunericul, 
sate în care oamenii pe care i-am cunoscut citesc 
din cartea timpului lor.

C. ADOLF ■
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Muntele
Cezanne sîngerează în singurătate șt totuși nimic din 

acest singe nu se prelinge în culorile sale. Marea la Es
taque e limpede . fără nici o umbră, și iată că acest so
litar sfișiat de contradicții, stînd de obicei departe de 
zgomotele Parisului și, uneori, gata să-și piardă curajul și 
încrederea în el, reușește să pară cel mai echilibrat din
tre pictori. El pictează muntele Sainte-Victoire cu senti
mentul că înalță catedrale. Și nimic din tristețea sau din 
îndoielile constructorului nu răzbate în opera sa. Edificiul 
se înalță sever și calm. Cezanne (știm asta) se îndo
iește uneori de arta lui, dar niciodată în public, niciodată 
atunci cînd se află cu penelul în mînă. Suferă, dar nicio
dată atunci cînd amestecă pe paletă culorile. Acolo, în 
fața șevaletului este numai Cezanne constructorul. Ce
zanne echilibratul. Cezanne orgoliosul, care în sin
gurătatea din Aix așează culorile pe pînză ca 
un zidar cărămizile și ridică nu pentru Dumne
zeu catedrale ci pentru idealurile artei sale. Ce
zanne care e obsedat de muntele Sainte-Victoire și-l pic
tează mereu ; fie în planuri apropiate, fie în fundaiuri ; 
cînd arid, cînd îmblînzit de vegetație, cînd posomorit, cînd 
însorit... și de fiecare dată conul stîncos, profilat pe cerul 
sudului, triumfă asupra dilemelor și a clipei... Poate, 
fără să mărturisească asta, Cezanne și-a ridicat, pictînd 
muntele Sainte-Victoire, propria sa piramidă... Cum să nu 
mă tulbure lecția acestui artist ? Cum să nu văd în arta 
lui o victorie nu numai a talentului său ci, poate, în primul 
rînd a orgoliului său ? Vreau să spun a credinței sale. Și 
cum să nu văd în obsesia muntelui Sainte-Victoire, 
lancea Atenei ridicată in aer ? Oare nu asta înseamnă 
înțelepciune ? Să căutăm în smgurătate numai tăria de a 
o contesta sau într-o îndoială numai puterea de a iubi. 
Să găsim într-un deșert îndemnul de c ridica piramide. 
Și să descoperim în orgoliu o hotărîre. N-am ce face 
cu surisul lui Erasm, care se ferește prudent și de ame
nințări și de adevăr. In schimb, înțeleptul Cezanne, atît de 
frămîntat în singurătatea sa și atît de convins în pictura 
sa, ne reamintește că arta adevărată n-a renunțat nicio
dată să fie judecată după încrederea, nu după îndoielile 
ei ; și că dacă pe ocmeni nu-i caracterizează totdeauna 
ceea ce găsesc, ii caracterizează totdeauna ceea ce 
caută.

Aici unde mă așteptam cel mai puțin sâ-l întîinesc pe 
Don Quijote in ceea ce are sublim acest încăpățînat, 
iatâ-i fantoma dînd tîrcoale unui munte care seamănă 
sau chiar este o piramidă prin semnificație. Și din nou 
aud ironiile celor care preferă iluziei blazarea. Și din nou 
simt nevoia să spun că există iluzii care nu s-au opus ni
ciodată certitudinilor și adevărului, ci numai scepticismu
lui și morțiî. Să-mi imcginez o lume în care toate iluziile 
au fost abolite prin dispreț ?... Don Quijote vede brusc 
normal. Pe obrazul său se întipărește mai înțîi uimirea. 
Cum a putut să creadă că banala moară de vînt din fața 
sa este un uriaș cu care trebuia să se lupte ? Se jenează 
să se întoarcă spre Sancho Panza, de teamă să nu vadă 
in ochii scutierului său lucind ironia. Cum a putut să se 
avînte de atîteo ori într-o luptă ridicolă, în care nu avea 
de învins decît fantome și de cucerit decît batjocura ce
lorlalți ? Și ce sînt aceste arme stupide pe care le ține în 
mîini ? Și ce este acest cal demn de milă pe care a încă
lecat ? Strivit de rușine, Don Quijote se pregătește să co
boare... Apoi ? Ce va face apoi ? Se va despărți, firește, 
de Sancho Panza, acest scutier caraghios și fidei și va în- 
cerca să uite totul... (Coborînd însă în praful drumului. 
Don Quijote zărește în apropiere un cimitir. Mai există 
deci o cavalcadă care nu va fi niciodată fără sens, în 
ciuda faptului că a fost totdeauna înfrintă. Se va avînta 
asupra morții s-o răpună. Și iată că Don Quijote crede 
din nou în sine. Mîngîie capul Rosinantei șf se pregătește 
să încalece iarăși, în vreme ce Sancho Panza răsuflă ușu
rat)... Sau să-l oprim pe Gcuguin din călătoria sa spre 
Tahiti. Să-l întoarcem din drum și să scoatem din muzee 
toate pînzele pictate de el la tropice. Cu ce vom umple 
aceste goluri ? Să-i zmulgem lui Proust tocul cu care scrie 
„In căutarea timpului pierdut", să dărimăm edificiul imens 
al amintirii construit de el din parfumul unei flori. Să-i 
obligăm să uite. Să dărîmăm piramidele și să lăsăm de
șertul singur. Dacă va fi nevoie, s-o ucidem și pe Fata 
Morgana. Să-l scoatem pe Marc Aureliu din cortul unde 
noaptea își notează reflecțiile și să-l trimitem printre cei
lalți împărați romani. Să-I împiedicăm pe Van Gogh să 
mai creadă că după moarte va ajunge într-o stea și să 
mai picteze chiparoși cu o stea în vîrf. Să-l oprim pe So 
crate în clipa cînd vrea să soarbă otrava pentru a-i șopti 
să nu-șî facă nici o iluzie în legătură cu nemurirea... Să 
ne imaginăm toate acestea și vom descoperi că lumea e 
mai săracă fără cei încăpățîncți... in 
susțin prin aceste exemple ? Știu șt eu 
n-a salvat pină acum vreun om de la 
de bine știu că dreptatea nu aparține 
lora care cred într-o idee. Și îi poate 
corăbieri că urmăresc steaua polară 

fond, ce vreau să 
că nici o piramidă 
moarte. Dar la fel 
scepticilor, ci ace- 
învinui cineva pe 

fără s-o atingă ni-
ciodată ? Dacă nu le dă un port, ea Ie dă o direcție. Nu 
pretind că Don Quijote vede lumea corect. Pretind însă
că nu minte și nici nu se joacă ; ajuns în deșert, și-ar / 
aminti că piramidele le-a ridicat el ; ajuns la Aix, ar privi / 
îndelung muntele Sainte-Victoire... acest munte care, iată, < 
m-a făcut să uit de pictură și să-mi readuc aminte că întîiul ț 
meu profesor de morală au fost munții. |

în ultimele peisaje ale lui Cezanne, muntele se înde- 
părtează, umbra se luminează pe măsură ce urcă și, sus, i 
unde muntele atinge cerul și moartea, lumina sudului / 
arde bîntuită, poate, de amintiri, șî șoptindiirși, cum s-a > 
spus, ruga de seară... Și aproape mă tem că muntele ț 
Sainte-Victoire m-ar decepționa după ce m-arn obișnuit ț 
să-l văd prin ochii lui Cezanne. i

OCTAVIAN PALER S

Retrospectiva Corneliu Baba

Vernisajul retrospectivei Corneliu Baba — un mo
ment emoționant în istoria artei românești de azi.

In imagine, Corneliu Baba și acad. Ion Jalea
„Nu m-am schimbat în pictură — spune Corne

liu Baba în însemnările printre desenuri ce des
chid catalogul retrospectivei de la Dalles — fiind
că am socotit întotdeauna că mai este încă mult 
de făcut cu mijloacele ce le am".

Cuvintele meșterului, cumpănite de un om care 
a ținut dintotdeauna un mare respect pentru tot 
ce-i scris și semn cu înțeles, mărturisesc acum ideea 
polemică pe care opera a avut-o chiar de la 
începuturi. Realismul lui Corneliu Baba, mult nu
mit dar prea arareori cu nuanță, duce de cinei de
cenii o luptă îndîrjită cu timpul, cu atîtea arte 
poetice aduse de timp și de timp luate, cu suma 
prejudecăților pe care însuși conceptul realismu
lui a putut s-o hrănească. Pictura lui Corneliu 
Baba, foarte sigură îa matca ei încă la vremea 
debutului, hotărîtă în mijloace și stăruind la 
același țel cu devoțiunea luminată pe care numai 
filosofia știe s-o aleagă, a voit nu primatul obiec
tivitătii fată de subiectivitate în actul cunoașterii 
creatoare, ci un fapt mai simplu, pe cît de ome
nesc, pe atît de trudnic : apăsătoarea fericire a 
realului. „Lumea din preajmă, lumea în totalitatea ei 
— spune într-un aforism Blaga —- e ca o veste cu 
totul improbabilă, care totuși se confirmă". Corne
liu Baba nu întîmplător este un portretist S>e-a 
lungul vremurilor portretul — al omului, al lucru
rilor sfințite de mîna lui — a fost bucuria artistu
lui realist. Trebuia să vină însă veacul douăzeci cu 
puzderia îndoielilor lui ca opera celor mai dotați 
meșteri pictori realiști să pună atîta patos în de
monstrație, să fie în întregul ei prilej polemic, să 
fie adesea vehement negată, dar negată ca întreg, 
ca mod artistic numai, pentru că desenul acestor 
realiști, mijloacele tradiționale ale lucrului la șe
valet sînt în secret ori pe față studiate, încercate, 
temute și cu teamă iubite. Există o seamă de per
formanțe în arta picturii și dacă esteticienii își pot 
îngădui să minimalizeze însemnătatea unora din ele, 
pictorii vor visa veșnic la o anume măiestrie. La 
măiestria unei picturi ca aceea a lui Corneliu Baba, 
de exemplu, la măiestria desenului său, în stare să 
arate viață și pasiune existențială în cîteva umbre 
de creion abia. Desenul lui Corneliu Baba este toc
mai „marea veste", o „veste cu totul improbabilă, 

Maria Tănâse (acuarelă) Theodor PaRady ' (desen)

care totuși se confirmă". Vorbim de portretistica 
pictorului și, cu aceasta, de desen întrucît el zice 
mai bine de chinul artistului întru fărîmă de 
sublim.

Tudor Vianu a scris cîndva că meșterul e un 
„pictor al omului". Corneliu Baba este un pictor al 
omului dintîi —țăranul român. Un tablou din 1958 
(Țărani) ne obligă să cugetăm adine și să pricepem de 
ce avînd atîta dragoste epopeică pentru slăvitul 
slujitor al pămîntului, lucrul lui Baba nu putea să 
fie decît în acest chip realist. Mai înțelegem că por
tretul țărănimii e portretul unei veșnicii. Aici nu 
încape nici o tușă amabilă, pusă ca să facă supor
tabil adevărul, aici nu știința culorii ne pasionează. 
Dacă destule opere contemporane ne îndeamnă să 
conversăm despre rostul narativ al imaginii, despre 
specificul și nespecificul unei suprafețe acoperite 
cu pictură, înaintea narațiunilor cu țărani construi
te de Corneliu Baba tac și cei măi. gureși făcători 
de teorie. Felul artei lui Baba poate fi imitat, felul 
meșteșugului său poate fi pus în relație cu unul 
sau altul din meșteșugurile celor vechi, al artiști
lor care au gîndit pictura ca un fruct al grelei în
fruntări dintre lumină și întuneric, exercițiul zilnic 
al mîinii și al paletei ne arată clar ce pildă de pic
tură, de problematică a imaginii îl urmărește, de ce 
esențe cată el a se depărta apropiindu-și-le. înain
tea unui tablou ca acela cu Țărani din 1958 totul 
e sămînță de uimire, de partizanat, de măruntă sau 
mare dialectică, dar totul se vădește a fi mereu alt
fel, un lucru improbabil care totuși se confirmă, 
Adevărul lui e atît de puternic, de neașteptat, de 
masiv că o clipă lungă, foarte lungă și care e 
semnul întîlnirii cu opera extraordinară, toate fa
cultățile noastre par a fi blocate. Ochiul primește 
imaginea, suflul ei energic lucrează, te îmbogă
țește cu o tăcere de-a cărei măreție n-aveai cunoș
tință. în general pictura lui Corneliu Baba dă gus
tul ceremoniei. „Tabloul — scrie artistul in 1970, 
după ce va fi gîndit mult asupra momentului cînd 
un om. întîlnește o astfel de pictură — te invită să 
păstrezi în fața lui, cel puțin un timp, tăcere, să te 
apropii decent și să aștepți. Sensul imaginii, cîte- 
odață tăinuit și neînțeles, se lasă descoperit greu, 
încetul cu încetul. Retina înregistrează, spiritul co
mentează viciat de atîtea prejudecăți. Ca să în
țelegi ce se află săvîrșit în fața ta. ai nevoie să pri
vești îndelung, să fii pregătit să înțelegi și nicide
cum să înfrunți ostil, înăcrit de ceea ce știai de-a- 
casă.... Vei afla poate că tulburarea ce ți-au stre
curat-o aceste imagini poate fi totuși o victorie...."

Expoziția de la Sala Dalles adună „100 de picturi 
și 100 de desenuri" din toți anii creației. Un Pei
saj (Lunca) e din 1931, adică din vremea cînd ab
solvea facultatea de litere și la puțin timp după ce 
întrerupea — corigent la pictură — studiile la Aca
demia de arte frumoase din Iași. Vedem, mai de
parte, marile pînze din seria închinată țăranului, 
vieții și ostenelii lui de-o viață, mulțimea de por
trete — concetățeni, cum le va zice mai tîrziu, cu 
dragoste și, deopotrivă, cu o subtilă mizantropie — 
mulțimea de studii preparatoare la portrete, seria 
de autoportrete, probabil cea mai bogată din toată 
istoria artei noastre, în fine, imaginile parabolice 
din ultimele decenii (Concetățenii, Saltimbancii, 
Omul cu lingura, Regele nebun, Gioconda, Arle
chin). Un spațiu bun în selecție e ocupat de peisaj 
și natură statică. Avem astfel sub ochi toate căile 
artei lui Corneliu Baba, dar cîtă trudă încape pe 
acestei căi abia de bănuim. Puțini știu ce program 
de sclav urmează meșterul, cum luptă el să țină 
clipa în loc, ce gînduri grele îl mistuie. Cînd vor fi 
publicate caietele sale de însemnări, scrise și dese
nate, vom avea spre învățătură cea mai folositoare 
scriere despre arta vieții de pictor. „Am îmbătrînit 
lîngă paletă și lîngă culori, lingă tăblița aceasta de 
lemn devenită confidenta credincioasă a dramelor 
mele, îngropate sub straturile de culoare, a atîtor 
bucurii, a atîtor speranțe și visuri".

Ii mulțumim marelui artist pentru cea dințîi ex
poziție a,operei lui. E bine să ținem minte că acum, 
la 72 de ani, Corneliu Baba îndrăznește, odată cu 
retrospectiva, și prima lui expoziție personală pen
tru concetățeni.

TUDOR OCTAVIAN ■
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ACTUALITATEA LITERARĂ E

Eugen Barbu — Laureat 

al Premiului Herder
Eugen Barbu a fost 

încununat cu Premiul 
„Gottfried von Herder“ 
pe anul 1978. Acest pre
miu, acordat de către 
Universitatea din Vie- 
na, distinge, așa cum se 
știe, personalități de 
frunte din domeniul li
teraturii, științei, artei 
aparținînd țărilor estu
lui și sud-estului Euro
pei. De-a lungul anilor, 
printre cei premiați 
s-au numărat nume de 

mare rezonanță ale culturii noastre, precum Tudor 
Arghezi, Al. Philippide, Mihai Pop, Constantin Dai- 
coviciu, Mihail Jora, Zaharia Stancu, Eugen Jebe- 
leanu, Franyo Zoltan, Zeno Vancea, Nichita Stă- 
nescu. Anul acesta prestigiosul premiu a fost acor
dat uneia dintre personalitățile noastre literare 
mult discutate, care întotdeauna a avut darul să 
tulbure apele calme ale mediocrității, să irite sau 
să atragă în jurul său prozeliți cum puțini dintre 
scriitorii noștri de azi au reușit s-o facă. Eugen 
Barbu este un literat care nu te lasă se treci indi
ferent pe lîngă el, ci te silește, vrînd-nevrînd, în 
calitate de cititor, să-i devii partizan sau să te afli 
de cealaltă parte a baricadei pe care o înalță.
Eugen Barbu este un scriitor care se dorește
a se număra printre autorii totali. Aflat pe o 
insulă pustie i-ar crea în cîțiva ani o literatu
ră pe care apoi ar comenta-o într-o istorie
literară de la origini pînă la zi. în momen
tele de răgaz ar închipui puncte de vedere opuse 
de cel al său și ar polemiza cu ele, și-ar inventa 
rivali pe care i-ar țintui cu invective la stîlpul in
famiei, apoi le-ar acorda mărinimos iertarea, ar 
scoate ziare și reviste pe care le-ar scrie de la un 
capăt la altul, iar ca să se destindă de lucrul la

Geo. Bogza la 70 de ani
în literatura română 

numele lui Geo Bogza 
este un punct de refe
rință. De la o epocă 
literară la alta, cuvîn- 
tul său a căpătat tot 
mai multă forță. După 
ce a trecut prin mean
drele experiențelor a- 
vangardiște, publicistică 
și literatura sa au cîști- 
gat în profunzime și 
vigoare prin apropierea 
și înțelegerea adîncă a
vieții în toate iposta

zele ei, printr-un refuz radical a toț ceea ce ame
nință ființa omului în lumea contemporană.

Lumea petrolului, Tăbăcarii, Oameni și cărbuni 
din Valea Jiului sînt expresia unei conștiințe în
durerate de mizeria umană, revoltată de o orînduire 
strîmb alcătuită. Setea de justiție, un înalt spirit 
civic îl alătură exemplar de cei care s-au împotrivit 
cu condeiul spectrului fascismului scriind Tragedia 
poporului Basc. Destinul său literar se împlineșțe 
în anii antebelici prin două opere de o surprinză
toare originalitate : Țara de piatră și Cartea Ol

RUBRICA MEA

Clasificări literare
N-aș spune că mă înnebunesc după clasificările 

literare. Dimpotrivă ! Ca fost student al profeso
rului Mihail Dragomirescu, eminent estetician, dar 
clasificator incontinent, în multiplu de trei, cu ra
mificații terifiante sub raportul nomenclaturii și al 
inemorabilității ei, pot spune că încerc un reflex 
de legitimă apărare în fața oricărei noi recrudes
cențe de acest gen. Desigur, nici o încercare de cer
cetare științifică nu se poate lipsi de tentația a- 
cestui instrument, pare-se indispensabil, al jude
cății critice, care e clasificarea. Una din acestea 
este desigur și aceea a lui Anton Cosma, din cartea 
sa, recent apărută, cu mult promițătorul titlu : „Ro
manul românesc și problematica omului contem
poran" (Editura Dacia, Cluj-Napoca, 1977).

Capitolul In căutarea realismului, I. Realismul 
azi ne propune o clasificare în evantai, pe 17 punc
te, a romanului nostru contemporan. Le voi înșira 
în ordinea respectivă :

1. Romanul realist social de tip tradițional.
2. Romanul de analiză și rememorare.
3. Romanul eseu.
4. Romanul baroc.
5. Romanul șubiectual.
6. Romanul poetic și parabolic.
7. Romanul destinului sau romanul mitologic.
8. Romanul „educativ".
9. Romanul „psihanalitic" și „oniric".

10. Romanul narativ sau evenimențial.
11. Romanul satiric.
12. Romanul ironic.
13. Romanul liric.
14. Romanul istoric.
15. Romanul comportamental.
16. „Antiromanul".
17. „Romanul indirect".
Ca orice clasificare, și aceasta poate fi simplifi

cată. Dacă prin roman șubiectual se înțelege acela 
cu un subiect bogat, cam același lucru se găsește 

un jurnal al experienței trăite ar întocmi și vreo 
cîteva scenarii de film. încununarea sa cu un pre
miu european înseamnă recunoașterea existenței în 
România a unui tip de scriitor curios la ceea ce se 
întîmplă în apropierea sa, dar și mai departe, dor
nic de a-și spune opinia în orice problemă, pregătit 
cu tot arsenalul necesar unei astfel de întreprin
deri, lipsit de morgă în relațiile cu oamenii pen
tru că își socotește meseria pusă în slujba lor, 
activ atît pe tărîm literar cît și social. Ope
ra lui — cuprinzînd volume de versuri (Osînda 
soarelui), de reportaj (Pe-un picior de plai, Cît în 
șapte zile, Cu o torță alergînd în fața nopții), sce- 
narir de film, piese de teatru (Sfîntul, Să nu-ți faci 
prăvălie cu scară), nuvele (Miresele, Oaie și ai săi. 
Patru condamnați la moarte, Prinzul de duminică, 
Martiriul Sf. Sebastian), comentarii literare (O is
torie polemică și antologică a literaturii române, 
Măștile lui Goethe), romane (Unsprezece, Groapa, 
Facerea lumii, Șoseaua nordului, Princepele, Incog
nito) etc. — este o demonstrație spectaculoasă a pu
terii sale de a crea prin cuvînt. în vastul cuprins 
al acestei opere complexe și inegale, mărturie a 
unui neistovit clocot creator, strălucesc cele două 
cărți de căpetenie ale sale — Groapa și Princepele, 
cărți de mare importanță și pentru destinul litera
turii noastre. Romanul Groapa descrie o lume fără 
orizont, condamnată la dispariție de mersul impla
cabil al istoriei. Scriitorul urmărește ultimele pîl- 
pîiri de viață ale unei comunități urgisite, incapa
bile de fapte mărețe, măcinată de propria ei ni- 
r.iicnicie. Limbajul este frust, de o savoare fără 
egal, adecvat disperării și violenței care domnesc 
în această lume. Drumul de la Groapa la Prince
pele înseamnă drumul de la o reprezentare con
cretă a vieții, la o meditație asupra existenței prin 
intermediul unei parabole. Romanul — un basm 
liric — înfățișează mecanismul puterii care 
ridică sau coboară pe oameni, în măsura în care ei 
reușesc să-l descifreze și să-l aservească.

Mult tradusă și în străinătate, opera Iul Eugen 
Barbu a primit prin acordarea Premiului Herder 
o consfințire a valorii sale iar proza românească de 
azi o confirmare de prestigiu pe plan european a 
valorii ei.

GEORGE ARION ■

tului. Aceste două cărți care au tulburat pe con
temporani ne emoționează și azi, vorbesc despre 
grandoarea omului în confruntarea cu natura, pla- 
sîndu-1 într-un context cosmic, etern. Cu fiecare 
nou volum apărut, Geo Bogza se dovedește a fi sen
sibil seismograf al unei lumi frămîntate, în con
tinuă prefacere revoluționară. Fie că laudă codrii 
seculari ai Bucovinei, candoarea celor din Țara de 
Sus ori contemplă peisajul calcinat al Dobrogei 
(Priveliști și sentimente), el rămîne fiul acestui 
pămînt.

Conștiință mereu trează, arsă de neliniști, trece 
prin retortele spiritului său realitatea de la înfăți
șările ei aparent minore dar pline de semnificații 
pînă la uriașele transformări din lumea contem
porană. Paznic de far este confesiunea unui mare 
„copil al secolului", care își privește cu ochii lim
pezi și scrutători semenii, lăudînd tot ceea ce este 
faptă pusă în slujba omului, veștejind orice încer
care de a-i altera esența.

Acum, la șaptezeci de ani, cînd constelația vîrstei 
sale ni se înfățișează mai strălucitoare ca oricînd, 
îi dorim să rămînă același om și scriitor care prin 
cuvîntul său să depună mărturie despre trecerea 
lumii prin lume, să înnobileze pe mai departe cu 
cununa de laur a verbului său patetic fruntea po
porului pe care l-a slujit și-l slujește.

ADI CUSIN ■

și în romanul narativ (cu evenimente multe — eve
nimențial !). Epitetul nu este dintre cele mai clare; 
poate că autorul a vrut să indice romanul subiectiv, 
zis și personal, de tip analitic (prototipul : Adolphe 
de Benjamin Constant). Acesta din urmă e indi
cat însă la n-rul 2. Deci cuvîntul șubiectual (de 
formație lingvistică bizară) rămîne echivoc.

Prin roman educativ se poate înțelege goethea- 
nul Bildungsroman, dar autorul clasificării ne tri
mite la „sensul lukăcsian al termenului".

La roman comportamental, mă întreb ce legătură 
specială poate fi între acest termen al filosofiei 
behavioriste și epica în care fiecare personaj are 
comportarea sa, fără ca să fie numaidecît etiche- 
tabil ca atare.

Autorul se plînge că romanul liric e slab repre
zentat și dă numai două nume proprii, cu cîte un 
titlu de roman. Unde s-ar clasifica oare Maria și 
marea de Radu Tudoran ? La romanul liric sau la 
romanul destinului ? în treacăt fie zis, nu există 
romane fără aspecte felurite ale „destinului", de la 
personaj la personaj, dar nu văd limpede de ce 
acest tip de roman se comjlică cu eticheta „mito
logic" ?

Și fiindcă l-am numit pe Radu Tudoran, aș vrea 
să știu ce clasificare ar cuprinde Acea fată frumoa
să, de același nesecat creator de mituri epice ?

Se ve.de că neclasificabilă este și capodopera ro
manului nostru de aventuri — am numit Toate 
pînzele sus !, de același Radu Tudoran... dacă nici 
una din aceste cărți nu a ispitit pasiunea clasifi
catoare a lui Anton Cosma.

în fine, nu vedem de ce ar exista două compar
timentări deosebite: unul pentru romanul poetic 
(impropriu denumit și parabolic) și altul pentru 
romanul liric !

Sărim peste două pagini, că să citim însă că toate 
aceste modalități epice se subsumează realismului, 
oricît s-ar abate „de la normele acestuia".

Confortabilă concluzie ! Și tot atît de conforta
bilă confuzie, cînd se vorbește de „existențialismul" 
romanului Groapa.

Foile dicționarului critic stau, vai, în bătaia cri- 
vățului.

ȘERBAN CIOCULESCUH

CRONICA LITERARA

EUGEN URICARU: Rug șî flacăra
în ciuda unui subiect 

în parte ezoteric, Rug 
șl flacără lasă mai de
grabă impresia unui ro
man istoric de factură 
clasică și psihologică. Nu 
vedem în asta nici o con
tradicție. Cert e că au
torul dovedește un in
stinct sigur al intuiției 
realului, așa cum puțini 
prozatori contemporani 
îl au. Poate că într-o 
astfel de carte (despre 
un trecut mai apropiat)

sîntem tentați să căutăm adevărul și numai adevărul, 
în Rug și flacără vom afla ceva mult mai patetic : un 
Om, românul Alexandru Bota, se jertfește pentru cre
dința în destinul neamului său.

Dar cea mai bună introducere în atmosfera roma
nului o face însuși autorul : „Textul de față este o 
interpretare liberă a biografiei revoluționarului ro
mân din Transilvania, Alexandru Bujor, participant 
la revoluția de la 1848, la campaniile garibaldine, 
luptător pentru independența României... Evenimen
tele istorice au fost respectate, fiind urmărite crono
logic și faptic. Desigur, autorul și-a luat libertatea 
de a fantaza în marginea lor".

Pentru ee-și propune, romancierul are nevoie de 
un scenariu mai vast, întrucîtva de dimensiunile is
toriei europene. Nu ne gîndim numai la decor, și 
acesta impresionant în Rug și flacără. Ne-a frapat 
mai mult extensiunea dată în roman inițiativei ocul
te, conspirative. Alexandru Bota face parte dintr-o 
organizație secretă internațională (Rosa Rosarum), pe 
emblema căreia distingem cunoscutele însemne ma
sonice : șorțul de zjdar, mistria și mănușile. Iniție
rea a avut loc la Napoli în împrejurări care, într-un 
fel, îl depășesc pe eroul nostru. Pînă acum luptase 
în detașamentele garibaldiene. Trăiește din plin con
fuzia politică — altfel exaltantă — a momentului. 
Un pyieten de curînd mort, spaniolul Barrido, adept 
al lui Bakunin, îi lasă un mesaj tulburător : «Să nu 
uiți lupta de clasă». îl va păstra pînă la moarte, dar 
mai mult formal. „Organizația" se grăbește să-1 tri
mită în misiune la Galați și București într-o pro
blemă încurcată, pentru a servi (fără ca el să știe) 
drept alibi în atentatul contra lui Barbu Catargiu. 
Printr-o pură întîmplare scapă cu viață. Vom vedea 
că de aici înainte, trezit brutal la realitate, se va 
agăța mereu de cea mai mică șansă, sfidînd orice 
hotărîre dictată din afara voinței și conștiinței sale, 
în continuare stă o vreme la Viena, apoi se retrage 
la Cluj, într-un fel de „exil interior". Viața lui Ale
xandru Bota seamănă cu o aventură, dar și cu o te
ribilă inițiere, prin pasiune și jertfă, într-o altă cre
dință, mult mai nobilă, care-1 va reda poporului său. 
Inițierea din palatul de lîngă Porta Capuana fusese 
o falsă inițiere. „Organizația" avea atunci nevoie de 
un om de sacrificiu și de aceea s-a grăbit, oarecum, 
să-1 primească. Se va dovedi ulterior că sensul op
țiunii, în cazul lui Bota, a fost de la început dena
turat de însăși obligativitatea de a opta. O vreme 
pare condamnat la un monstruos și lent suicid, la 
jertfa de sine abstractă, fără scop. își dă seama însă 
că fanatismul și violența „grupului" îl aruncă trep
tat în afara vieții și a istoriei. Nu numai că nu se 
simte în miezul evenimentelor, că n-are „acces la 
cunoașterea adevăratelor pîrghii care urnesc greoiul 
trup al istoriei" (cuvintele aparțin contelui Csăky), 
dar pare condamnat la o singurătate fără ieșire. Va 
trebui să dea un alt temei actelor sale și chiar ideii 
de revoluție. Convertirea (ultima de astă dată) se 
produce mai ales în timpul vacanțelor prelungite la 
Podeni, satul natal. Războinicul și „complotistul" de 
odinioară cercetează acum tainele pămîntului, adună 
plante rare și face experiențe într-un laborator im
provizat în casa părintească.

Cînd, în final, „organizația" face din nou apel la 
Alexandru Bota, acesta nu mai execută orbește or
dinele. El și-a găsit adevărul în care să creadă. N-a 
călcat nici legea „frăției", fiindcă nimeni nu-1 poate 
condamna pentru credința în poporul său : un popor 
care știe că nimic nu se poate întemeia pe ură. Am 
reprodus aproape cuvînt cu cuvînt pledoaria lui Bota 
în fața „tribunalului", care-1 va condamna totuși la 
moarte.

Desigur, cartea lui Eugen Uricaru este mult mai 
bogată în nuanțe. Autorul a reușit să nu fie excesiv 
în nici o direcție, mai uîes în subtextul ideologic al 
evenimentelor. Mai rămîn cele două iubiri ale lui 
Alexandru Bota : Fabia reprezintă erosul demonic 
(neîmplinit), Marina Velisar — erosul profan. Iubirea 
apare însoțită de complexul cunoașterii, de fapt al 
puterii. Fabia face experiențe parafizice și vrea ca 
și Bota să ia în stăpînire, pe cale magică, realitatea. 
Eroul nostru era pe punctul de a accepta „jocul", 
dar nu-și dozează cum trebuie voința : uneori dorește 
prea puțin, alteori prea mult. Marina Velisar, ad
versara lui Rousseau, leagă erudiția de fapta revo
luționară. Datorită ei Alexandru Bota citește o mul
țime de cărți de la Talmud la Don Quijote. Război
nicul și inițiatul în parafizică se inițiază acum și în 
fundamentele livrești ale Revoluției Dar experiența 
erotică rămîne undeva în urmă, ca și tentația ma
gică. Pasiunea pentru cunoaștere nu va înceta însă, 
eroul ajungînd, în finalul romanului, la clarificarea 
supremă, care-1 va apropia definitiv de popor.

CORNEL MORARU H
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■ TEATRUL NAȚIONAL DIN BUCUREȘTI LA 125 DE ANI

Cronică de sărbătoare
Casa dinții a Teatrului Național din 

București ar fi avut azi 125 de ani, 
dacă n-ar fi căzut asupra ei bombele 
ultimului război mondial. începută, 
parcă simbolic, în primăvara anului de 
revoluție 1848, construcția Teatrului 
cel Mare, viitorul Teatru Național din 
Bucuresci s-a terminat la sfîrșitul lunii 
noiembrie a anului 1852. Grigore Ale- 
xandrescu — exprimînd năzuința, în 
sfîrșit împlinită, a două generații de 
cărturari patrioți care vedeau în tea
tru o tribună a realizării, prin artă, a 
redeșteptării naționale — medita și 
binecuvînta : „Talentele își vor găsi / 
Aicea răsplătire. / Idei mărețe vor 
rodi / în inimi cu simțire".

Urările s-au împlinit, dar nu lesne, 
eî dramatic. Nici nu se putea să fie 
altfel cînd în viața lui, în existența 
lui se puneau atîtea nădejdi, atîtea ros
turi. Iată numai cîteva meniri ale 
înaintașilor rostite, conferite Teatrului 
cel Mare :

Vasile Alecsandri : Să fie „un organ 
spre biciuirea moravurilor rele și a ri
dicolelor societății noastre".

lancu Văcărescu : Să participe la 
lupta pentru o dramaturgie rostită „în 
românești cuvinte" !

Ion Eliade Radulescu : Să fie „cel 
mai de-a dreptul și sigur mijloc de a 
derăpăna obiceiurile cele urîte și de a 
forma gustul nației “ !

Alecu Russo : Să fie părtaș la „lup
ta pe viață și moarte dintre vechi și 
nou" !

Cezar Bolliac : Să ajungem și prin 
tine „la o transformare totală de con
știință" !

Ion Ghica : Să contribuie la „progre
sul luminilor printre clasele de jos", 
pentru „a da românismului avînt" și 
„a deștepta în popor simțul național" !

Mihail Kogălniceanu : Să promoveze- 
« dramaturgie „legată cu societatea, cu 
credințele, cu obiceiurile, într-un cu- 
vînt cu istoria noastră" !

-C. A. Rosetti : Să fie „una din cele 
mat de căpetenie instituții ale na
țiunii" !

Șî iată numai cîteva dintre replicile- 
fapte, cîteva dintre replicile pe care, 
în timp și cu sacrificii, slujitorii aces
tui teatru — actori, dramaturgi, regi
zori, directori-animatori — ie-au îm
plinit nădejdilor cu care-i încărcase și 
înnobilase națiunea.

— au susținut spectacolele în limba 
română, cultivînd forma ei literară;

—• au închegat și-au dezvoltat — au 
creat, prin autori, desigur — o dra
maturgie izvorîtă din realitățile noas
tre, din istoria noastră, din frămîntă- 
rile națiunii noastre ;

— au promovat un repertoriu națio
nal și au selecționat din repertoriul 
clasic și contemporan al lumii, cu dis- 
cernămînt și exigență, opere dramati
ce de mare adevăr uman și artistic ;

— au avut grijă de artiștii români — 
fie actori, fie dramaturgi, debutanți ;

— au tipărit, în colecții și serii, piese 
de teatru ;

— au dat spectatorilor sute de pre
miere și mii de spectacole (Costache 
Caragiale s-a obligat prin contract ca

— timp de 3 ani, începînd cu 1 iulie 
1852 — să aibă o trupă de 24 de per
soane și să dea în fiecare lună cel pu
țin două piese noi, în .primul an, și cîte 
trei premiere pe lună, în ceilalți doi 
ani) ;

— au dovedit realism, exigență și 
spirit novator în realizarea spectaco
lelor ;

— au format gustul spectatorilor ;
— au luptat cu subvențiile neîndes

tulătoare sau cu lipsa totală de subven
ții, au luptat — dumnealor, ' oamenii 
teatrului — Ia nivelul cel mai existen
țial pentru existență ;

— au înscris — mulțumită inițiativei 
și curajului lui Alexandru Odobescu, 
pe atunci director al teatrelor —, au în
scris la 17 mai 1875, deci înaintea cu
ceririi independenței de stat, au în
scris răspicat, pe „fațada de pe Caiea 
Mogoșoaia" : Theatrul Naționalu ;

— au dat istoriei țării, istoriei artei 
și culturii românești, mari nume de ac
tori, de regizori, de animatori : atît de 
mulți, încît pentru o consemnare, aici, 
a lor, completă, nu-i loc, iar altfel ar 
fi nedreaptă ;

— au participat cu fapta artei anga
jate politic la toate ceasurile de răs
cruce ale țării.

Clădirea Teatrului cel Mare a fost 
năruită de bombele războiului al doi
lea mondial. Dar, așa cum consemnea

ză — frumos, cu demnitate și mîndrie 
— în a sa cronică, Ioan Massof : „Nu 
mai există străvechile ziduri, dar Tea
trul Național există și va dăinui în 
veac". Iar de la acea dată de 20 de
cembrie 1973 — cînd Președintele țării 
a încredințat artiștilor Naționalului cea 
mai amplă investiție a statului nostru 
în domeniul culturii — Arta Naționa
lului are, din nou, însă pe noile sale 
măsuri și rosturi, casă.

Marți, 31 ianuarie, în Sala Mare a 
Teatrului Național din București s-au 
sărbătorit 125 de ani de existență a 
acestei instituții de maeștri ai teatrului, 
a acestei instituții totodată venerabilă 
și tînără.

Numeroșii participanți au ascultat — 
cu emoție, bucurie și sentiment al unei 
dreptăți făcute peste veac — Mesajul 
adresat de tovarășul Nicolae Ceaușescu 
colectivului Teatrului Național „I. L, 
Caragiale" din București.

Cu acea fierbinte dragoste a tovară
șului Nicolae Ceaușescu pentru tot 
ceea ce reprezintă valoare în trecutul 
și prezentul nostru, se subliniază meri
tele acestei instituții :

In cei 125 de ani de existență, Tea
trul Național din București s-a afir
mat ca o înaltă tribună de educație ci
vică și patriotică, contribuind eficient 
la deșteptarea și închegarea conștiin
ței naționale, la împlinirea marilor as
pirații de unitate, libertate și indepen
dență ale poporului, la cultivarea celor 
mai de seamă idei umaniste și progre
siste ale societății românești. în anii 
socialismului, teatrul s-a angajat pro
fund în viața socială a națiunii noas
tre, participînd activ, alături de între
gul front al culturii și artei românești, 
la înfăptuirea politicii partidului, al 
cărei țel fundamental este făurirea 
unui om nou, educat în spiritul patrio
tismului revoluționar, animat de idea
lurile socialismului și comunismului.

Și se reînnoiesc — prin acest mesaj 
— rosturile de azi și de mîine ale oa
menilor Naționalului, încrederea pe 
care Națiunea și Partidul le-o acordă.

Continuînd frumoasele sale tradiții, 
Teatrul Național este chemat ca, îm
preună cu întreaga noastră mișcare 
teatrală, cu toți creatorii de artă ai 
țării, să-și intensifice eforturile închi
nate scopului profund umanist de a 
contribui la înflorirea spiritualității 
noastre socialiste, la făurirea unor noi 
valori de înaltă ținută educativă, spo- 
rindu-și astfel tot mai mult prestigiul 
de care se bucură în țară și peste ho
tare. Colectivul teatrului, toți slujito
rii scenei din țara noastră trebuie să se 
încadreze cu toate forțele, cu toată ca
pacitatea în ampla activitate politico- 
educativă desfășurată de partid pen
tru ridicarea conștiinței maselor, pen
tru formarea omului nou înaintat, cu 
înalte trăsături morale, constructor 
conștient al destinului socialist al 
României.

Prin Decret Prezidențial, Teatrului 
Național „I. L. Caragiale" din muni
cipiul București i-a fost conferit Ordi
nul „Meritul cultural" clasa I. NELU IONESCU ■

CORNELIU BABA — O scrisoare pierdută (ilustrație)
Reproducerile foto din Retrospectiva Corneliu Baba 

sînt realizate de Emanuel Tânjală

în numele oamenilor Teatrului Na
țional, artistul-director Radu Beligan a 
rostit cuvinte de crez și angajare :

Vrem să-l asigurăm pe tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, care a dat ființă și 
vigoare acelei mari emulații a muncii 
și frumosului, amplă sferă de manifes
tare a personalității, talentului și pa
siunii creatoare care e „Cîntarea 
României", că vom participa cu tot ce 
avem mai bun la afirmarea și înflori
rea continuă a edificiului spiritual al 
societății noastre.

Și tot în cuvinte de profundă res
ponsabilitate comunistă s-a dat glas 
devoțiunii slujitorilor de astăzi ai Na
ționalului bucureștean față de partid, 
de tovarășul Nicolae Ceaușescu, în te
legrama pe care au adresat-o omului 
care veghează la destinele culturii și 
artei noastre contemporane.

Au rostit cuvinte de prețuire și su
flet mai mulți confrați în ale muncii 
artistice și un reprezentant al artei 
muncii : Marin foniță. Erou al Muncii 
Socialiste.

Apoî, firesc și simbolic pentru un 
asemenea jubileu, un spectacol de tea
tru. O minunată piesă a unui venerabil 
și de prestigiu dramaturg : „Căruța cu 
paiațe" de Mircea Ștefănescu. O evo
care sentimentală dar și realistă a ne
cazurilor și măreției unor oameni care 
și-au slujit obștea națională și talentul 
personal făcînd sacrificii : actorii care 
au pus temeliile morale și profesionale 
ale Teatrului Românesc. Actori de 
prestigiu ai teatrului — numeroși ac
tori, dintre care fie și numai pe Ale
xandru Drăgan, Damian Crîșmaru, 
Coca Andronescu, Valeria Gagealov, 
Draga Olteanu, Aimee lacobescu, Ion 
Dichiseanu, Alexandru Hasnaș, Ema- 
noil Petruț, Matei Alexandru, Florina 
Cercel, Gabriel Oseciuc trebuie cu re
verență citați ; regizorul Mihai Bere
chet, scenografa Elena Pătrășcanu- 
Veakis, Constantin Russu, autor al 
costumelor, H. Mălineanu, autor al 
muzicii, Valentina Massini, autoare a 
dansului, Georgeta Năpăruș, autoare a 
cortinei spectacolului -și — parcă de 
mult n-am mai întîlnit, la loc de frun
te, mențiunea asta într-un program de 
sală ! — VI. Antoci și I. Radu, autorii 
machiajului : au creat, împreună, un 

^spectacol atît pe măsura pretențiilor 
momentului special, cît și pe aceea a 
exigențelor contemporane. Ce bucurie 
trebuie să fi fost în sufletul drama
turgului tandru, dramaturgului octo
genar Mircea Ștefănescu, cînd a văzut 
că piesa dumnealui a învins timpul a 
aproape trei decenii, cucerind, din nou, 
aplauze entuziaste ! Ce bucurie trebuie 
să fi fost în sufletele maeștrilor Aura 
Buzescu ori Ion Finteșteanu, de pildă, 
cînd au văzut cum este prețuit, de către 
întreaga cetate, Actorul î

A fost o sărbătoare frumoasă. O săr
bătoare pe deplin meritată. Apoi a re
început munca. Munca pentru artă, 
pentru națiune, pentru oameni, pentru 
viitor. în casa dumnealor cea nouă, 
mari artiști, ce ne sînt contemporani, 
traversează prezentul, și așa, fără să 
observe, fără să observăm, încep să fie 
înaintași, să fie Bădia Millo sau Bădia 
Pascaly, ai generațiilor care ne ur
mează.

MĂRTURII OMAGIALE

Elvira Godeanu:
în atmosfera vibrantă a sărbătorii 

solemne prilejuite de împlinirea a 125 
de ani de la inaugurarea Teatrului Na
țional din București, am avut fericirea 
de a mă afla din nou pe marea scenă 
a Naționalului, lăcaș de cultură 
ctitorit și inaugurat de conducă
torul partidului și statului nostru. 
Mă aflam așadar în noul și mărețul 
edificiu, dar tot eu, Elvira Godeanu, 
am pășit — cu ani în urmă — șl în ve
chea clădire a Naționalului dărîmată la 
bombardament, și-n mai recentele săli 
aflate pe Calea Victoriei sau în Piața 
Amzei, unde din 1924 încoace am tot 
jucat fără a mă sătura de marea mea 
pasiune și iubire care înseamnă teatrul, 
în toți acești ani am dat viață multor 
personaje din dramaturgia românească, 
dintre care aș vrea să evoc numai 
două pe care le simt mai aproape, mai 
pregnante în memorie : Doamna Maria 
din „Apus de soare" și Zoe din „O scri
soare pierdută". Le-am interpretat pe 
fiecare de sute de ori, rețineți, de sute 
de ori, dar totdeauna m-am apropiat de 
ele cu aceeași căldură și dragoste. Pe 
Doamna Maria am purtat-o în toate 
clădirile Naționalului și i-am dat via
ță — este marea mea satisfacție — și 
în noua sală. Parcă aici personajul se 
contura altfel, parcă aici vocea, fantas
tic de românească a lui Calboreanu 
suna mai clar și mai impetuos, ca un 
preludiu ce dorea să anunțe că visul 
de-aeum un veac al lui Millo a devenit 
o realitate acum, aici, în plin centrul 
Capitalei noastre. Și pentru că nu pot 
spune gîndului să stea smirnă, simt ne
voia să evoc cîteva figuri de odinioară, 
care nu aveau altă dorință decît ridica
rea pe culmi eît mai înalte a teatrului 
românesc : C. Nottara, Agatha Bîrses- 
cu, Paul Guști, Sică Alexandrescu. 
Acum, cînd am trecut de pe scenă în 
stal, fără a pierde nimic din marea 
dragoste pentru teatrul românesc, 
nu7mi doresc decît ca noua generație de 
slujitori ai teatrului să-și amintească 
cu emoție și respect de marii lor înain
tași, care și-au început și și-au înche
iat cariera cu un frumos și nerealizat 
vis : o sală somptuoasă, unde să ră
sune puternic replicile personajelor 
unei dramaturgii dragi nouă: drama
turgia românească. Sala aceasta există, 
visul s-a împlinit, nu vă rămîne, dragi 
colegi tineri, decît să purtați mai de
parte frumusețea verbului românesc.

Carmen Stănescu:
Ce-ar putea spune în plus Carmen 

Stănescu acum, cînd cortina a căzut 
peste marele eveniment de cultură ro
mânească ? Soarta a fost cu mine mai 
darnică, deoarece încă din anul întîi de 
studenție am început să joc la Național, 
ca urmare a unui concurs instituit de 
directorul său de pe atunci, Tudor 
Vianu. Mi-am împletit visurile tinere
ții cu realizările primei scene a țării, 
repurtate în țară ori peste hotare, înțe- 
legînd totdeauna că succesul nu se ob
ține cu facilitate, ci cu muncă și serio
zitate. Am jucat alături de mari 
actori ai scenei românești, care 
la rîndul lor au transmis genera
ției următoare dragostea și respectul 
pentru teatru, pentru dramaturgia cla
sică și contemporană românească. Dacă 
primii pași în artă — studentă fiind — 
mi i-a îndrumat Marioara Voiculescu, 
pe scenă îl urmăream ori de cîte ori 
juca pe marele Bălțățeanu, Dar alături 
de el juca o pleiadă de străluciți ac
tori : Vraca, Sonia Cluceru, Storin, Ti- 
mică, Mihai Popescu, Ion Manolescu. 
în aceste zile de sărbătoare gîndurile 
îmi zboară spre ceea ce a fost și mai- 
ales spre ce va fi teatrul nostru. Sînt mul
țumită că noua generație este purtă
toarea marilor tradiții interpretative și 
am certitudinea că piesele care se joa
că, și se vor monta pe prima scenă a 
țării vor contribui la afirmarea în con
tinuare a teatrului românesc, spre sa
tisfacția noastră, a slujitorilor lui, cît 
și a stimatului nostru public.
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George Arion:

Amurg

O, ce amurg 
învrăjbește orașul ! 
Cerul e o vatră 
Din care ninge necontenit cenușă. 
Luminile s-au stins pretutindeni 
Numai noi veghem 
Sub orbitorul candelabru 
Al marelui salon.
Stăm în fotolii și ascultăm 
Gîfîitul nisipului pe străzi 
Și chipul tău mi-a devenit străin 
Iar tu, uimită mă privești, de parcă 
M-ai vedea acum întîia oară.

Veniți

Veniți in piața fără de hotar 
Cu torțe și cu flamuri argintate 
Și ascultați al mării zvon 
Și freamătul deșertului departe.

Veniți și vă prindeți de mîini 
La sărbătoarea noastră cea deplină 
Inveșmîntați în hainele de preț 
Cu chipuri bucuroase în lumină.

Veniți ca să cîntăm în cor 
Izbînda unui veac care-i aproape 
Și pulberi noi pe umeri ne-or cădea 
Și mii de aripi în văzduh vor bate.

Din văzduh

Din văzduh vin fulgi laolaltă 
cu stele.

Pretutindeni zăpadă, în cer, pe 
pămînt

Ninsoarea învălmășește lumea. 
Cu bulgări arunc în beznă 
Pe cine am nimerit, cine strigă ? 
Sau poate e numai viscolul. 
De-acum, va ninge de-a pururi 
Și nu-mi mai este dor de nimeni 
Și noaptea aud împăcat cum 

trosnește
Casa mea sub troiene.

Vitalitate

In munți trăiește 
Un vultur uriaș. 
Cînd doarme, aripile lui 
Nu-ncap în cuib și se revarsă 
Peste oraș înăbușindu-ne 
Și izgonind lumina.
Uneori zboară flămînd în depărtări 
Și pînă se întoarce
Cu prada înfiptă în gheare 
Bezna alunecă în scorburi. 
Acum a îmbătrînit
Și tot mai rar vînează 
Dincolo de mare
Și noi ne rugăm
Cu ochii încețoșați de lacrimi
Să nu moară
Cînd stă cu aripile desfăcute 
Deasupra noastră.

Jivine singerează pe zăpezi

Jivine sîngerează pe zăpezi 
Lo margine de codru, căsăpite 
Și alte fiare vin prin fragede 

ninsori
Și-nțepenesc în blana lor fierbinte.

Gîlgîte pîraiele de sînge, 
Torentul cald către oraș se-ntinde.

Cad fulgii ropotind pe mari 
grămezi 

De cărnuri roșii, aburinde.

Noaptea, pîndarii luminează 
Zadarnic locurile cu făclii o mie. 
Cresc maldăre de trupuri pe nămeți 
Și cine-i ucigașul nu se știe.

Copacul nemistuit

Din senin a izbit trăsnetul 
Și copacul a rămas arzind. 
Focul ciudat, fără fum 
N-au izbutit să-l stingă 
Furtunile de nisip 
Să-l potolească ninsorile. 
Zile întregi am privit flăcările 
Pînă cînd, nepricepuțî 
Am început să ne-nchinăm 
Ca la o minune de-altădată. 
Cu timpul ne-am obișnuit 
Să știm mereu aprins un rug 
In preajma noastră.
Și noaptea, venind din depărtări 
Orbecăind pe drumuri 
Ne regăsim orașul cufundat în 

beznă 
După stejarul nemistuit de jar 
De la marginea pădurii.

Grigoraș Dinicu: Memorii
Transcrise de fiul său, Grigore Dinicu

în anul 1937. orchestra lui Grigoraș 
Dinicu a cunoscut unul din cele mai 
răsunătoare succese internaționale : 
participarea Ia Expoziția universală de 
la Paris. Dreptul de a reprezenta mu
zica populară românească peste hotare 
l-a obținut în urma unui sever concurs 
al celor mai bune formații din țară. 
Nume strîns legate de folclorul nostru 
— Victor Predescu, Costică Tandin, Pe- 
trică Moțoi, Jean Marcu, Vasile Julea, 
Ion Matache — au figurat pe afișul în

Mai întîi „viza artistică'" pentru Paris

Ziarele începuseră de vreo lună de 
zile să publice aproape zilnic fel de fel 
de amănunte în legătură cu Expoziția 
internațională de la Paris și cu pavi
lionul românesc de acolo. Erau fotogra
fii care stîrneau curiozitatea viitorilor 
vizitatori. Amănunte de tot felul, date 
istorice asupra marilor muzee, asupra 
tablourilor de la Louvre, de la Ver- 
s; lies, de la Rouen etc.

însă adevăratele noastre pregătiri de 
plecare începură din ziua cînd. ne-am 
dus la Ministerul de Justiție pentru a 
ne completa cazierul și fișele indivi
duale ale amprentelor. Apoi ne-am dus 

Gngoraș Dinicu cu orchestra sa, la Expoziția internațională de la Paris (1937)

trecerii de la Arenele Romane. Desigur 
că arta lui Grigoraș Dinicu nu avea 
termeni de comparație, dar concursul 
era unica formă de promovare a valo
rilor și trebuia îndeplinită. Greul însă 
abia de acum înainte începea. Muzica 
populară românească avea un prestigiu 
internațional care trebuia apărat și am
plificat. Mesagerul nostru la Paris s-a 
numit Grigoraș Dinicu.

VIOREL COSMA ■

la proba pentru Slice, cu care urma să 
ne îmbrăcăm la Paris.

Cunoștințele noastre ne asaltau cu 
fel de fel de întrebări asupra zilei de 
plecare spre Paris. Doream să se în- 
tîmple în sfîrșit și aceasta, numai și nu
mai pentru a scăpa de sîcîielile care de 
acum nu că ne plictiseau, dar ne obo
seau.

De cîtva timp, în orchestrele de frun
te ale Bucureștiului era un freamăt 
tulburător, fiindcă zvonul unui concurs 
pentru cea mai bună orchestră care să 
reprezinte România la Expoziția inter
națională de la Paris punea la încer

care capacitățile profesionale ale dife
ritelor orchestre.

Zilele își urmau cursul lor obișnuit. 
Dimineața repetiție, seara local pînă la 
două-trei dimineața. Zile plăcute. Zile 
pentru mulțumire sufletească de neîn- 
tîlnit. Insl lîngă el plutea entuziasmul 
și mirajul Parisului, pe care nici nu ne 
închipuiam că nu îl vom vedea.

Pe la 15-20 martie apăru în presă 
următorul comunicat : „Pentru desem
natei unei formațiuni de muzică popu
lară, care să reprezinte România la 
Expoziția internațională de la Paris, se 
instituie un concurs de muzică popu
lară dotat cu 3 premii. Concursul se va 
ține în zilele de... la Arenele Ronfane. 
N.R. Printre formațiunile care vor con
cura, aflăm că orchestrele de frunte din 
București vor concura toate“.

Cînd arătai maestrului vestea, prinse 
a zîmbi și-mi spuse :

— în dimineața zilei am concert cu 
Filarmonica, iar după-amiază se va ține 
concursul de care-mi vorbești. Tată, să 
știi că mai greu are să-mi fie la con
curs decît la concert.

— Cum, tăticule ? Asta nu înțeleg.
— Tăticule, la concert voi fi ajutat 

de marele muzician și de muzicanții 
Filarmonicii, plus spectatorii, care știu 
și apreciază munca mea, pe cîtă vreme 
acolo voi fi cu voi și în loc de specta
torii concertelor simfonice vom avea 
de-a face cu părerile lăutarilor, care 
sînt într-o mare măsură mai puțin edu
cați pentru un concurs. Dar voi ști eu 
cum să-i fac să încline steagul.

Pînă la concurs ne maj despărțeau 
numai vreo 10 zile cînd, într-o dimi
neață la repetiție, maestrul ne spuse :

— Băieți, vă rog să mă scuzați, dar 
de azi nu vom mai face repetiție pen
tru concurs, fiindcă eu am concert cu 
maestrul Perlea și dînsul este foarte 
exigent cu soliștii pe care îi dirijează. 
Tată, tu să mergi cu mine la repetiție.

Concertul a însemnat pentru Grigoraș 
Dinicu un nou triumf.

Cînd a cobortt în aula Ateneului Ro- 
T mân, publicul i-a făcut o nouă mani

festație de simpatie foarte zgomotoasă 
prin aplauze ce nu au contenit decît 
atunci cînd Grigoraș Dinicu a părăsit 
incinta de la intrarea Ateneului.

Și iată-mă după-masă, cu tăticu, în 
Parcul Carol, spre ora 5 și jumătate. 
Prima vorbă care-mi spuse a fost:

— Tăticule, nu am mai fost pe aci 
de cînd am cîntat cu maestrul George 
Georgescu, prin 192... Știi că nu s-a 
schimbat aproape nimic ! ? Ia privește 
sus. la mormîntul eroului necunoscut. 
Dacă ai ști tu, tată, ce-mi evocă mie 
acest mormînt...

— Ei, tată. Să știi și tu că noi, ro
mânii de azi, în frămîntările în care 
ne găsim, am suferit mult, mult de tot 
în acei ani ai războiului din 1916—1918 
și numai grație dragostei de țară și a 
spiritului de unitate națională ce le-a 
avut armata pentru țară, am putut și 
putem azi să ne respectăm eroii nea
mului nostru românesc. Acei care s-au 
jertfit sincer, din patriotism, au fost 

acei ce zac poate și azi încă prin Tran
silvania, prin Oltenia și mai cu seamă 
prin Moldova. Tată, dacă ai știi tu citi 
au murit de tifos, de frig, de foame, în 
tranșeele Moldovei, și tu ai fi făcut la 
fel ca mine, te-ai fi închinat și ai fi 
spus : „Ajută-mi, Doamne, ca să trăiesc 
în țara mea, cu respectul morților că- 
zuți pe cîmpul de onoare și în pacea 
pe care ei au dorit-o atît de mult, incit 
și-au jertfit și viața'*.

Dar acum, iată-ne la intrarea de la 
Arenele Romane.

Primul a cîntat Ion Matache, unul 
cu un talent real, unde școala nu are 
de spus nici un cuvînt. A cîntat niște 
brîuri și niște hore care și azi încă 
sînt de neinterpretat din cauza stilului 
absolut țărănesc pe care Ion Matache 
l-a arborat așa de splendid, de specific, 
lăutarului român oltean.

Remarcele erau unanime pentru cali
ficativul „bine“<.

Apoi a cîntat Petrică Moțoi, în felul 
și în stilul despre care cei care l-au 
ascultat și azi au de spus un cuvînt 
frumos.

A urmat Jean Marcu. Surpriză. Ni
meni nu a răspuns.

Căutai cu privirea prin mulțimea ce 
ocupa Arenele Romane pînă la refuz, 
dar nu-1 zării, cu toate că l-am văzut 
cînd am intrat. Și azi rămîne o enigmă 
pentru mine ce l-a făcut pe Jean Mar
cu să nu se prezinte la acel concurs.

A venit la rînd Costică Tandin, care 
cînta muzică populară românească cu 
sensibilitatea specifică malurilor Du
nării, fiindcă atunci cînd a executat 
Hora de la Severin, lumea l-a răsplătit 
cu vii aplauze.

S-a prezentat în continuare Vasile 
Julea, crezut de mulți rivalul lui 
Costică Tandin. Adevărul era că amîn- 
doi au obținut un succes la public și 
așa zisa rivalitate a lor s-a răsfrânt 
asupra întregii Oltenii.

în fine, este strigat Grigoraș Dinicu. 
Cînd publicul i-a auzit numele, o fur
tună de aplauze a răbufnit. Tata a pus 
arcușul la coardă. Știam ce se va cînta. 
(Eu în acel timp eram numai ucenic 
în orchestra lui Grigoraș Dinicu. Cîn- 
tam cu fisarmoniul). Hora lui Dobrică 
răsună clar, impetuoasă și plină de co
loritul pe care Grigoraș Dinicu știa să-1 
imprime orchestrei sale. De aci, urmă 
un potpuriu care alterna cu jocuri și 
cîntece românești autentice, piesa cui- 
minînd cu Ciocîriia.

A fost o nebunie de succes. A fost 
pentru prima dată cînd am asistat și 
eu la succesul lui Grigoraș Dinicu te 
materie de muzică populară româneas
că, după cum doar auzisem pînă atunci.

Mă apropiai încetișor și îi zării ochi! 
săi verzi și blînzi înecați în lacrimi.

»— Tată, ce bine își cunoaște românul 
cîntecele lui. Sînt fericit cum nu știu 
dacă voi mai trăi, să mai simt bucuria 
și mulțumirea sufletească de azi.

Orchestra noastră cîștigase concursul 
Plecam spre Paris.

(Va urma)
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OCHII Șl URECHILE LUMII

Umbra și urmaGeneroasă ca nimeni alta, viata a cinstit precum se cuvine centenarul nașterii lui Edmond Locard. Lumea nu s-a gindit la timp, adică la 13 februarie 1977, cind era sorocul. Dar la sfîrșitul anului trecut, chiar în ultimul număr al lui „Le Monde" pe "77, președintele Asociației franceze de criminologie a găsit cu cale să reamintească cine a fost și ce-a făcut pentru omenire Edmond Locard. El a pus — nici mai mult, nici mai puțin — bazele poliției științifice. El a sistematizat, primul, toate elementele care pot contribui la prinderea unui criminal. Profani cum sîntem, avînd la bază cîteva filme cu Maigret și Columbo, sîntem dispuși să credem că a prinde un • răufăcător e o chestie la mintea oricărui cocoș inteligent, nuanțat și perspicace. Semidoctism benign și simpatic — ca atîtea altele. Locard și-a dedicat viața și opera transformării poliției într-o instituție serioasă, științifică și cultă. Era și cazul, era și vremea. El ne-a dat — ca o încoronare a studiilor lui despre amprentele digitale, urmele de .pași, firele de păr, firele de praf, despre imensul univers de amănunte care nu permite nici unei crime să atingă perfecțiunea — un tratat ♦ de 3 000 de pagini în șapte volume fără de care nici un criminolog nu se mișcă azi, oricîte progrese s-au înregistrat în tehnica meseriei sale. Firul de păr. amprenta pe pahar, urma de picior, rujul pe țigară, mătreața pe o haină au rămas imuabil sursele revelațiilor esențiale în întunericul unui cadavru ascuns în bibliotecă, în ascensor sau în baie. Recursul' perpetuu la firul de păr, de praf, de lină sau de scrum, la amănuntul fizic, material, pentru a dezlega complicațiile unui păcat care deseori ține de metafizică, dovedește — mai mult decît atîtea metafore trase de păr — că omul nu e doar o umbră, ci în primul rînd o urmă. Urma dezleagă umbra, chiar și umbra unei îndoieli. Locard, savant, a sistematizat domeniul urmelor mal apăsătoare decît orice literatură a umbrelor.. Cu o tandră și îndreptățită Ironie, exact în zilele cind se evoca .personalitatea creatoare ă lui Locard, viața oferea amintirii acestuia una din acele enigme a cărei dezlegare ridică monument tăcut detectivului și aduce mare succes de casă scenaristului : în noaptea de crăciun, cum se cuvine. într-un sătuc francez, un octogenar muri după ce bău un pahar de vin din- tr-o sticlă de Cotes du Rhâne, proaspăt destupată. Soția lui, după ce ciocni și bău și ea, intră în comă. Ginerele și lăcătușul satului — venind să-1 pună în sicriu pe decedat — avură ideea să guste și ei din sticla rămasă pe masă. O oră mai tîrziu, amîndoi se găseau în agonie. Autopsie, analiză a vinului și lucrurile devin clare : vinul era otrăvit. Urmează — ca după orice claritate — enigma : a fost o crimă sau vinovăția unui negustor de băuturi ? Urmează întrebările : cind a apărut sticla 7 Sticla a apărut în vara lui ’77. Cine a adus-o ? Un nepot din Paris, om în vîrstă de 58 de ani. Urmează platitudinea cunoscută prin expresia : „anchetatorii n-au neglijat nimic". Ei au mers pe urma sticlei, precum scrie la Locard. în a doua zi a anului 1978, nepotul a fost adus la Parchet. „El a sfîrșit prin a mărturisi" — o, frumoasa, banala și împăcata încheiere. Da, el a introdus în sticlă un produs farmaceutic otrăvitor. Nu, el nu a vrut să-și ucidă unchiul, ci să se răzbune pe o mătușă pe care o bănuia vinovată de moartea mamei sale. De unde avea otrava 1 Din- tr-o rețetă găsită într-un roman de Agatha Christie. Nu, să nu discutăm literatură 1 Edmond Locard 
a .ținut timp de zece ani cronica muzicală într-un ziar lyonez. El na-a dat —- paralel cu monumentul criminologie — o istorie a teatrului liric. îmi place și mă mingii — ca șî cum aș ține la piept o dulce enigmă despre viață — cu imaginea unui om care pricepea și iubea „Traviata" ținînd în mină o lupă cu care analiza o amprentă digitală pe un revolver.
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România la reuniuni internaționale:

Prezență dinamică in abordarea 
problemelor vitale ah epocii noastre

Nu numai pentru observatorul politic 
atent, dar și pentru cititorul obișnuit, 
la o trecere în revistă a problemelor cu 
conținut major care au făcut obiectul 
unor reuniuni internaționale desfășu
rate în intervalul unei singure săptă- 
mîni, la New York, Geneva sau Belgrad, 
apare evident că ori de cîte ori se vor
bește de inițiative, propuneri și acțiuni 
concrete îndreptate spre asigurarea 
destinderii și securității în lume revine 
cu o constanță și o prospețime remar
cabile numele României socialiste.

Dacă este să ne referim la problema
tica dezarmării, nu se poate spune că 
aceasta „revine în actualitatea politică", 
așa cum se afirmă adesea despre unele 
aspecte ale vieții internaționale. Ea este 
o problemă permanentă, gravă, apăsă
toare, datorită distanței — foarte mare 
pe acest teritoriu incendiar — între 
vorbă și faptă. A demonstrat-o 
încă o dată într-o intervenție spe
cială reprezentantul român în Comite
tul pregătitor al sesiunii speciale a 
O.N.U. consacrate dezarmării. Obiectul 
acestei intervenții : problema informă
rii corespunzătoare a opiniei publice 
internaționale cu privire- la aspectele 
dezarmării. România consideră că da
toria cea mai înaltă a guvernelor și 
statelor față de propriile lor popoare 
este de a prezenta în mod deschis pri
mejdia pe care o constituie continuarea 
nestingherită a cursei înarmărilor, fap
tul că, pe măsura accelerării înarmări
lor, securitatea statelor este amenința'tă 
considerabil. Crearea iluziei că se poate 
trăi în liniște și siguranță atît timp cît 
există asemenea acumulări de arme nu 
servește umanității. Acum, mai mult 
decît oricînd, trebuie concentrate toate 
eforturile pentru a se ajunge, pentru a 
se impune măsuri hotărîte în domeniul 
dezarmării, în primul rînd al dezarmării 
nucleare.

_esiunea specială a Adunării 
jGenerale a O.N.U. care ur- 
*mează să se desfășoare între 

23 mai și 28 iunie —- inițiată la pro
punerea României și a altor state 
— reprezintă, fără îndoială, o eta
pă de mare importanță pentru înfăptui
rea, în fine, a unor pași concreți în 
ceea ce privește dezarmarea, o ocazie 
care nu trebuie irosită, un for de dez
batere ale cărui documente trebuie pre
gătite cu multă atenție, angajare și res
ponsabilitate. în noua etapă de nego
cieri ce au loc la New York, această a 
patra reuniune a Comitetului pregăti
tor (care a început la 24 ianuarie și va 
dura aproximativ cinci săptămîni, ur- 
mînd ca îm.-e 10 și 21 aprilie să aibă

Paradoxurile 
superdvtlîzației

ARTA ȘI CRIZA. Hotărît lucru, pre
judecățile nu salvează pe nimeni de la 
pieire. Faptul a fost demonstrat la Mi
lano, cu prilejul inaugurării expoziției 
„Arta de a te descurca în criză". Orga
nizată de tineri și pentru tineri, această 
primă expoziție avînd obiectivul de
clarat de a deschide ochii tinerei gene
rații (dacă mai era nevoie !), și anume 
în direcția descurcării în viață, în con
diții adverse, a stîrnit un su.<șces enorm.

Utilizînd mijloace dintre cele mai 
simple (diapozitive, texte luminoase, 
benzi de magnetofon etc.), manifesta
rea cu pricina și-a propus și a reușit 
să realizeze portretul sintetic al unei 
lumi în care tinerii nu prea au ce 
căuta dacă pornesc în viață fie și cu 
un optimism prudent. Cum în Italia, 
din 1 800 000 de șomeri, 73 la sută sînt 
tineri sub 28 de ani, este ușor de în
țeles cam în ce proporție noile eșaloa
ne de forță de muncă bat pasul pe loc 
la porțile diverselor meserii. în conse
cință, este, a fost și va fi nevoie de gă
sirea unor „soluții de conjunctură". 
Amintita expoziție a excelat tocmai în 
acest domeniu. S-au prezentat „meto
de", căi și mijloace prin care tineretul 
poate executa un slalom prin societate 
ciupind, de ici și de colo, mărunte ex
pediente. Astfel, s-a evidențiat, pe ba
ză de sondaje, că studenții la filosofic 
și drept sînt preferați pentru posturi de 
guvernante, cei de la biologie și zoolo

loc noi consultări) trebuie să avanseze 
în mod hotărîtor procesul de redactare 
a proiectelor celor trei documente ce 
urmează a fi adoptate la sesiunea spe
cială : Declarația, Programul de acțiu
ne, Structurile de negociere. Printre 
cele 10 documente de lucru se află și 
propunerile avansate de România. Țara 
noastră a prezentat proiecte elaborate 
in detaliu asupra tuturor celor trei do
cumente, proiecte ce au întrunit deo
sebite aprecieri, fiind considerate o bază 
solidă pentru elaborarea documentelor 
finale. Este foarte semnificativ faptul 
că setul de principii de bază în reali
zarea dezarmării expus și argumentat 
de România la O.N.U. este practic re
produs în întregime în tabelul sinoptic 
comparativ elaborat de Centrul 
O.N.U. de dezarmare pe baza docu
mentelor prezentate de diferite țări și 
grupuri de țări, spre a servi drept bază 
de discuție și negociere în vederea ela
borării proiectului de document final 
al sesiunii speciale. Astfel, în proiec
tul de lucru al Declarației reuniunii 
speciale este evidențiat pe larg concep
tul românesc fundamentat pe larg de 
președintele Nicolae Ceaușescu după 
care cursa înarmărilor și cheltuielile 
militare frînează progresul economic și 
social, dezvoltarea cooperării între sta- . 
te, constituind prin aceasta un obstacol 
în calea eforturilor pentru lichidarea 
subdezvoltării, pentru rezolvarea celor
lalte probleme de care depinde viitorul 
omenirii.

rțe sesiunea specială a Adu- 
Unării Generale a O.N.U. consacra

tă dezarmării se leagă și noua 
rundă de negocieri ce se desfășoară, în- 
cepînd cu 1 februarie, la Geneva. Sem
nificația deosebită a rezultatelor aces
tei reuniuni este de o mare importanță, 
considerîndu-se cu temei că- activitățile 
Comitetului pentru dezarmare de la 
Geneva preced, deci într-un fel anti
cipează, sesiunea specială. Numeroși, 
comentatori politici și reprezentanți ai 
statelor subliniază faptul că în cei 16 
ani de activitate — în care au avut loc 
nu mai puțin de 800 de ședințe plenare 
— această agendă, ce poate impresiona 
din punct de vedere cantitativ, nu in
clude însă și aspecte care să fi marcat 
vreun progres net în direcția transpu
nerii în viață sau, cel puțin, a adoptării 
unor măsuri ferme de dezarmare. Toc
mai pentru aceasta, la ora actuală, ma
rea majoritate a statelor așteaptă ca 
acest organism să devină un sediu de 
negocieri reale, democratice, cu un ca
racter multilateral, capabil să expri
me și să răspundă aspirațiilor și voin

gie au șanse mari să plimbe, de cîteva 
ori pe săptămînă, cățeii protipendadei 
etc. S-a mai demonstrat că liceenii sînt 
„preferați de sindicatul hoților de ma
gazine" pentru producerea unei ferme
cătoare stări de panică : copiii intră în 
magazine, simulează groază, țipă cît îi 
țin gurile „bombai", lumea se sperie 
de posibilul atentat, iar profesioniștii 
operează în liniște... Așadar, sfaturi de 
toate calibrele pentru însușirea artei 
de a transforma criza în mărunțiș.

O CHESTIUNE DE BUN-SIMȚ. Oricît 
ar părea de ciudat, între „Vogue" și 
conflictele de muncă din siderurgia 
franceză există o fină legătură. Marii 
autori de modă, patronii colecțiilor care 
provoacă ' patimi costisitoare în rîndul 
clientelei internaționale (mereu ace
eași) s-au decis, primăvara aceasta, să 
nu forțeze nota. Yves Saint Laurent, un 
nume din constelația acelora care vînd 
o vagă schiță de bluză cu 200 000 de 
franci, este de părere că prețul colec
țiilor trebuie menținut, dar modelele 
merită să nu fie ostentative, ultrade- 
corative, pe linia luxului sofisticat din 
precedentele sezoane. Cu alte cuvinte, 
bluzele și pantalonii, rochiile și poșete
le de marcă vor costa la fel de mult, 
dar vor părea, culmea disimulării, să
răcuțe. Avîndu-se în vedere actuala 
tensiune economică și foarte „neplăcu
tele" probleme sociale, distinsa clien
telă va plăti cît se poate de scump spre 
a arăta vag șifonată, chiar modestă. 
Splendidă învingere a orgoliului, exce
lentă demonstrație a bunului-simț care, 
oh, a ajuns să se vîndă.

Și, ca totul să fie în regulă, bijuteriile 
din acest an vor fi mititele, mate. 

ței tuturor statelor și popoarelor. 
„Așteptăm șl în acest an realizarea a- 
celui reviriment în activitatea comite
tului, pe care îl reclamă cu insistență 
majoritatea covîrșitoare a statelor care 
vor să vadă în Comitetul pentru dezar
mare un organism de negocieri reale“ 
sublinia în intervenția sa șeful dele
gației române, arătînd că singurul cri
teriu al eficienței comitetului la sesiu
nea specială este contribuția pe care o 
aduce la oprirea cursei înarmărilor, 
acesta fiind criteriul valabil pentru 
aprecierea rezultatelor, oricăror nego
cieri.

Aceeași idee, legată de felul în care 
dezbaterile din cadrul unei reu
niuni răspund așteptării popoa

relor, implicit nădejdilor nutrite de 
națiunea noastră, a fost afirmată și 
la Belgrad de delegația României, care 
a insistat asupra faptului că documen
tul final pe care urmează să-l adopte 
reuniunea trebuie să fie un document 
politic de substanță, care să conțină 
înscrise mășuri concrete și- recomandări 
susceptibile să impulsioneze eforturile 
de soluționare a principalelor probleme 
de care se leagă asigurarea securității 
pe continent. Este cît se poate de clar, 
pentru oricine, că fără adoptarea unor 
măsuri eficiente de dezarmare și dez
angajare militară nu se poate vorbi de 
o creștere a încrederii, de întărirea 
securității sau de crearea acelor condi
ții necesare dezvoltării și extinderii 
cooperării în Europa.

O activitate desfășurată în puține 
zile este concentrată în direcțiile ei 
mari în această încercare de sinteză a 
expresiei contribuției României Ia re
zolvarea marilor cauze ale omenirii. 
Idei și eforturi elaborate de-a lungul, a 
mulți ani, afirmate cu insistență, cu 
constanță deplină, își găsesc confirmată 
valabilitatea. Li se recunosc forța și 
clarviziunea în- spații tot mai largi, în 
cele mai ample și responsabile foruri 
ale lumii. Este o recunoaștere care a 
făcut din România un nume de ecou și 
de referință. Iar acest început de an, an 
de care omenirea întreagă își. leagă spe
ranțele de pace, găsește țara noastră în 
primele rînduri ale forțelor care gîn- 
desc această pace, care luptă pentru ea 
prin împlinirea unui complex de factori, 
o pace în realizarea căreia popoarele, 
statele sînt datoare să contribuie numai 
cu propuneri și măsuri concrete, de 
bună credință, călăuzite de cea mai 
înaltă responsabilitate față de destinele 
umanității, ale viitorului planetei noas
tre.

DOINA 1OVĂNEL ■

oferind purtătoarelor senzația remar
cabilă de austeritate...

PERMUTĂRI, Frumoasele ameri
cane se vor urîți în mod planifi
cat. Limuzinele care își propor- 
ționau trufașa lor lungime ' Ia o 
lățime și mai trufașă, automobi- 
lele-dormitor care tăiau respirația 
prin monstruoasele lor dimensiuni vor 
trebui să facă loc unei arătări cit de 
cît marcate de criza de energie. Deo
camdată, „mașina americană a anului" 
e franceză. O realizează Chrysler (al 
treilea producător din S.U.A.) la Poissy. 
E relativ mititică și se va desface 
pe piața americană sub două mărci 
diferite : Plymouth Horizon și Dodge 
Omni. întrucît „Energy Policy Conser
vation Act" stipulează ca, în 1980, la 
suta de kilometri parcurși automo
bilele să nu depășească un con
sum de benzină de 11,76 litri, iar 
începînd din 1985 doar 8,85 litri, 
este posibil să asistăm, în urmă
toarea perioadă, la un război al ma- 
șinuțelor, așa cum am asistat la unul al 
găinilor, vinului, peștelui etc. Este 
știut că mașinile mici produse de japo
nezi au invadat piața nord-americană, 
la fel cum Volkswagenele vest-germane 
s-au plasat puternic pe piețele latino- 
americane, aceasta într-o perioadă cînd 
dilemele energetice nu luaseră pro
porții. Acum situația s-a schimbai în 
conținut și formă : japonezii au început 
să agreeze automobilele spațioase, iar 
vest-germanii se lasă tentați să fabrice 
automobile care seamănă, ca două pi
cături de apă, cu frumoasele ameri
cane !

RADU BUDEANU «
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Debut de sezon diplomatic Ia Geneva

Noul sediu al Națiunilor Unite din Geneva

Fapte și zile
• Un curs, cu durata de un semes

tru, privind istoria civilizației române, 
poate fi audiat la Institutul de roma
nistică al Universității din Amsterdam. 
Inițierea acestui curs — care se bucură 
de mare interes din partea studenților 
olandezi — a fost prilejuită de acțiu
nile legate de sărbătorirea a 2050 de 
ani de la formarea primului stat dac 
centralizat și independent • Din 1962 
și pînă în prezent fondurile strînse în 
întreaga lume pentru finanțarea acțiu- 
ptkg cte salvare a animalelor și plan- 
telw^nenințate cu dispariția s-au ri- 
die^ls 30,28 milioane dolari. Suma a 
fost folosită în 1 847 de proiecte trans
puse în fapt în peste 130 de state. în
tre animalele a căror prezență pe Terra 
este considerată amenințată se numără 
...tigrii, lupii, cerbii, balenele, elefan
ții, rinocerii, păsările de pradă, broaș
tele țestoase și crocodilii • Guvernul 
spaniol a ordonat recent distrugerea 
tuturor fișelor personale a mii de lideri 
politici și ai sindicatelor, deținuți de 
poliție și considerați dușmani ai statu
lui în perioada franchistă. Aceste fișe 
— se arată într-un ordin al biroului 
primului ministru al Spaniei — nu mai 
au nici o „valoare administrativă" • 
Capitala Alaskăi, Juneau, a cunoscut 
prima sa spargere la o bancă din ulti
mii 46 de ani. Știrea este considerată 
de cei 17 000 de locuitori ai orașului 
drept glumă, iar șeriful însuși îl con
sideră pe spărgător „ori incredibil de 
stupid, ori incredibil de dibaci și cu- 
noscînd o ieșire din oraș", deoarece lo
calitatea este, în pofida celor 80 de 
kilometri de drumuri, izolată de restul 
țării. Singurele posibilități de a părăsi 
orașul sînt avionul sau vaporul • 34 
de milioane de impulsuri luminoase pe 
secundă străbat cablul telefonic din 
fibre de sticlă Conducătoare de lumină 
pus la punct în R.F.G. Fibrele, de sti
clă specială, au grosimea unui fir de 
păr și pot transmite, sub formă de im
pulsuri rapide, date, emisii vizuale ori 
sonore, deschizînd perspective nebănu
ite în telecomunicații, mai ales în do
meniile telefoniei și televiziunii prin 
cablu. Această nouă tehnică va fi ex
perimentată, pe un circuit cu lungimea 
de patru kilometri, începînd cu primă
vara 1978 ® Faptul că febra constituie 
un mijloc de apărare împotriva facto
rilor infecțioși a fost demonstrat în mai 
multe rînduri, scrie în numărul său din 
ianuarie, 1978, revista „Science et Ave
nir". Numeroase observații făcute în 
lumea întreagă au arătat că febra pro
dusă de o infecție microbiană este un 
mijloc de apărare imediată, care per
mite organismului să lupte împotriva 
infecției într-o primă etapă, pînă sînt 
pregătiți anticorpii • Lăcustele, care 
încetaseră în ultimii ani să mai repre
zinte un pericol real pentru agricultura 
mondială, sînt pe cale să formeze din

Arteziana, înaltă cît Turnul Eif
fel, care tinde să devină o a doua, 
vivantă, emblemă a orașului, stă 
în tradiționala sa hibernare, de 
cîteva săptămîni, în adîncurile 
clare ale Lemanului, iar castanii 
de pe malul lacului, proaspăt 
tunși ca în fiecare an, cu meti
culozitate de ceasornicar elvețian, 
ezită încă să-și pornească mugu
rii. Este momentul, și el tradi
țional, în care cele cîteva sute de 
corespondenți de presă acreditați 
la Palatul Națiunilor își transcriu 
conștiincios de pe ediția proaspă
tă a utilului „Calendar provizo
riu al conferințelor și reuniuni
lor care urmează să se țină în 
prima jumătate a anului la Ofi
ciul O.N.U. de la Geneva", în a- 
genda de buzunar, abia începută, 
datele care-i interesează în mese
rie. Pînă acum, certe sînt cam 80 
de conferințe și reuniuni de o im
portanță mai deosebită, între care 
capete de afiș sînt : Conferința 
internațională a organizațiilor 
nonguvernamentale asupra dezar
mării (în februarie), sesiunea ex
traordinară a Consiliului UNCTAD 
(în martie), sesiunea anuală a 
Comisiei economice a O.N.U. pen
tru Europa (în aprilie), cea de-a 
31-a Adunare Mondială a Sănătă
ții (în mai), Conferința interna
țională a muncii (în iunie). Și, de 
asemenea, cea mai lungă probabil 
dintre ele (prevăzută a dura din 
martie și pînă în mai) — Confe
rința Națiunilor Unite privind 
dreptul mării, ediția a IlI-a, se
siunea a Vil-a.

în sfîrșit, acest început de se
zon diplomatic genevez are de 
consemnat reluarea a două reu
niuni maraton, consacrate unor

nou stoluri uriașe în unele regiuni din 
Orientul Mijlociu, a declarat, la Roma, 
un expert al Organizației Națiunilor 
Unite pentru Alimentație și Agricul
tură (F.A.O.). Expertul F.A.O. și-a 
exprimat însă speranța că pericolul 
acestui flagel va putea fi îndepărtat 
prin răspîndirea de insecticide în re
giunile de formare a stolurilor • în 
orașul Dresda din R.D. Germană se 
află cea mai mare și, totodată, cea mai 
veche bibliotecă din lume consacrată 
stenografiei. Fondul ei, alcătuit din 
aproximativ 40 000 de volume, cuprinde 
modele de transcriere rapidă în 50 de 
limbi, pe baza unui număr de aproape 
două mii de sisteme stenografice • 
„Telepați, lăsați-1 în pace pe Einstein!" 
avertizează în ultimul său număr re
vista „Science et vie", arătînd că obi
ceiul unor adepți ai parapsihologici de 
a invoca adeziunea lui Albert Einstein 
la convingerile lor ca un argument fa
vorabil nu are acoperire. Albert Ein
stein a scris, într-adevăr, în 1930 pre
fața unei cărți a lui Upton Sinclair — 
„Mind Reach" — în care se arată oare
cum favorabil teoriei acestuia asupra 
proprietăților și puterilor sufletului. De 
curînd însă, Martin Gardner de la 
„Scientific American" a obținut copia 
unei scrisori aparținînd părintelui teo
riei relativității, în care acesta se ex
plică asupra atitudinii din 1930 : el își 
exprimă scepticismul cu privire la pa
rapsihologic, precizînd că prefața cărții 
lui Sinclair nu a fost scrisă decît din 
prietenie pentru scriitor!?! • Prin 
dietă poți ajunge să-ți tîrăști picioa
rele. De curînd, afirmă specialiștii, s-a 
descoperit că o subalimentație de felul 
celei pe care o urmează cei ce vor să

Imaginea pe care o reproducem după 
revista franceză „Science et vie" repre
zintă proiectul Lockheed al unui super- 
Concorde. Pe ampenaj se pot distinge 
inițialele N.A.S.A. într-adevăr, acesta 
este organismul care încurajează firma 
americană să-și continue cercetările în 
materie de aviație supersonică. Ultima 
„încurajare", afirmă „Science et vie", 
este, ce-i drept, cam subțire : 270.000 
de dolari, în timp ce finalizarea pro
iectului necesită milioane de dolari. 
Aparatul urmează să fie prevăzut cu 

probleme cardinale ale lumii pre
zente și viitoare : dezarmarea și 
cooperarea. Este vorba, în speță, 
de noua sesiune a Comitetului de 
dezarmare, față de care, de a- 
ceastă dată, interesul și speran
țele observatorului politic ca și 
ale omului de rînd de pretutin
deni sînt potențate de apropierea 
momentului convocării sesiunii 
speciale a O.N.U. consacrată 
dezarmării și de reluarea nego
cierilor G.A.T.T., de la care se 
așteaptă o contribuție importan
tă la dezvoltarea liberă, nestin
gherită, în interesul tuturor sta
telor, al comerțului mondial.

Cu un asemenea calendar de e- 
venimente, Geneva se poate con
sidera mulțumită și pentru a- 
ceastă primă jumătate a anului 
în legătură cu posibilitățile de 
care dispune în vederea afirmă
rii vocației sale internaționale. 
Vocație atît de grijuliu cultivată, 
îndeosebi în ultimii ani, mai pre
cis de cînd pe malurile vieneze 
ale Dunării începe să se profile
ze tot mai distinct edificiul unui 
viitor (al treilea) mare sediu al 
activităților organizației mon
diale.

Geneva, tărîm consacrat de ne
gocieri al unora din cele mai spi
noase probleme ale lumii contem
porane, își poate lega numele de 
reușite ale eforturilor statelor de 
a se ajunge la consensuri, în a- 
ceastă epocă a dialogului inter
național. Pentru aceasta însă 
prevalente în demersurile politi- 
co-diplomatice trebuie să fie 
voința politică și dorința reală de 
a se trece de la vorbe la fapte.

CORNELIU VLAD ■

slăbească poate antrena același efect cu 
cel datorat alcoolismului, unei infecții 
cronice sau chiar unui sedentarism ex
cesiv : paralizia nervului peroneal, care 
comandă mișcarea picioarelor. Deci, 
atenție' la dietă I

Expertul american Robert Sonin exa- 
minînd un fals, pretins a aparține ci
vilizației maya. Pentru un ochi bine 
exersat, un microscop este uneori su

ficienta

două sisteme de propulsare, în funcție 
de regimul de zbor. La altitudine joasă, 
propulsarea va fi asigurată de turbo
reactoare convenționale, în timp ce- Ia 
altitudine mare și în regiunile de re
gim de croazieră, stato-reactoare cu 
hidrogen ar trebui să asigure propul
sarea. în stadiul actual de transpunere 
în viață a proiectului, specialiștii pre
văd însă, cel puțin pentru o perioadă 
de cîțiva ani, activitate nestingherită 
(!?) pentru supersonicul franco-brîtanîc.

MONDO UMANO ?

Ce fel de țărm?

Indiscutabil, filmul „Ultimul 
țărm", programat recent la TV și 
realizat, după cîte am aflat, acum 
un deceniu și jumătate, a avut — 
și-și menține — un acut caracter 
vizionar. Nu sînt cronicar TV și 
nici de cinema. Dar faptele de 
acolo, mai precis premisele ce au 
stat la baza lor și, îndeosebi, at
mosfera apăsătoare, ce plana 
asupra acelor oameni, nu puteau 
să nu iște un mare semn de în
trebare în legătură cu sensul 
acestei mondo, prea puțin umano 
și bîntuită de îngrozitorul spec
tru al armelor tot mai multe și 
mai sofisticate.

E adevărat, filmul avertizează 
cu limpezime „Frate încă ne-a 
mai rămas timp" și e cert că acest 
timp la care se apela era — și 
este — destinat pașilor spre eli
minarea cauzelor stării apăsă
toare ; era — și este — numit în 
speranța triumfului rațiunii și 
înțelepciunii. Cuvintele par mari 
în acest context și chiar lozinci 
desprinse de realitate. Și totuși...

Avem la îndemînă un articol 
recent din „Science et vie", pu
blicație de incontestabil profil 
științific, care, acum, în preajma 
a două decenii de la lansarea 
operațiunii cuceririi spațiului 
cosmic, vorbește cu date certe 
despre fața necunoscută (de noi) 
și ascunsă cu grijă (de alții) a 
acestei operațiuni ; despre com
petiția (tot mai acerbă) declan
șată pentru supremația în folosi
rea în scopuri militare a spațiu
lui cosmic. Așa se face, de pildă, 
că de 15 ani, pornindu-se de la 
concepția potrivit căreia „prin
cipalele mijloace de apărare an- 
tispațială sînt sateliții și vehicu
lele speciale • care pot fi contro- 
trolate fie de la sol, fie de echi
paje specializate", prin 1964 se 
făceau publice primele încercări 
ale rachetei americane „Thor" 
interceptoare de sateliți. De pri
sos să precizăm că la aceste știri 
s-a reacționat cu efecte în con
secință. Mai tîrziu, tot dincolo de 
ocean, a apărut o altă întrebare 
și anume, dacă sateliții plasați 
pe orbită joasă (de ascultare 
electronică, de cercetare — ca 
„Bib Bord", de 11 tone — sau 
de navigație — ca „Transit") 
ar putea fi distruși. în atari per
spective, preocupările s-au con
centrat, evident, spre contraca
rare sau distrugere, la rîndul 
respectiv. „De aceea, arată 
„Science et vie", U. S. Air Force 
studiază posibilitatea lansării de 
sateliți militari, cu rachete balis
tice strategice „Minuteman 3“ și 
„Titan 2“ pentru a înlocui rapid 
sateliții care ar fi’fost distruși".

N-au fost neglijate nici alte 
măsuri, pentru a se asigura su- 
perviabilitatea acestor sateliți. 
Astfel, aflăm că simultan s-a în
ceput protejarea sateliților mili
tari. De pildă, cei doi sateliți 
americani „LES 8 și LES 9“ ai 
USAF aveau misiunea de a testa 
diferite modalități de apărare 
împotriva efectelor armelor anti- 
sateliți: generator radioizotopic 
(în loc de pile electrice), giroscop 
(în locul senzorilor tereștri), ba
terii întărite, circuite electronice 
blindate etc. în plus, toamna 
trecută, Pentagonul a încheiat un 
contract de 58,7 milioane dolari, 
cu o companie din Dulles, pentru 
o armă mult mai sofisticată de
cît altele : un mic dispozitiv în 
lungime de 30 cm și un diametru 
de 20 cm propulsat și dotat cu 
senzori infraroșii, pentru a re
pera satelitul după diferența de 
temperatură, în raport cu mediul 
înconjurător: ghidat astfel, dis
pozitivul va lovi satelitul ce ur
mează a fi distrus, chiar dacă 
acesta manevrează pentru a-1 
evita. Pentru a-1 realiza în circa 
doi ani, compania a afectat 25% 
din cei 1 500 ingineri ai săi și de
sigur că se au în vedere și alte 
arme (ca raza laser cu energie 
puternică, emisă de la sol și, de 
ce nu, de pe un satelit aflat pe 
orbită — rază, care ar putea dis
truge panourile solare ce îl apro
vizionează cu energie). De aceea, 
de pe acum, sateliții sînt dotați 
cu minicentrale nucleare.

PETRE NICOLAE g
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□ SPORT, DIVERSE

Primele explicații ale unui eșec:

După 17 aniNu-mi amintesc ca în istoria vreunui sport românii să fi domnit ca-n handbal : 17 ani ! Probabil că rugbyștii sînt singurii care s-ar putea apropia de ei. Ba, dacă bag bine de seamă, chiar tenisul de masă și unii atleți pot să se laude cu performanțe foarte bune pe un timp mai îndelungat. în sfîrșit, nu de statistică este vorba acum, cît de o poveste duioasă pe care mai tinerii noștri cititori ar trebui s-o cunoască...Handbalul este un sport nemțesc care a prins rădăcini la noi și a fost ilustrat de mari sportivi, între care aș aminti două nume mai recente : Gruia și Gațu. Jucători absolut geniali, care au dus farmecul acestei discipline pe culmi nebănuite. Gruia era un tun atomic care a încîntat sute de mii de spectatori și miliarde de telespectatori. Din păcate, o hotărire de neînțeles l-a făcut să anunțe că se retrage din acest sport în plină glorie. Dacă n-ar fi existat Birtalan care să ne amintească de el, am fi socotit că încă n-a fost egalat. Oricum, plecarea precipitată din activitatea sportivă a lăsat un gol imens în handbalul nostru. Despre micuțul Gațu ce să mai spunem 1 El avea fantezia diabolică a unui scamator care ascundea mingea, o iuțeală de gîndire care te trimitea în domeniul electronicii. o imaginație de poet suprarealist și cred că poate fi socotit, fără îndoială, cel mai mare jucător al lumii din toate timpurile. Din nefericire, și în cazul lui, sfătuitori proști l-au împins în afara terenului mai devreme decît trebuia (știu că amîndoi mai joacă handbal, dar eu vorbesc de domeniul internațional, unde ei ar mai fi arătat multe, chiar la acest ultim campionat mondial).Antrenorul naționalei noastre, încă după primul meci din Danemarca, și-a recunoscut eroarea de a-1 fi lăsat acasă pe Gațu. De fapt, erorile au fost mai multe : au lipsit jucători foarte buni din apărare, care ar fi redus cu mult pasivul nostru la golaveraj și deci ne-ar fi sporit șansele la cîștigarea unui loc mai bun în clasamentul general. Greșelile puteau să fie și mai multe, pentru că portarul Penu era cît pe-aci să fie și el lăsat acasă, deși a apărat excelent. Nu vreau să acuz pe antrenor de ocuparea locului VII pentru că o echipă în plină prefacere trebuie să-și asume și riscurile de a pierde chiar un campionat mondial, dar se petrece un fapt bizar : înlocuirea jucătorilor așa-ziși bătrîni se face în momentul cînd valoarea celui care vine nu este egală cu a celui care pleacă, ceea ce este o eroare. Așa s-a întîmplat și în fotbal. Noi, personal, am cerut înlocuirea vechilor vedete cu un Iot nou de tineri, dar asta cerea timp și o confruntare care ar fi dus la rezultatul că, cu toate păcatele lui. de pildă, Răducanu ar fi făcut mai mult decît Moraru în meciurile de calificare pentru Argentina. Ce vreau să spun mai precis ? Că pregătirea loturilor A, B, C în orice sport înseamnă participarea la competiții grele care să arate dacă tinerii s-au copt și dacă bătrînii pleacă atunci cînd le-a venit vremea. Un Gațu, un Penu, chiar un Gruia, menținuți în formă pînă la data acestui ultim campionat mondial, ar fi schimbat fața jocului echipei României. Am văzut și finala campionatului mondial de anul ăsta și mi-am dat seama ce frumos și ce bine jucau foștii campioni mondiali, adică echipa României ! Fantezia lui Gațu, fentele lui Gruia sînt de domeniul amintirii, în locul lor niște roboți înalț! de peste 2 metri, lipsiți de orice imaginație, care, ca la baschet, trăiesc numai în altitudine, au dus la o circulație lentă a balonului, la o scădere a spectaculozității^ în acest sport atît de frumos și ne-a iscat un dor nebun după micuții spiri- duși, după scamatorii care făceau și balet, și prestidigitație, și un spectacol grandios.Ne pare rău că am pierdut acest campionat mondial, dar nu trebuie nici să-i dojenim pe cei din noul val, pentru că ei vor ajunge acolo unde au fost înaintașii lor, sîntem siguri de asta. Jucători ca Folker și Durău nu se găsesc pe toate drumurile. Ei vor aminti în curînd de talentul celor pe care i-au înlocuit. Așa că să ne amintim cu drag de marii noștri campioni mondiali și să privim cu dragoste spre cei care ne-au apărat culorile naționalei, deocamdată cu forțele de care au dispus.Cu dragoste,
EUGEN 3ARBU S

Cine a pierdut titlul la handbal?
Jucătorii sau federația?

■—Tovarășe profesor Ioan Kunst 
Ghermănescu, cel care urmează să vă 
pună cîteva întrebări în numele iubi
torilor handbalului românesc, afectați 
de comportarea echipei noastre în Da
nemarca, are convingerea că eșecul de 
acolo nu trebuie să capete dimensiunile 
unei catastrofe. Asta nu-1 împiedică să 
se adreseze însă președintelui federa
ției de specialitate direct și fără mena
jamente, rugîndu-1 să limpezească une
le lucruri. Altfel zis, tovarășe pre
ședinte, cine a greșit, cum și cît, de a 
ajuns handbalul românesc pe planul al 
doilea al ierarhiei mondiale ? Firește, 
dacă sînteți de părere că a greșit ci
neva ?

— Căutați un vinovat cu orice preț ? 
— Nu caut nimic. Aștept.
— Ce așteptați ?
— Explicațiile dumneavoastră.
—- Evoluția echipei noastre la cam

pionatele mondiale a dezamăgit. Ea 
n-a mai avut nici pregătirea de altă
dată și nici sudura sufletească de la 
edițiile anterioare. Au existat minusuri 
de ordin educativ, iar jucătorii n-au 
înțeles totdeauna imperativul pregăti
rii. în plus, criza de timp în care ne-am 
aflat după Olimpiada de la Montreal 
nu ne-a permis să realizăm o garnitură 
completă.

(Acest răspuns ne obligă la o pri
mă paranteză. Opinia noastră diferă 
radical de cea a președintelui F.R.H. 
înclinăm să credem că jucătorii 
și-au făcut și în Danemarca datoria 
față de culorile sportive ale țării, 
neprecupețind nici un efort, arun- 
cînd în luptă toate energiile. încer
carea interlocutorului nostru de a-i 
scoate pe handbaliștii din teren țapi 
ispășitori ni se pare pe cît de lipsită 
de obiectivitate, pe atît de străină 
spiritului de fair-play. Argumentul 
crizei de timp poate fi adus în dis
cuție, în sensul că un răgaz de nu
mai un an și jumătate, cît s-a scurs 
de la Montreal pînă la mondiale, 
nu ajunge în orice condiții pentru a 
primeni generațiile și a reconstrui 
o echipă capabilă să candideze Ia 
titlu. Numai că, din păcate, prima 
parte a intervalului amintit s-a iro
sit în căutări sterile, garnitura pen
tru Danemarca constituindu-șe prac
tic pe ultima linie dreaptă, mai 
exact la începutul acestui an. Ca 
atare, o serie de jucători mai vîrst- 
nici, între care Lieu și Tudosie, au 
participat vreme îndelungată la pre
gătirile comune ale lotului, la me
ciuri de verificare și la turnee, re
nunțarea la ei anunțîndu-se în 
preajma competiției. Dacă federația 
a avut în vedere întinerirea masivă 
a lotului, acțiune la care a și proce
dat pînă Ia urmă, atunci se pune în
trebarea firească de ce n-a interve
nit în această direcție imediat după 
J.O. ?! Dar asupra chestiunii vom 
reveni.)

— Tovarășe profesor, credeți că 
s-a aliniat în Danemarca echipa cea 
mai redutabilă pe care o putea 
strînge, la acea oră, handbalul româ
nesc ?

— Neîndoios.
— Oare Gațu și Licu n-ar fi pu

tut juca ? întrebîndu-vă asta, mă 
gîndesc la faptul că, un sfert de oră 
mai devreme, maestrul emerit al 
sportului Gheorghe Gruia spunea că 
— vă citesc din carnet*— „fără 
Gațu, Stockl a jucat cu o singură 
mină". Mă mai gîndesc că echipa a 
plecat cu un singur pivot specializat, 
în vreme ce Licu a rămas să vadă 
meciurile la televizor ! Că pivotul 
respectiv, adică Stockl, a apărut în 
unele situații pe post de conducător 
de joc, după cum extrema Drăgăniță 
a primit sarcinile lui Kicsid, Gra- 
bovschi sau Mironiuc, interi dreapta 
„de meserie", asta e altceva. Să re
venim la Gațu și la Licu.

— Handbalul de astăzi nu mai poate 
fi conceput în afara unei încleștări fi
zice extraordinare. Din multe puncte 
de vedere, jocul la semicerc aduce cu 
grămezile din rugby, presupunînd un 
consum de energie ieșit din comun, de 
care nu-i mai cred capabili nici pe 
Gațu, nici pe Licu.

— Poate că în condițiile în care 
Radu Voina a făcut deplasarea acu- 
zînd încă dureri de pe urma unei 

accidentări, Gațu ar fi avut Ioc 
în echipă, mai ales că, din cîte se 
știe, un conducător de joc nu e la 
fel de solicitat ca, să zicem, un pi
vot.

— Pe tema asta putem discuta în 
contradictoriu pînă mîine, fiecare tră- 
gînd cu dinții de opinia sa. Numai că, 
din păcate, fenomenul sportiv este ire
versibil, fiind imposibil de spus acum, 
după ce mondialele s-au consumat, ce 
s-ar fi întîmplat dacă ar fi jucat cu
tare sau cutare.

— Asta-i adevărat, numai că unii 
susțin că Cristian Gațu....

— Văd că insistați. Mi-e teamă că 
înotați în ape tulburi !

— Vă mulțumesc pentru grija pe 
care mi-o arătați. Din respect pen
tru adevăr, voi consemna părerea 
dumneavoastră de mai devreme cu 
fidelitate. In altă ordine de idei, cite

Interlocutorul nostru, Ioan Kunst 
Ghermănescu, președintele Federației 
române de handbal.

meciuri ale echipei României ați 
văzut în Danemarca ?

— Ca membru în Consiliul federației 
internaționale, am avut o serie de alte 
însărcinări, așa că n-am putut asista 
decît la ultima partidă a echipei Româ
niei. Modul în care tinerii noștri ju
cători au cîștigat meciul cu Suedia 
mi-a întărit convingerea că ne aflăm 
pe drumul cel bun și că vom reuși să 
prezentăm la Olimpiada din 1980 o 
garnitură capabilă să recucerească po
zițiile de frunte ale handbalului mon
dial.

(Se simte nevoia unei a doua pa
ranteze. Constanți cu punctele noas
tre de vedere mai vechi, exprimate 
în numărul 50/1977 al revistei „Fla
căra", ocazie cu care am cerut pu
nerea în discuție a necesității pre
zenței Iui Cristian Gațu în echipa 
națională, invitînd — fără nici un 
ecou — federația să-și explice pozi
ția, considerăm că prezența jucăto
rului amintit in timpul campionate
lor lumii în reprezentativa țării n-ar 
fi însemnat decît un cîștig. Mai ales 
în condițiile în care celălalt condu
cător de joc, harnicul și talentatul 
Radu Voina, a intrat în teren neres
tabilit complet, evoluînd sub randa
mentul scontat. Dealtfel, nu doar 
tehnicienii din handbal cu care am 
discutat noi în vederea realizării a- 
cestui reportaj au apreciat că renun
țarea la Gațu n-a avut o justificare 
serioasă și temeinică, ci însuși Cor
nel Oțelea, antrenorul echipei na
ționale, a deplîns lipsa acestuia, de- 
clarînd textual după înfrîngerea din 
confruntarea cu R.D.G. : „regret 
foarte mult absența Iui Cristian 
Gațu din echipă, el fiind singurul 
om care ar fi putut..." înlăturarea 
lui Gațu, e drept provocată și faci
litată de o declarație a sa de retra
gere benevolă, nu poate avea, cum 
încearcă să ne convingă președintele 
F.R.H., nici o legătură cu incapaci
tatea sa fizică, dat fiind faptul că 
Gațu, jucător activ în echipa de 
club „Steaua", campiona Europei, a 
trecut mereu cu succes haremurile 

fizice impuse de federație. După da
tele existente la Centrul de medicină 
sportivă al C.N.E.F.S., Cristian Gațu 
a depășit ultimul punctaj solicitat 
de federație cu peste 100 de puncte! 
E vorba aici mai degrabă de rezerva 
profesorului Kunst Ghermănescu 
față de sportivul în cauză, prin tim
puria și deloc justificata excludere 
a lui Gațu — ca și a lui Licu, de- 
alifel — din familia reprezentativei 
țării președintele F.R.H. impunîn- 
du-și un punct de vedere personal 
în detrimentul intereselor generale 
ale handbalului românesc pentru 
care într-un trecut nu prea înde
părtat a făcut, ca să fim drepți, 
multe lucruri bune.
a în declarațiile făcute imediat după 
întoarcerea din Danemarca, cîțiva 
componenți ai lotului național au 
acuzat lipsa din garnitură a lui 
Gațu. Ba mai mult. Cornel Penu a 
subliniat că „antrenorii echipei n-aii 
putut hotărî, ei singuri, cine să facă 
parte din echipă..." ? ! In încheierea 
parantezei, să amintim că Ia mon
dialele din Danemarca lotul Româ
niei a fost singurul care a înscris 
numai 15 jucători pe foile de arbi
traj, deși regulamentul permitea fo
losirea a 16 handbaliști. Dacă Gațu 
și Licu au fost lăsați acasă din mo
tive de virstă, atunci se ridică în
trebarea de ce n-a fost folosit cel 
de-al șaisprezecelea loc regulamen
tar pentru rodarea unui tinăr jucă
tor ? Dacă a avut cei mai puțini ju
cători, în schimb reprezentativa 
noastră a avut cei mai mulți tehni
cieni pe banca rezervelor, pe antre
norul federal Nedef, pe antrenorul 
Oțelea și pe consilierul Trofin! ! 
N-a existat, firește, un punct de ve
dere unitar, responsabilitățile au 
fost diluate fără temei,- cooptarea 
celor trei tehnicieni, din însărci
narea federației, fiind cu atît mai 
curioasă cu cît Oțelea și Trofin — 
o știe oricine din perimetrul hand
balului — reprezintă două firi dia
metral opuse, adesea incompatibile. 
Profesorul Kunst Ghermănescu ne-a 
confirmat incompatibilitatea tempe
ramentală a celor doi, dar a refuzat 
să facă vreun comentariu pe aceas
tă temă.)

—- Tovarășe președinte, așteptînd 
avionul de Copenhaga mi-a fost dat 
să reîntîlnesc o opinie mai veche, 
despre care „Flacăra" a scris în 
urmă cu vreo două luni, atrăgînd 
atenția asupra eventualelor pericole. 
Anume că jucătorii și-au pierdut 
pofta de a juca, fiind ținuți cu lu
nile în pregătiri centralizate, fără 
ca ei să aibă, drept compensație 
pentru privațiunile la care erau 
supuși, măcar siguranța titularizării 
Ce părere aveți ?

— Nu ne-am pi-egătit mai mult ca 
alții.

— E adevărat că „Steaua", cam
pioana de cluburi a Europei, a fost 
retrasă din Cupa campionilor pen
tru ca jucătorii să se poată pregăti 
la națională ?

— Așa s-a hotărît. La fel am proce
dat și în alți ani, ceea ce nu ne-a îm
piedicat să cucerim titlul de campioni 
ai lumii.

— Dat fiind faptul că „Steaua" 
numără mai bine de jumătate din 
efectivul lotului reprezentativ și dat 
fiind faptul că antrenorul ei este 
una și aceeași persoană cu cel al 
echipei naționale, nu s-a considerat 
că meciurile din Cupa campionilor 
ar putea constitui cel mai nimerit 
mijloc de pregătire și verificare îna
intea mondialelor ? Mai ales că, 
nu-i așa ?, nu cucerești un trofeu 
atît de prețios numai pentru a-1 
lăsa în anul următor la dispoziția 
altora ? !

— A fost o decizie colectivă.
— O ultimă întrebare. Unde cre

deți că s-a compromis încercarea 
noastră de a rămîne în posesia titlu
lui mondial ?

— Nu înțeleg.
— Pe terenul de joc sau la fede

rație ?
— La o asemenea întrebare nu știu 

să răspund.

OViDIU 1OANIȚOAIA ■
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Durerea de a-țî merge 
bine

Cunoscutul actor de film, teatru și 
circ, interpret de muzică ușoară, de 
muzică grea, populară și preclasică, di
rijor, compozitor, autor de texte — 
unele proprii — admirat de critică, 
răsfățat de adolescente și femei în 
etate, invidiat de colegi, iubit în Capi
tală, așteptat în provincie, e ceea ce 
se numește un monstru sacru. A-l ve
dea măcar pentru o clipă, în miracu
loasa lui intimitate, cum se bărbierește, 
cum se umflă tragic în pene, cum bate 
melancolic cîmpii, e un privilegiu pe 
care puțini îl au. Ei bine, eu mă nu
măr printre aceștia, printre acești feri
ciți, puțini la număr.

A tînjit să fie un anonim, ăsta a fost 
visul lui, nu i-a mers, acuma e prea 
tîrziu, a devenit celebru — așa e viața 
făcută. Acceptă să dea autografe cu un 
surîs plin de tristețe, își suie cu dem
nitate Golgota succesului, suportă cu 
stoicism riscurile bunăstării..

După ce a avut omenescul impuls de 
a-și discredita colegii, de a săpa des
toinic, în dreapta și în stînga, de a ca
lomnia voinicește, cu tinerească ener
gie, acum a ajuns, semn al triumfului 
deplin, să se vaite de povara succesu
lui — e și el un om, cît poate să rab
de ? Prea multe călătorii în țară și în 
străinătate, prea multe icre negre, prea 
multe femei care îl asaltează cu iubi
rea lor „veșnică. E hărțuit și în viața 
personală, n-are și el voie sărăcuțul la 
o strîngere de mînă, discretă, imediat 
se știe pe cine iubește și pe cine nu.

Și atîtea griji...
Grija piscinei.
Grija tenului — un monstru sacru 

trebuie să fie mereu frumos, impeca
bil, strălucitor.

Grija Renault-ului 16... Și lista aces
tui calvar e mult mai lungă.

Ultima oară l-am găsit într-o stare 
de deprimare, vecină cu nebunia. Plîn- 
gea ca un copil. Lacrimi fierbinți se 
prelingeau pe obrazul lui celebru.

— Gloria o să mă bage în mormînt. 
Ce bine de tine că nu te cunoaște ni
meni.

Telefonul sună, rău prevestitor. Se 
întoarce spre mine, palid de indignare:

CRONICA ȘOSELEI

Un caz petrecut 

la Timișoara
Accidentele de genul celui descris 

în acest articol sînt din păcate destul 
de frecvente în acest sezon. Am putea 
spune că este accidentul tipic comis de 
șoferul amator — nu neapărat cu puți
nă experiență — pe drumurile de iarnă.

„Furat" de discuțiile cu ocupanții, 
ori ignorînd pur și simplu „perfidia" 
stratului imperceptibil de mîzgă, de 
polei, de zăpadă, supraevaluîndu-și 
priceperea de a pilota mașina pe dru
muri glisante, pilotul apasă cu nesă
buință pe accelerație nemaiputînd la 
un moment dat să stăpînească mașina 
angajată în slalomul ori pirueta morții.

Dacă poleiul, mai ales cel „sticlos" 
vizibil de la distanță avertizează direct 
convingător, aproape la fel ca gheața, 
că mașina trebuie pilotată cu mare pru
dență sau chiar să se renunțe la de
plasare, zăpada în curs de topire dă 
unor neavizați imaginea liniștitoare că 
drumul nu e chiar atît de periculos. Nu 
puțini sînt cei care se lasă prinși (une
ori fără scăpare) în capcana unor dru
muri acoperite cu zăpadă topită, ase
mănătoare cu „gelatina de la răcituri".

Pe F. C., care pilota un autoturism 
„Dacia 1100“ din direcția Timișoara- 
Lugoj, l-a indus în eroare nu numai 
stratul subțire și apos de zăpadă, dar și 
sarea presărată pe drum, care accelera 
vizibil procesul de topire al zăpezii. 
L-a înșelat la un moment dat și cur,ba 
largă, de aproximativ 240°, care pă
rea abordabilă cu viteză relativ mare.

Tocmai de aceea, F.C., pilot nu cu 
vastă experiență în conducere, dar nici 
novice (permis de conducere din 1975), 
nu a redus viteza la intrare în curba 
respectivă, ci a lăsat autoturismul să 
se înscrie în viraj spre dreapta pre
cum vara cînd asfaltul este perfect us
cat și mașina parcă se lipește de drum.

— Iarăși Parisul ? Să mă duc la Pa
ris pe vremea asta ? Nu vezi că plouă ?

Simțeam cu ce satisfacție își trăiește 
durerea avantajoasă de a fi un mon
stru sacru, simțeam că dacă ri-ar avea 
asemenea feerice necazuri, s-ar spin- 
zura. Cum însă lacrimile continuau să-i 
brăzdeze, sistematic și manierat, obra
zul atît de rumen și de notoriu, i-am 
întins prietenește mîna și l-am îmbăr
bătat :

— Lasă, trece și asta, O să mai mergi 
o dată la Paris, sînt în viață necazuri 
și mai mari.

Și iată ca vulturul, provizoriu jumu
lit, își ridică din nou aripile. Părea din 
nou gata să suporte coroana de spini 
a celebrității, să urce eroic Golgota 
bunăstării.

...Să fie într-un ceas bun !
TEODOR MAZILU ■

Tandem
Corbul pe sus, Lupul pe jos — 
Acesta-i drumul secular
Pe care-n paralel, și-1 duc 
Cu gînd de pradă, funerar.

Corbul pe sus, Lupul pe jos — 
Croncăne unul, urlă altul
Și amîndoi visează clipa
Cînd, printre turme, dau asaltul.

Din înălțimi, Corbu-1 îndrumă 
Prin croncănit, pe Lup spre oi.
Din pradă are și el parte 
Doar crima se consumă-n doi.

Corbul pe sus, Lupul pe jos — 
Acestă-i drumul secular
Pe care-n paralel, și-1 duc 
Cu gînd de pradă, funerar.

...S-a tras de-aici și o morală
Ori mai degrabă un blestem
Spre călăuza’naripată
Ce poartă Lupul către pradă — 
Să însemnăm acel blestem :

„Corb, Corb, croncăni-ți-ar mațele 
Pe-o custură oltenească 
Mațele să-ți croncănească

Corbul pe sus, Lupul pe jos
Visînd cadavre, siamezii, 
Jertfind din veac mieii și iezii, 
De cînd se știu aruncă sînge 
Peste luminile livezii.

NICOLAE DRAGOȘ H

Abia cînd a simțit că autovehiculul 
începe să „fugă" cu spatele spre exte
riorul curbei, pilotul a dat primele 
semne de îngrijorare, intrînd în panică.

La jumătatea curbei Dacia 1100 pă
trunsese deja pe sensul opus. Apăsarea 
precipitată pe frînă nu a avut alt efect 
decît să amplifice derapajul. Autoturis
mul a trecut peste linia mediană, a mai 
rulat pe sensul opus încă 30 m, după 
care a intrat în plin în autotractorul 
frigorific 31-B-2016 condus de șoferul 
C.D. Pilotul autovehiculului greu care 
circula regulamentar a sesizat pătrun
derea pe sensul său de mers al Daciei 
1100. Era însă prea tîrziu pentru a în
treprinde o măsură de natură a evita 
coliziunea. A redus viteza, ieșind pe 
acostament eu partea din față a colo
sului.

Izbitura a fost groaznică! Fragilul 
autoturism a intrat literalmente sub 
cabina autoizotermei. Trei dintre pcu- 
panții Daciei 1100 au murit pe loc, iar 
al patrulea s-a ales cu leziuni extrem 
de grave.

Caroseria autoturismului redusă la 
jumătate în înălțime față de starea ini
țială i-a strivit complet pe cei trei ocu- 
panți, al patrulea scăpînd de la moarte 
numai datorită faptului că ocupase un 
loc în partea din spate a mașinii „șifo
nate" ceva mai puțin în urma impac
tului.

Ciudat în acest accident este faptul 
că cei trei pasageri nu erau niște ne
avizați. Ei lucrau în aceeași întreprin
dere cu șoferul și toți lucrau în pro
fesii de înaltă tehnicitate, neputînd să 
nu știe ce înseamnă și mai ales ce con
secințe poate avea deplasarea cu viteză 
vădit neadecvată unei șosele glisante, 

încă un tragic exemplu care arată, nu 
știu pentru a eîta oară, rolul important 
care trebuie și pot să-1 aibă pasagerii, 
mai ales cunoscători în ale volanului, 
în temperarea, în prevenirea și averti
zarea șoferului predispus la impruden
ță, în ultima instanță în protejarea vie
ții și sănătății lor de pericolul acciden
telor de circulație.

Colonel VICTOR SEDA ■

Ghici cine vine la „Cina" (de la 10 dimineața)7 !„Și la urma urmei, în cadrul orelor de serviciu, orice om al muncii are dreptul la o jumătate de oră de masă !“ — susține Dumitru Stănișel, tehnician principal in cadrul Cooperativei „Arta încălțămintei", avînd sediul în Piața Rosetti. Lucru desigur greu de combătut, adică perfect adevărat, numai că trebuie să facem precizarea că „masa" la .care se referă Dumitru Stănișel se petrecea la ora 10,05 de dimineață, într-un colț al cochetului restaurant „Boema". La această oră dînsul ar fi trebuit de fapt să se afle în control desigur („fac multă muncă de teren, sînt responsabil cu protecția muncii", ne spunea), tocmai într-o unitate aflată în cartierul Rahova, secția a 7-a mase plastice, de pe strada Zebrului nr. 2. Fără îndoială că protecția muncii mai poate aștepta, întru- eît la ora respectivă responsabilul în cauză se afla în compania unei mai vechi cunoștințe. Ștefana Ariciu, dînsa de meserie desenator tehnic în cadrul Institutului de studii și proiectări pentru îmbunătățiri funciare. Se pun cîteva întrebări care ră- mîn fără răspuns. Dumitru Stănișel susține că-în cursul dimineții a controlat deja o altă unitate, secția a 9-a mase plastice, dar cînd e întrebat de numărul de telefon al unității, pentru verificarea afirmației, răspunsul e ,,nu-l știu !“ Pe șeful dinșului îl cheamă Voiculescu (numărul de telefon „nu-1 știuj"), iar pe președintele cooperativei, Ion Papuc (numărul de telefon, măcar al centralei : „nu-1 știu !“)... De a- semenea, reporterul este întrebat, la rîn- dul iui, „de cîți ani muncești pe bani dumneata 1“, înțrucît Dumitru Stănișel ar a- vea cu 17 mai multi, motiv pentru care, atunci cînd va căpăta experiența necesară, va ști să facă „în două ore de muncă mai mult decît fac. alții în opt" ! Bineînțeles că, din lipsa experienței respective, problema a rămas în suspensie — asa cum și noi, plecînd mai departe, i-am lăsat pe cei doi chiulangii să savureze în continuare „masa", compusă e adevărat din- tr-un Muscat Ottonel din soiurile cele mai pure. Dar aici aveam să dăm si peste Ion Ioan, reparator AMC, secția Metrologie a Institutului de fizică atomică de la Măgurele. Tînărul Ioan fusese pur și simplu învoit (așa cum ne va confirma șeful său direct, inginerul Eugen Mîndru) pentru niște cumpărături în oraș. Se grăbea însă foarte tare, intrase la „Boema" numai pentru „niște țigări străine", fiindcă avea la 10,30 o întîlnire cu o fată, întîlnire pe care n-ar fi vrut s-o scape pentru nimic in lume.Intrînd la restaurantul „Union", aveam să dăm peste un om care ne-a mărturisit că, oricum, munca sa este nenormată, motiv pentru care nimic nu l-a împiedicat să guste un coniac cu Pepsi. Se numește Paul Schveninger și deține postul de șef formație în cadrul secției chimice a Grupului întreprinderilor de industrie locală Ilfov. „în funcție de cerințele producției mă duc și eu la lucru", ne-a mărturisit dînsul. Avem ocazia să o întîlnim și pe tinăra de 21 de ani Garofița Țănase, fără ocupație din cauză de boală, cum ne-a indicat dînsa, o tînără care nu arată chiar ca o garofiță, de vină fiind fără îndoială lungile nopți pierdute și viața debusolată pe care o duce. La o masă în bar, tată și fiică — Dumitru Boghici și Geta Boghici, împreună cu Carol Georgescu. Bărbații lucrează amîndoi în cadrul Serviciului plan, dezvoltare, organizare și control („avem multă muncă de teren, am intrat și noi la o cafea, ce, nu e voie 7 î") din DUMITRU GEORGE ■

Ziua bună de dimineață se cunoaște...

D.G.D.A.L., aflată în subordinea Consiliului popular municipal, iar fata e calculatoare la I.C.L., Alimentara 4. Se pare că tînăra Boghici are de gînd să-și construiască locuință proprietate personală, iar tăticul, împreună cu colegul respectiv de serviciu, o poate ajuta în această direcție. „Acum înțelegeți-ne și dumneavoastră ne roagă Dumitru Boghici, lucru desigur eu putință și pentru o inimă mai puțin caritabilă ea a noastră. Iată însă că la o altă masă, sus în restaurant, dăm peste întreaga conducere a întreprinderii agricole de stat Titu, județul Dîmbovița. Sînt de față inginerul Virgil Nîcolescu, director, inginerul Ion Nîcolescu („nici o legătură de familie !“, ni se precizează), șef de fermă, și Nicu Curduman, șeful sectorului chimizări. Dînșii sînt veniți spre a merge la Departamentul agriculturii de stat — avînd în vedere necesarul aprovizionării cu semințe, îngrășăminte și furaje animale — dar au făcut mai întîi o escală la „Union", pentru o masă oarecum copioasă, ținînd seama de oră.De aici trecem la braseria restaurantului „Cina", destul de plină după cum se va vedea. Vom avea ocazia să stăm de vorbă cu persoanele de la două mese, timp in care însă, scena observîndu-se ușor, alte două mese se golesc subit, clienților ră- mînîndu-le probabil îmbucăturile în gît. Dar îi vom cunoaște mai întîi pe cei doi muncitori — electricianul Petre Marcu și strungarul Mihai Osepciuc — ambii pregă- tindu-se de schimbul doi pentru întreprinderea la care lucrează, recte I.T.A. — Autobaza marfă Băneasa. Este ora 11. dar dînșii au consumat de pe acum patru mici, două chifle, două ape minerale și tot două sticle (de un litru) dintr-un vin numit „Sortiment", purtînd pe un colț și inscripția Murfatlar. Cum ziua bună de dimineață se cunoaște, tot de dimineață au luat-o cu băutura și brăilenii Nicolae Mitu (C.I.C.H. Fibre artificiale) si Anton Căpă- țînă (I.C.S. Mărfuri comerciale — magazinul universal), ambii de meserie electricieni. Anton Căpățînă se află, mărturisește, „între două trenuri", fiindcă vine de ia Brăila și pleacă la Tg. Mureș, pentru aprovizionare cu ceva materiale, dar Nicolae Mitu ar avea de mers pe la Teh- noimport. I.M.E.B.. Romenergo și M.E.F.M.C., adică exact . motivele pentru care a și fost trimis la București. Dînșii se luptă deocamdată eu două sticle de vin, una „Sortiment", cealaltă , „Riesling" de Tîmave, încît tare ni se tace frică să nu piardă cumva trenul spre Tg. Mureș trimisul Magazinului universal din Brăila...Nu-i mai puțin adevărat că pentru a reflecta situația cit mai exact. în cadrul a- celeiași acțiuni (întreprinse cu sprijinul prețios al serviciului judiciar din cadrul Miliției municipiului București) am întîlnit și o mulțime de oameni față de care a trebuit să ne cerem scuze, fiind evident statutul lor de cetățeni cinstiți, oameni care nu aveau nimic de ascuns, nici chiulul de la muncă, nici sticla de vin sub masă. Dar. pentru că asta am urmărit, am demonstrat că localurile noastre au clienții lor regulati și din speța de oameni care se grăbesc să 
deschidă circiuma cît mai de dimineață (ora 10, ora... alcoolului !) eu coniacul sau sticla cu vin, aceiași oameni fiind, mai grav, de cele mai multe ori pur și simplu „în timpul producției", adică efectiv chiulind și lâsindu-i pe alții să muncească In locul lor.
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H OMUL LA TRIBUNA SOCIALA '^^//////////////^^^

— Privindu-vă atent, tovarășe Du
mitru Arjan, îmi vine în minte, in mod 
neașteptat, un crîmpei din istoria artei. 
Pictori faimoși ai Renașterii se mulțu
meau uneori să execute, la portretele 
la care lucrau, doar fata și mîinile, în 
care_ vedeau întruchipată personalitatea 
celui pe care-1 înfățișau pe pînză ; res
tul îl lăsau pe seama învățăceilor. Și 
cu dv. ei ar fi procedat la fel, cred, dacă 
v-ați fi născut cu vreo cîteva sute de 
ani în urmă. Fata și mîinile vă reco
mandă poate chiar mai exact decît 
titulaturile : Erou al Muncii Socialiste, 
deputat în mai multe legislaturi în 
Marea Adunare Națională etc. Adevă
rat, de cițiva ani ati ieșit Ia pensie, dar 
oare eroii ies și ei la pensie ? Fața și 
miinile vă caracterizează ca un om 
drept și dîrz, care n-a făcut la viața 

Ilui decît trei lucruri: a muncit, a mun
cit și iar a muncit.

— După ce ai stat 42 de ani la gura 
sondei, este într-adevăr greu să ieși din 
priză. Și în somn mi se părea — după 
pensionare — că sonda 106 erupe, că 
se umplu casele de țiței, că plouă cu 
țiței, că țițeiul curge în valuri și că 
pericolul de foc crește cu fiecare se- 

Icundă. Răcneam : „Săriți, bă 1 Puneți 
cameronul la gura puțului !“ Apoi mă 
scutura nevasta : „Liniștește-te, Miti
că ! E toiul nopții, ești în patul tău și 
nu arde nici o sondă. Ai ieșit la pensie, 
frate 1“ Dar sondăria, cum îi spun eu, 

In-o mai uit și nici nu vreau. Fără să 
pun la socoteală că mereu mă vizitea- 

Iză membri din brigadă și că mă duc 
eu însumi la schela Tîrgoviște, unde 
am lucrat atît amar de ani, și la alte 
schele din țară, să le simt „pulsul" 

I măcar cu ochii.
— Pare deci cu atît mai interesant 

de confruntat experiența dv. de aproa
pe o jumătate de secol în producție cu 
realitățile din 1978, din care, dealtfel, 
faceți și dv. parte cu egală îndreptă
țire. Dar mai întîi, cum ar spune co
legii de la Televiziune, v-aș ruga să vă 
prezentați. Măcar pentru cititorii noș
tri foarte, foarte tineri, căci altfel vă 
cunoaște toată suflarea românească.

_— Sînt de fel din satul Diaconești, 
Dîmbovița, unde m-ați și aflat. Tata a 
fost cetățean, plugar. Eram opt copii și 
a trebuit să intru slugă de mic, dar 
slugăritul nu s-a prins de mine și am 
devenit sondor. Am lucrat la Moreni, 
la Gura Ocniței și, din 1948, la schela 
Tîrgoviște. Una peste alta, 42 de ani la 
gura sondei, altceva n-am făcut și nu 
mi-am dorit. Titlul de Erou al Muncii 
Socialiste l-am obținut ca urmare a 
unei inițiative care a adus statului 
14 800 000 lei economii anual — suma 
a fost menționată și într-o dezbatere la 
Marea Adunare Națională.

— „Șoferul pe troliu !“ Cine dintre 
noi. cu cîțiva ani în plus, nu-și amin
tește de Dumitru Arjan și de brigada sa? 
Ideea, în sine, era foarte simplă.

— Ea are însă și o poveste mai pu
țin cunoscută, pe care pot să v-o spun 
azi. Ideea, cum ați remarcat, era sim
plă de tot. Pînă atunci, șoferul ducea 
troliul la sondă și apoi pleca, iarna — 
la căldurică, vara — la umbră. El o 
trăgea pe dreapta, în timp ce sondorii 
trăgeau din greu.. Eu m-am gîndit că 
ar fi bine ca șoferul să lucreze pe tro
liu, nu maistrul, care căpăta astfel po
sibilitatea să rămînă la gura sondei și 
de acolo să urmărească și să îndrume 
mai cu folos echipa. Propunerea a fost 
acceptată și au venit la Băicoi sute de 
delegați ai schelelor din țară, să le ex
plic despre ce e vorba. Am citit și un 
referat, pe care nu-1 făcusem eu, ci 
niște conțopiști, ca și cum” nu mi-aș fi 
cunoscut propriile gînduri. Dar nu 
ăsta-i esențialul. După referat, se apro
pie de mine un director și un inginer 
șef, care inițial fuseseră contra propu
nerii mele. „Nea Mitică — spun ei — 
trece-ne și pe noi colaboratori !“ „Păi 
dv. ați fost contra!" „Nu-i nimic, acum 
sîntem pentru. Și să fii liniștit, dacă 
faci ce te-am rugat, nu ți se știrbește 
cu nimic cîștigul". Eu, oricum, nu prea 
mă gîndeam la cîștig, doream și doresc

Dumitru Arjan, 
Erou al
Muncii Socialiste:

„Pentru mine 
petrolul 
a fost și rămine 
pasiunea vieții"

un singur lucru, ca toată lumea să 
muncească. Numai dacă dai mai mult 
societății, poți lua mai mult. După 
mine, asta-i esența politicii partidului.

— Tovarășe Arjan, ați avut o briga
dă vestită. Poate și acum, după ce ați 
părăsit-o, vă mai poartă numele. Ori
cum, sînt sigur că vă calcă pe urme, ii 
vedeți des ?

— Am rămas strîns legat de son
dorii șefi Ion Năstăsescu, Constantin 
Militaru, Ion Geambașu, de troliștii 
Ion Stanca și Constantin Ilie — toți de 
la schela Tîrgoviște — ca și de alți 
zeci de muncitori, tehnicieni și ingi
neri alături de care am muncit di.n 
greu, dar cu bucurie. Geambașu și Năs
tăsescu sînt chiar din Diaconești, ve
cini cum s-ar zice. Mă duc și eu la 
schelă. Deunăzi, văd pe masă la un 
director o sticlă cu lichid galben. Glu
mesc : „Ați trecut la ceai ?“, „Nu e 
ceai, e țiței". Cîteodată, țițeiul are cu
loarea asta și nu e prea bine.

— Ce vă impresionează mai mult 
cind revedeți vechiul loc de muncă 
sau vizitați sondele noi ?

— în ultima vreme am fost pe Ia Su- 
placu de Barcău (înainte se trimiteau 
acolo muncitorii „sancționați" de la 
schela Tîrgoviște, acum e o minune a- 
colo), la schelele Ciurești și Topoloveni, 
de prin partea Piteștiului, Ia cele din 
preajma Craiovei etc. Mă impresionea
ză mult grija pentru om, securitatea 
muncii, tehnica noastră progresează e- 
norm. Eu nu pot să uit teama, ce mă 
cuprindea cînd o sondă intra în erup
ție. Am văzut schele care zvîrleau pe
trol pe casele din sat, gazele amenin
țau, țițeiul se prelingea de pe streșini. 
Strigau: „Stingeți focurile din casă!" 
Ușor de închipuit urmările dacă ar fi 
scăpărat de undeva sau dacă o singură 
flacără de chibrit... Acum toate , astea 
au trecut, dar e bine ca tinerii să știe 
că ele nu sînt preistorie, ci viața pă
rinților.

— Ce-a fost a fost. Acum duceți o 
viață liniștită.»

— Dar să nu uităm să punem mîna 
pe lopată. Iată, eu locuiesc pe o uliță 
în pantă, desfundată. Am~eărat pietriș, 
nisip, mi-am suflecat mînecile și m-am 
pus pe lucru să lărgesc și să pietruiesc 
drumul. Vecinii nu prea m-au ajutat, 
se uitau doar pe fereastră, ba unii se 
mai plîngeau că din cauza pietrișului 
îngrămădit nu mai puteau ieși din 
curte, deși de pe urma muncii mele 
aveau să profite toți. Săptămîni de zile 
am lucrat mai mult singur pînă am mîn- 
tuit treaba. Departe de mine gîndul să 
mă fudulesc sau să pretind că asta-i 
regula la noi în sat. Și apoi, exemplul 
e mititel : o ulicioară dosnic^s. Dar aci 
nu e vorba de lucrul în sine, ci de ati
tudinea cetățenească. Să punem mîna 
pe lopată, să nu așteptăm ca altul să 
trudească pentru noi ! La fel de ade
vărat cînd nu lopata decide, ci o uneal
tă mult mai complicată sau, pur și sim
plu, mintea omului. Coautori, da !, dar 
coautori adevărați.

— De cînd v-ați pensionat și aveți 
mai mult timp, vă preocupă, așadar, 
mai mult problemele legate de contri

buția cetățenilor Ia ridicarea satului, 
comunei, orașului lor. Ce alte proble
me cu valoare generalizatoare ați vrea 
să mai ridicați în acest sens ?

— Să se dea totdeauna răspuns la 
propunerile cetățenilor, bune, rele, cum 
or fi. Noi în ședințe am propus de atî- 
tea ori asfaltarea drumului Miculești — 
Diaconești, să se revină la construirea 
barajului pe rîul Bizdidel, punctul Mi
culești, să se ridice anexe Ia căminul 
cultural ■— toate, bineînțeles, cu con
tribuția locuitorilor. Nici un răspuns. 
Nu susțin că toate sugestiile erau bune 
sau imediat realizabile. Poate că, din- 
tr-un motiv sau altul, nici una nu era 
potrivită, pentru moment. Dar oame
nilor trebuie să li se explice de ce și 
cum. Aceasta înseamnă dialog cu ma
sele, nu ședințele bune pentru dări de 
seamă și statistică. Faptul că pe rîul 
..Bizdidel s-a construit sau nu un mic 
baraj nu prezintă importanță în afara 
cercului mic de cetățeni direct intere
sați. Important este însă stilul de mun
că, renunțarea la formalism față de ce
tățean. Documentele de partid sînt cla
re în această privință. Și, în primul 
rînd, exemplul personal al tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, atît de apropiat de 
oamenii muncii, în mijlocul cărora se 
află permanent. Atît timp însă cît, pe 
alocuri, principalul rămîne ședința, 
procesul verbal, și nu omul cu nevoile 
sale, aceste adevăruri simple merită și 
trebuie repetate. Să nu mai auzim ni
ciodată spunîndu-se, așa cum am auzit 
eu : „Ăștia sînt prea mici ca să rezol
ve ceva". Și ar mai fi un lucru pe care 
vreau să-1 subliniez : să nu uităm de 
unde am plecat ! De multe ori însuși 
secretarul general al partidului nostru 
a insistat asupra acestei elementare ce
rințe față de orice conducător. Eu am 
cunoscut măi demult un om cu func
ție de răspundere în petrol, care ple
case de jos. (Unii afirmă că încă de pe 
timpul cînd era muncitor nu se prea 
omora cu lucrul și că trebuiau să-1 tre
zească sondorii din moțăială ca să dea 
presiune la cazane.) Fapt este că a- 
tunci cînd a ajuns în post mare, în loc 
să se consulte cu inginerii și cu mun
citorii, să ofere soluții, oferea doar 
sancțiuni și vorbe grele. Firește, și 
sancțiunile sînt necesare, dar nici să 
te rezumi la ele nu e o socoteală. Ve
nea pe la noi și striga : „încing biroul 
cu o sîrmă și vă trag pe toți afară !“ 
Parcă ți-era necaz că vorbea așa. Pe 
om trebuie să-1 respecți chiar cînd îl 
pedepsești — presupunînd că a greșit 
cu adevărat — cel puțin așa cred eu.

— Despre dv. se spune că atunci cînd 
v-ați cîștigat titlul de Erou al Muncii 
Socialiste vi s-a oferit casă și mașină 
la București și că ați refuzat, preferind 
să rămîneți cu brigada. Așa a fost ?

— Așa. Deși, la drept vorbind, ceva 
tot am cerut ca recompensă : să se bage 
lumină electrică la mine în sat. Unora 
de la schelă le-a părut însă rău că 
n-am plecat la București. „Am fi avut 
și noi un sprijin !“ — oftau. Dar cel 
mai bun sprijin pe care l-am putut da 
tovarășilor a fost munca mea.

— L-ați dat din plin. Ce simțiți, ca 

simplu cetățean și ca om al sondelor, 
privind azi lumea dv., lumea petrolu
lui ?

— Mîndrie pentru drumul parcurs în 
ultimii ani, care este al întregii țări, 
într-o anumită privință, însăși me
seria de petrolist s-a schimbat și nu 
s-a schimbat. Firește, azi petroliștii 
noștri utilizează tehnici de foraj și ex
tracție la nivel mondial, instalații per
fecționate, produse ale industriei ro
mânești. Cine s-ar fi gîndit, cu doar 
cîțiva ani în urmă, la o platformă ma
rină românească ? S-au elaborat meto
de complexe : forajul cu jet, injecția 
cu apă și gaze, combustia subterană, se 
tinde spre creșterea continuă a valorii 
economice, spre un grad avansat de re
cuperare din zăcămînt Instalațiile 
noastre de foraj au devenit faimoase în 
întreaga lume, iar „Drumul petrolului" 
străbate azi localități ignorate de noi 
pînă nu demult : Videle, Otești, Bă- 
beni, Țicleni, Suplacu de Barcău, Poia
na Lacului și cîte altele, pe care le-am 
văzut eu însumi sau despre care am 
citit. Au rămas și multe greutăți de în
vins, dar realizările sînt incontestabile 
și ele sînt de nedezlipit de munca grea, 
de privațiunile pe care eu și cei din 
generația mea le-am înfruntat tocmai 
pentru a face posibil acest azi. Tinerii 
să n-o uite ! Eu, cînd văd pe unul mai 
fandosit, mă gîndesc la focarul (munci
torul de la cazane) care, în anii grei 
de după război, a trebuit să-și facă 
pantaloni din pătura cu care se înve
lea. Avea omul de ales: să dîrdîie noap
tea sau să meargă ziua cu o anumită 
parte a corpului goală. Cînd îi văd pe 
tovarășii mei mai tineri stînd la bloc 
sau în cămine, maximum 2—3 într-o 
cameră, îmj zboară gîndul la „cazar
ma" în care am dormit eu : 20—30 
muncitori într-o încăpere. Sau cînd văd 
instalațiile noastre petroliere nou-nou- 
țe gonind pe camioane îmi amintesc 
de cazanul acela cu aburi care mi-a 
luat șapte zile și șapte nopți ca să-1 
transport de la Moreni la Ploiești, în- 
tr-un car tras de 14 boi !

— Și totuși spuneați că munca pe
trolistului nu prea s-a schimbat.

— în sensul că ea tot dură a rămas 
și că nu poate fi altfel. Tocmai de a- 
ceea socot cum nu se poate mai bine
venită orientarea dată de secretarul 
general al partidului nostru ca învăță- 
mîntul să fie tot mai mult legat de 
practică. Vedeți mîinile astea ale 
mele ? Cînd lucram cu tubingul, îl că- 
ram singur. Cei din brigadă se plîn
geau : „Noi nu putem, nea Mitică, n-a
vem mîinile dumitale". Odată, mîinile 
au înghețat și s-au opărit în același 
timp. Era un ger de minus 30 de grade 
și noroiul care pipura din vîrful sondei, 
de la tija patrată, se transforma în sloi 
pînă să atingă pămîntul... Eu trăgeam 
de zor de un cablu de 32 mm, îngro
șat cu țiței, fără mănuși, căci mă stîn- 
jeneau în mișcări. Mîinile au în
ghețat de tot Ca să le dezmor
țesc, le-am apropiat de o con
ductă fierbinte, pe care însă nici 
n-o mai simțeam, și s-au ars. A doua zi 
erau numai o rană, și nimeni nu putea 
ști dacă asta li s-a tras din prea mult 
frig sau din prea, mult cald. Nu-ți pasă 
însă de nimic cînd îți iubești munca, 
meseria. Nu e nici o descoperire, dar 
îmi place s-o repet. Pentru mine petro
lul a fost și rămîne pasiunea vieții. 
Cînd eram tînăr, am fixat la eșapa
ment, la ieșirea aburului din pompa de 
noroi, niște piedici, Ie ziceam piercăni- 
tori. Cînd ieșea aburul cîntau ca la 
orgă și eu mă simțeam, vă rog să mă 
credeți, ca la petrecere, ăsta-i cuvîntul.

— Este poate marea lecție a celor 42 
de ani petrecuți la gura sondei. Cind 
știe pentru ce muncește, in numele că
ror idealuri — și dv. ați știut-o prea 
bine — omul pasionat de muncă des
lușește pînă și in păcănitul unei pompe 
cu noroi tainice acorduri — un Prelu
diu ?, o Passacaglia ?, o Fugă ? — și, 
chiar la minus 30 de grade, se simte 
ca la petrecere.

LIONEL NIȚESCU ■
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